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یادداشت 

غبیشاوی )روزنامه نگار( 
همانطور که گرسنگی و سیری و حجم و کیفیت غذای مورد 
نیاز خود را انتخاب می کنیم؛ برای خبرهای منفی هم بهتر 

است این کار را انجام بدهیم.
 با انتشــار خبر قتل فجیع و غیرقابل باور یک کارگردان به 
دست پدر و مادرش در رسانه ها و به دنبال آن سیل مطالب 
و عکس و فیلم درباره این ســوژه، دوباره ۲ موضوع مطرح 

شده است.
موضوع اول اینکه رسانه ها خبرهای حوادث / خبر فجیع را 

تا چه میزان باید پوشش بدهند؟
و موضوع دوم: آیا رســانه ها هنگام پوشش این نوع خبرها، 
آیا مسوولیتی درباره آرامش روانی - فکری مخاطب برعهده 

دارند؟
در واکنش به این نوع خبرها آیا باید به توصیه »رولف دوبلی« 
نویسنده سوئیسی کتاب »دیگر خبر نخوانید« عمل کرد؟ آیا 
واقعا باید خبر خواندن و پیگیری رسانه ها را کنار گذاشت تا 

از تاثیرات منفی خبرهای بد و منفی غیرمهم رهایی یافت؟
پاسخ را می توان اینگونه در دو گروه رسانه و مخاطب ارائه 

کرد.
۱- رســانه در برابر آرامش فکری و روحی روانی مخاطب، 
مسوولیت دارد. رسانه نمی تواند و نباید از عطش غیرارادی و 
نااگاهانه مخاطب برای دریافت خبرهای منفی، سوء استفاده 
کند و حجم انبوهی از خبرهای منفی / بد / فجیع را روانه او 
کند. اکثریت قاطع مخاطبان قدرت تمیز و انتخاب خبرها را 
ندارند و در نتیجه آنها به صورت غیرارادی در دام این دسته 

از خبرها می افتند.
رسانه در انتشــار خبرهای منفی / فجیع هم باید تناسب را 

حفظ کند.
۲- یکــی از ارزش های خبری، خبر منفی اســت. به این 
معنی که مخاطبان خبرهای منفی را بیشتر از خبرهای مثبت 
پیگیری می کنند و این دسته از خبرها، مورد اقبال و توجه 

بیشتری از مخاطبان هستند. چ
در نتیجه، رســانه و به صورت خــودکار، در صورت تمرکز 
برخبرهای منفی، مخاطبان بیشتری کسب می کند. از سوی 
دیگر هم، اکثر مخاطبان نمی توانند جلوی خود را بگیرند و به 
مصرف گسترده و بی ضابطه خبرهای منفی روی می آورند. 
فرد تشنه ای را در نظر بگیرید که می خواهد سیراب شود اما 

قادر به تشخیص حجم آب مورد نیاز خود نیست.
3- رســانه برای حفاظت از آرامش روحی روانی مخاطبان 
معمولا دست به اقداماتی می زنند که در رسانه های حرفه 
ای جهان و ایــران هم رعایت می شــود. به عنوان مثال 
خودداری از انتشــار عکس های دارای صحنه های بسیار 
خشن و نامناسب، هشــدار و یاداوری که عکس یا فیلم یا 
گزارش، دارای بخش هایی است که برای مخاطبان چندش 

آور یا خشن یا نامناسب است.
علاوه بر این می توان به این موارد هم اشاره کرد:

- رعایت تناســب میان حجم خبرهای منفی و غیرمنفی / 
خبرهای فجیع و غیرفجیع

- عدم افراط در انتشار خبرهای منفی / فجیع
- در تنظیم خبرهای منفــی دارای محتوای فجیع، از بیان 
جزییات فجیع در تیتر و لید خودداری شود و این بخش ها 
با میان تیتر، در بخش های پایین تر متن خبر قرار بگیرند. با 
این اقدام، می توان به مخاطب اجازه انتخاب داد تا در صورت 

تمایل این بخش ها را مطالعه کند.
- در روزنامــه ها، صفحه ای به نام حوادث، خبرهای منفی 
و فجیع را پوشــش می دهد که امکان انتخاب یا دوری از 
ایــن بخش را  برای مخاطب فراهم می کند اما این امکان 
در فضای ســایت های خبری، کانال های تلگرام و شبکه 
های اجتماعی فراهم نیست. اگر بتوان انتخاب مخاطب را در 
گزینش این نوع محتواها تقویت کرد اتفاق خوبی است. به 
عنوان مثال نوشتن کلمات هشدار آمیز درباره اینکه این خبر، 
شامل بخش فجیع است )مثل هشدار قبل پخش فیلم های 
ترســناک( یا به عنوان مثال استفاده از لینک خبر در کانال 
و شــبکه های اجتماعی برای خبرهای فجیع تا در صورت 
تمایل مخاطب، او برای دنبال کردن این نوع از محتواها، بر 

روی لینک، کلیک کند.
اگر رسانه ها از روح و روان مخاطب محافظت نکنند ممکن 
است مخاطب به طور کامل رسانه و خبرخوانی را کنار بگذارد.
4- راه حل مخاطبان، نه کنار گذاشــتن کامل رسانه ها و 
خبرخوانی، بلکه تقویت سواد رسانه ای و چیزی است که می 
توان آن را »رژیم خبری« نامید. همانطور که شما گرسنگی 
و سیری و حجم و کیفیت غذای مورد نیاز خود را تشخیص 
می دهید و انتخاب می کنید؛ درباره انتخاب خبرها و رسانه 

ها نیز همین رویه را باید در پیش گرفت.
یعنی مخاطب باید به این توانایی برسد که خود حجم مورد 
نیاز از اطلاعات و خبرها را انتخاب کند و بخواند نه اینکه هر 
مقدار خبر فجیع یا منفی بدون اهمیت و تاثیرگذاری را صرفا 

به دلیل منفی بودن، بدون انتخاب، بخواند.
علاوه براین، انتخاب رسانه یا رسانه هایی است که محتوای 
خبری مناسبتری ارائه می کنند یک اقدام بنیادین است. قطعا 
اگر رســانه ای را دنبال می کنیم که حجم گســترده ای از 
خبرهای آن، خبرهای منفی غیرمهمی است که در زندگی 
مان تاثیری ندارد آن رسانه را کنار بگذاریم و رسانه دیگری 
را انتخــاب کنیم که نیازهای اطلاعاتی مان را بهتر برآورده 

کند و به آرامش روحی روانی ما نیز آسیب نزند.

با خبرهای فجیع در رسانه ها چه کنیم؟
راه حل: رژیم خبری

 38 میلیارد دلار واردات 
 را مرهون صادرکنندگان

 هستیم

شرکت های پالایشی آسیایی و 
اروپایی آماده خرید نفت ایران 

هستند

تمام ناوگان دریایی و هوایی 
توسط شرکت های بیمه ایرانی 

بیمه می شوند

 افزایش 27 هزار کیلومتری 
طول راه های کشور در دولت 

تدبیر و امید
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: کشــورمان 
ســال گذشــته با وجود کرونــا و تحریم های 
ظالمانه نزدیک 3۸ میلیارد دلار واردات داشت 

و این مهم را...

 در حالــی که مذاکرات وین برای احیای برجام 
و لغو تحریم های غیرقانونی آمریکا علیه ایران 
به روزهای حساس نزدیک می شود، خبرگزاری 

رویترز گزارش داد که...

رییــس کل بیمه مرکزی اظهار داشــت:در حال 
حاضــر تمام ناوگان دریایی و هوایی کشــورمان 
توســط شــرکت های بیمه ایرانی بیمه می شوند 

چراکه تحریم هستیم و ...

افزایش شاخص  از  وزارت راه و شهرســازی 
طول راه های کشــور اعم از آزادراه، بزرگراه، 
راه اصلی و روســتایی در دولت تدبیر وامید تا 

۲۷ هزار کیلومتر خبر داده است.
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کدخدایی: تبلیغات تا اعلام 
رسمی اسامی نامزدها قانونی 

نیست
ســخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه تبلیغات 
انتخابات به صورت رســمی بعد از اعلام نظر شورای 
نگهبان آغاز می شود، گفت: از همه دستگاه ها خواستیم 

اگر گزارشی از تبلیغات زودهنگام دارند برای ...
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اصلاح طلبان انتخابات را تحریم می کنند؟
دبیرکل سازمان مجاهدین: عارف نباید انصراف می داد 

رکود بی سابقه در بازارها، مردم چشم انتظار نتایج مذاکرات

8 خریداران از بازار ارز و سکه کوچ کردند
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وکیل پرونده شهردار سابق تهران معتقد است نمی توان 
رفتار پدر خانواده خرمدین را دور از تاثیرات بیماری روانی 
او دانست و بهتر است از جنبه بیماری روانی خاصی که 

این فرد گرفتارش است، به پرونده نگاه شود.
حمیدرضا گودرزی وکیل تخصصی پرونده های جنایی 
که سابقا بازپرس ویژه قتل عمد بوده، درباره پرونده قتل 
های خانواده خرمدین، به خصوص شخصیت روانی اکبر 

خرمدین، نگاه خاصی دارد.
گودرزی معتقد است نمی توان رفتار پدر خانواده را دور 
از تاثیرات بیماری روانی او دانست و بهتر است از جنبه 
بیماری روانی خاصی که این فرد گرفتارش اســت، به 
پرونده نگاه شــود. او همچنین تلویحا به اداره آگاهی و 
نیروی انتظامی در عدم پیگیری کامل و مستمر پرونده 
مفقودشــدن داماد خانواده در سال ۱3۹۰ انتقاد می کند 

ولی می گوید افسران اداره آگاهی به تعداد کافی در این 
بخش حضــور ندارند و برای همین پرونده های فقدان 

افراد باز می ماند تا خبری شود.
در ادامــه گفتگوی ما را با این وکیل نام آشــنا که قبلا 
وکیل محمدعلی نجفی، شهردار اسبق تهران بوده است، 

می خوانید.
در روزهای اخیر بــا پرونده پیچیده ای از جنایات 
بی رحمانه یک خانواده روبرو هستیم. به نظرشما 
در پرونده قتل های خانواده خرمدین، اصلی ترین 

مسئله ای که باید مورد توجه قرار گیرد چیست؟
در موردی جنایتی که رخ داده مســئله فقط قتل بابک 
خرمدین نبوده. بعدها تحقیقــات بازپرس محترم امور 
جنایی و اداره آگاهی روشــن کــرد جنایات دیگری در 

داخل خانواده رخ داده، از جمله ...

یک وکیل تخصصی پرونده های جنایی قتل های خانواده 
 خرمدین را تحلیل کرد

پدر بابک خرم دین بیمار روانی است!

کمیته حمایت از فلسطین ریاست جمهوری:

 نبرد ۱۲ روزه جوانان غیور فلسطینی
 » فتح کبیر« است

کمیته حمایت از انقلاب اســلامی مردم فلســطین 
ریاست جمهوری در پیام تبریک به مناسبت پیروزی 
مقاومــت فلســطین در جنــگ دوازده روزه با رژِیم 

صهیونیستی از آن به عنوان »فتح کبیر« یاد کرد.
به گزارش ایســنا، متن پیام کمیته حمایت از انقلاب 
اسلامی مردم فلسطین ریاست جمهوری به شرح زیر 

است؛ 
باسمه تعالی

َ یَنصُرکُم وَیُثَبِّت  یــا أیَُّهَا الَّذینَ آمَنوا إنِ تنَصُــرُوا اللَّ
أقَدامَکُم)آیه ۷ سوره مبارکه محمد(

ای کســانی که ایمان آورده اید! اگــر )آیین( خدا را 
یــاری کنید، شــما را یاری می کنــد و گامهایتان را 

استوار می دارد.
نبرد ۱۲روزه جوانان غیور فلســطینی با رژیم سفاک 
صهیونیستی با تحمیل شکست خفت بار دیگری در 
استمرار مسیر قبلی به اسراییل پایان یافت و پیروزی 
میدانی مقاومت فلسطین در برابر تجاوزات، آدمکشی 
ها و کودک کشــی های رژیم صهیونیســتی تحقق 
یافت و به درســتی باید از آن با عنوان »فتح کبیر« 

یاد کرد.
ایستادگی ملت فلسطین و رشادت، شجاعت و قدرت 
مقاومت فلســطین موجب شــد بار دیگر این رژیم 
جنایتکار در تحقق بســیاری از اهدافش با شکست 

مواجه شود.
 امروز صهیونیست ها و این رژیم اشغالگر در بدترین 
شرایط خودش قرار دارد امروز اسرائیل جنایتکار مانند 
یک خانه شیشــه ای جزء آسیب پذیرترین اماکن در 
کل خاورمیانه اســت یعنی تمــام ابزارهای جنگی و 
حتی امکانات اتمــی اش در خطر جدی قرار گرفته 
اســت و به آسانی تمام امکانات نظامی اسرائیل قابل 
از بین رفتن اســت و شکننده است و برای خودشان 
نیز قابل استفاده نیســت اما فلسطینی ها قدرتمند تر 
شده اند و امکاناتشان بسیار قوی تر از گذشته است، 
زمانی بود که آنها فقط ســنگ و ســلاح های اولیه 
داشــتند اما امروز با سلاح های ســنگین، موشک و 
پهپاد می توانند بزرگترین خطر را برای اسرائیل ایجاد 

کنند که در نهایت به نابودی و اضمحلال اســرائیل 
می انجامد و به نفع مردم فلسطین مقاومت فلسطین 
و قدرتمندتر شدن فلسطین منجر خواهد شد، همان 
طور که مقام معظم رهبری حضرت آیت الل العظمی 
امام خامنه ای هم فرمودند: »رژیم خبیث از این هم 
ضعیف تر خواهد شــد. آمادگی جوانان فلســطینی و 
قدرت نمایی مجموعه های ارزشمند جهادی، و اعداد 
قوّه به صورت مستمر، فلسطین را روزبروز قدرتمندتر 
و دشمن غاصب را روزبروز ناتوان تر و زبون تر خواهد 

کرد«.
اینک که در پایان نبــرد جانانه مردان و زنان مومن 
و مومنه فلسطینی ضلع دیگر جبهه مقاومت توانست 
میــدان نبرد را از نبرد تانک و ســنگ به میدان نبرد 
موشــک در برابر موشــک تغییر دهد و گنبد آهنین 
اسراییل مستاصل در مقابل این هجوم انبوه موشک 
های مقاومت اســلامی برادرانمان در فلسطین شد. 
اینان به اسرائیل و هم پیاله های آن فهماندند نقشه 
خاورمیانه در حال تغییر است. خاورمیانه جدید امروز 
اضلاع قدرتمندی در ایران، عراق، سوریه، فلسطین، 
لبنان، یمن، افغانســتان و دهها کشور اسلامی دیگر 
دارد که دست نصرت الهی را همراه خود می بینند. 

امروز فرزندان ســردار ســرافراز شــهید حاج قاسم 
ســلیمانی توانستند اسرائیل غاصب را به زانو درآورند 
و آموختــه های خود را به منصه ظهور برســانند اما 
فلســطینی ها پس از این در این مســیر باید مراقب 
تفرقه وشــیطنت اسرائیل باشــند تا پیروزی نهایی 
حاصل شــود.این نبرد پرافتخار و موفقیت عظیم را 
محضر حضرت ولی عصر)عــج(، رهبر عزیز انقلاب 
اسلامی حضرت آیت الل امام خامنه ای و همه آزادی 
خواهان عالم خصوصا برادران و خواهران مجاهد در 
فلســطین تبریک عرض می نماییم. امید آنکه این 
خیل عظیم ســربازان تســریع کننده ظهور منجی 

بشریت )عج(و برپادارنده عدالت باشد. ان شاالل
به امید آزادی قدس شریف

کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین 
ریاست جمهوری

ربیعی:

باید هویت صندوق ها را پاس بداریم
سخنگوی دولت گفت: باید هویت صندوق های انتخابات 
را پاس بداریم و تلاش کنیم که صندوق ها کارکرد بهتری 

از گذشته داشته باشند.
به گزارش خبرگزاری مهر، علی ربیعی سخنگوی دولت 
در یادداشــتی با عنوان »صندوق و مخالفانش« نوشت: 
۱- انتخابات ریاست جمهوری در این ایام زمینه ساز طرح 
یکی از مبرم ترین مســائل و یک اصل بنیادین است که 
همچون نخ تســبیح یا عنصر پیونددهنده، ثبات و آینده 
ایــران را تضمین می کند. فارغ از هیاهوی رقابت ها و به 
قدرت نشســتن کدام فرد یا جریان، مســاله مهم برای 
تفکرات دلســوز و درازمدت نگر می تواند »نســبت بین 
امروز و آینده ایران با اصل صندوق های رأی« باشــد. از 
چند ماه قبل جســته و گریخته می شنویم که می گویند 
این بار باید به سمت یک »انتخاب بهتر« حرکت کرد تا 
»انتخابات بهتر« و برخی حتی »انتخاب بهتر« را در عدم 
تحقق انتخابات بهتر جســتجو می کنند. این نوع نگاه ها 

نگرانی های زیادی پدید می آورد.
فضای انتخابات با این اســتدلال ها و همراه شدن آن با 
آثار تحریم بر زندگی و معیشت و خستگی ناشی از کرونا 
و تسری نوعی ناامیدی به اینکه چشم اندازی برای آینده 
متصورنیست، مســائل نگران کننده ای است تا جایی که 
می شنویم برخی حتی از کاهش مشارکت گسترده مردمی 

ابراز نگرانی نمی کنند.
۲- از زمان شــکل گیری دولت مــدرن در ایران درباره 
صندوق های رأی به عنوان منبع اداره جامعه دیدگاه های 
مختلفی مطرح شــده اســت. پیش از انقلاب اسلامی، 
»میانجی« به نام صندوق در نسبت بین حکومت و مردم 
بی معنا بود و تکیه بر نوعی باســتان گرایی بنیادگرایانه و 
ناسیونالیسم متورم شده در شعار اما در عمل کشور بدون 
مردم، فلسفه ساخت قدرت را تشکیل می داد. در هیچیک 
از ارکان قدرت، صندوق ها نه معنا و نه تأثیری در اداره امور 
داشتند و این بی معنایی از سطح کلان سیاسی حتی در 
صندوق های صنفی هم تجلی یافته بود. در تاریخ سیاسی 
ایران با این نوع نگرش، صندوق ها عامل برهم زننده نظم 
شناخته شده بودند و بدون نقش مردم، قدرت ملی بیشتر 

معطوف به نقش آفرینی در زنجیره امنیت جهانی بود.
رویکــرد اصیل انقلاب پس از پیــروزی، تعریفی ناب از 
میانجی گری ملت - دولت را به ارمغان آورد. اما از همان 
دوره نیز با نحله های فکــری متفاوت و حتی متعارض 
روبرو شــد که حتی تا امروز نیز این فراز و نشــیب ها از 

منظرهای مختلف ادامه یافته است.
این انقلاب یک تعریف مشخص از مفهوم ملیت ایرانی 
و هویت ملی را به عرصه تاریخ آورد که کاملًا بی سابقه 
و مردمســالارانه بود. مرحوم امام خمینی )ره( در مقابل 
تعریف شاهانه و آریامهری از ایران که به ایران باستان و 
به ملت باستان و غیرموجود در لحظه حاضر تکیه داشت و 
مشروعیت خود رابه طور ناشیانه ای به یک تاریخ باستانی 
گره می زند، از خــودِ ایران واقعاً موجود و از خود ایرانیان 
به صحنه آمده ســخن گفت و در مقابل رویکرد شاهانه 
»ایران منهای ایرانیان« از هستیِ نسلی نسل های حاضر 

دفاع کرد و گفت ایران یعنی همین نســل حاضر، یعنی 
همین ایرانیان که به صحنه تاریخ وارد شــده اند و حق 
تعیین سرنوشت خود را می طلبند نه آن »ایران تاریخی« 
و ایران انتزاعی و خیالی که در مخیلهٔ شاه به نحو منتزع 

و مجرد از ایرانیان ساخته شده است.
3- اولیــن عناد و تضــاد با صنــدوق رأی به جریانات 
اسلحه به دست که خود را انقلابی حرفه ای می دانستند 
باز می گردد. اگر به ســال های نخست انقلاب اسلامی 
برگردیم، حساسیت ضد انتخاباتی جریانات التقاطی مثل 
سازمان به اصطلاح مجاهدین خلق و برخی جریان های 
برانداز مارکسیستی شکل کاملًا متفاوتی داشت. منافقین 
در آن ســال ها به بیانی پیچیده و پوشیده علیه انتخابات 
موضع گیری می کردند. آنها در برابر اصرار و تاکید فوق 
العاده امام خمینی در ضرورت مشــارکت گســترده و در 
تمهید لوازم عملی آن )از جمله حضور همه سلایق و همه 
طیف های سیاســی چه در سطح نامزدی و کاندیداتوری 
و چه در ســطح مشــارکتی و رای دهی( سعی در فرعی 
سازی امر انتخابات داشتند. به زبانی نفاق آلود می گفتند 
اگرچه انتخابات خوب اســت اما در مقایسه با انقلاب از 
اولویت برخوردار نیست. آنها براساس برداشت خاص خود 
از »انقلاب« به یک نوع دوگانه ســازی میان »انقلاب« 
و »انتخابات« قائل بودند. یعنی می گفتند لحظه پیروزی 
انقلاب بسی مهم تر از آن است که صرف انتخابات بشود، 
باید ابتدا انقلاب را تعمیق کرد و سپس در انتهای فرایند 
درازمــدت »تعمیق انقلاب« به انتخابات پرداخت. وقتی 
این کلام را خوب می شکافتی در پسِ شعر و شعارهای به 
ظاهر حماسی و انقلاب ستایانه آن جریان های نفاق آلود، 
می توانستی به خوبی یک نوعی بی باوری عمیق و یک 
نوع هراس عمیق از مردم و از انتخابات مردمی را ببینی.

آنها خیلی صریح و روشــن می گفتند جامعه هنوز »ذات 
شــرک آلود« دارد و به اندازه کافی »توحیدی« نشــده 
بنابرایــن به جای انتخابات بایــد اولویت را به »تعمیق 
انقلاب« داد تا عناصر شرک آلود جامعه در طی یک فرایند 
درازمدت تصفیه و پاکسازی شوند و به حد رشد انتخاباتی 
برسند. امام خمینی به این دوگانه »یا انقلاب یا انتخابات« 
قائل نبودند و از همان روزهای نخست پیروزی انقلاب با 
همان دقت و جدیت انقلابی امر انتخابات را در آزادترین 
ســطح و ترازی که تا آن روز منطقه و کل این گســتره 
جغرافیای وسیع جهان اسلام تا شمال افریقا به خود ندیده 
بود، پیگیری می کردند. منافقین در پاسخ می گفتند »مگر 
نه این است که در فضای موجود هنوز هم بقایای نظام 
وابسته آریامهری با انحاء مختلف موج می زند؟« و نتیجه 
گیری می کردند در شرایط رسوب »تفکرات شرک آلود و 
استثماری« در سطح جامعه نمی توان از اولویت انتخابات 

سخن گفت. )روزنامه »مجاهد«، آبان ۵۸(
آنها خیلی خوب می دانســتند )و گاه حتی به وضوح این 
را می نوشــتند( که در فضای انتخابات آزاد و رقابتی که 
مرحوم امام خمینی )ره( پیگیر مستمر آن بودند، شانس 
پیروزی ندارند بنابراین سعی می کردند انتخابات هراسی 
و سوءظن عمیق خود به انتخاب جامعه را در یک پوشش 

به ظاهر »انقلابی« پنهان کنند.
4- مخالفت دیگر از منظری متفاوت و با نیتی مصلحانه 
ایــن بار به نام یک رویکرد و برداشــت خاص بروز پیدا 

کرده است.
این جریان نســبت به اصالت انتخابات تردید کرده اند و 
نوعی دوگانه را پیش برده اند. نظریه اینان نهایتاً همانند 
تز »ایران منهــای ایرانیان«، بــه »جمهوریت منهای 
جمهور مردم« منتهی می شــود. اینان بــه انتخابات به 
شــکل یک »بلای ناگزیر« نگاه می کنند که به نحوی 
باید »بلاگردانی« شود. موسم انتخابات که می آید دچار 
تعارضی دل آزار می شوند، یعنی دچار یک نوع انتخابات 
هراسی هستند. آنها تعابیر ســنتی را برای بیان هراس 
خود انتخاب کرده انــد و به زبانی متفاوت هراس خود را 
فرافکنی می کنند: چگونــه می توان میل عظیم ملی به 
تعیین سرنوشــت را بی معنا، نارس و ناقص کرد؟ اینها 
سوالاتی است که بر زمین و زمینه مردم هراسی می روید 
و درســت در نقطه مقابل آن شــیوه »مردم درمانی« و 
»انتخابات درمانی« است که مشی غالب و مسلط مرحوم 
امــام خمینی بود و امروزه در قالب بیانی دیگر و گفتمان 
مشارکت حداکثری توسط مقام معظم رهبری پیگیری 

می شود.
امام خمینی به انتخابات و به مردم و شوق مردمی برای 
تعیین سرنوشت، به شکل یک »مسئله« نگاه نمی کردند، 
برعکس، به دیده »حل مسئله« می نگریستند. امروز هم 
مسائل و چالش های پیش روی کشور کمتر از آن دوران 
نیست، بلکه شکل پیچیده تری یافته و به همین دلیل نیاز 
به حضور مردمی و نیاز به انتخابات واقعاً رقابتی که بتواند 
همه طیف های سیاسی و همه گوناگونی های فرهنگی را 
در سیمای نامزدهای متفاوت تجسد بخشد بیشتر است. 
از این رو پس از چهل و چند سال تمرین انتخاباتی، باید 
به سوی انتخاباتی با درجه فراگیری و شمول بیشتر رفت 

و نه برعکس.
اگر کسی فکر کند بدون صندوق کشور قابل ثبات خواهد 
بود، تفکری اشــتباه اســت. صندوق ها تنها راه بی بدیل 
پیوند دادن خواسته های نسل های جدید در دل جمهوری 
اســلامی ایران هستند و این امری است که در مسیری 
باثبات، خواســت ها، نیازها، آمال و آرزوهــا را می تواند 
متجلی سازد. صندوق ها جلوی عبورها را خواهند گرفت 
و انرژی انسانی جامعه را تبدیل به پویایی و پیشرفت امور 
می کنند. فارغ از هرگونه آزرده شدن های سال های اخیر، 
سختی های متحمل شده و نگرانی و دلشوره های عمومی 
بایــد هویت صندوق ها را پاس بداریم و تلاش کنیم که 
صندوق ها کارکردی بهتر از گذشته داشته باشند. جریانات 
ناامیدســاز از مشارکت و صندوق ها به دنبال ماجراجویی 
هســتند. هیچ جامعه ای با این نوع تفکرات ماجراجویانه 
به سرمنزل مقصود نخواهد رسید. تفکراتی مانند »نه به 
انتخابات« و »عدم مشارکت« تحلیل درستی از شرایط 
ایران و جهان که بتواند با ثبات، تغییرات را در خود جای 
دهد، ندارند. باید به این باور و اجماع رسید که صندوق ها 

مسیر درست کشور هستند.
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رئیس جمهور با بیان اینکه تبلیغات انتخابات 
حداکثری و اجتماعات حداقلی باشد گفت: 
باید از صدا و سیما و فضای مجازی استفاده 

کنیم.
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاســلام 
حسن روحانی رئیس جمهور در جلسه ستاد 
ملی مقابله با کرونا طی سخنانی با تبریک 
فرارسیدن سوم خرداد ســالروز آزادسازی 
خرمشهر و با اشاره به پیروزی مقاومت در 
سرزمین های اشغالی، اظهار داشت: ما در 
این ایام شاهد پیروزی بزرگ ملت فلسطین 

بودیم که پیروزی بسیار ارزشمندی بود.
وی افزود: در ایــن ۱۰-۱۲ روزی که بین 
مردم مسلمان فلســطین و رژیم غاصب 
صهیونیســتی یک جنگ تمام عیار اتفاق 
افتــاده بود، بــرای اولین بــار همه مردم 
فلسطین یکپارچه بودند و همه مردم کرانه 
غربی، غزه و اردوگاه هایی که در کشورهای 
دیگر بود همه یکپارچه بودند و این وحدت 
و پاســخ قاطعی که غزه بــه تجاوز رژیم 
صهیونیستی می داد، موفقیت بزرگی برای 

ملت فلسطین و تمام مسلمانان بود.
روحانی با اشــاره به حمایــت های مردم 
سراســر جهان از مردم مظلوم فلسطین، 
تصریح کرد: انصافاً مردم در سراسر جهان 
بســیار خوب به صحنه آمدند و در آمریکا 
و اروپا ما شــاهد تظاهرات مــردم بودیم. 
البته دولت ها رفتارهای متفاوتی داشتندو 
برخی از دولت ها از جمله دولت های غربی 
متأسفانه مواضع نادرستی را اتخاذ کردند. 
اگرچه رفتار کشــورهای اســلامی عمدتاً 
خوب بود اما از دنیای عرب انتظار دیگری 
بود و بسیاری از آنها تا روزهای آخر ساکت 
و صامت بودنــد. اما به هر حال مقاومت و 
ایستادگی یک ملت، پیروزی به همراه دارد 
و پیروزی اخیر ملت فلسطین یکی از این 

نمونه ها بود.
رئیس جمهور ادامه داد: ما شاهد بودیم که 
ملت مظلوم فلسطین در برابر یک رژیم تا 
دندان مسلح که همه کشورهای غربی به 
آن کمک می کنند، پیروز شــده اند که جا 

دارد به آنها تبریک بگوییم.
وی در بخش دیگری از این ســخنرانی با 
بیان اینکه تقریباً ۱۵ ماه از شیوع ویروس 
کرونا در کشــور ما گذشته است، گفت: در 

طول این مدت روزهای بســیار ســختی 
داشتیم. روزهایی که روزهای پیک بیماری 
کرونا بود. روزهایی که ویروس جهش یافته 
وارد یکی از استانها می شد و استان را درگیر 
می کرد. البته روزهای امیدوار کننده ای نیز 
داشــته ایم. روزهایی که مردم در سراسر 
جهان احساس کردند با رسیدن دانشمندان 

به واکسن، شرایط بهتری رخ دهد.
روحانی گفت: اگرچه ممکن است دستیابی 
به واکسن نیز ایده آل و صد درصد نباشد، اما 
همین واکسن نیز می تواند مانع خوبی برای 
مرگ و میر و حتی در صورت واکسیناسیون 

وسیع مانع گردش ویروس شود.
رئیس جمهور تصریح کــرد: این ۱۵ ماه، 
ماه های آزمایش تاریخی برای ملت ها به 
ویژه ملت بزرگ ما بود که همراه با جنگ 
اقتصادی بود.کشوری که تحریم اقتصادی 
نــدارد و می خواهد تجهیزات و واکســن 
خریداری کند به راحتی می تواند این کار را 
انجام دهد. اما کشور ما که تحریم است در 
این حوزه سختی های فراوانی داشته است.

وی افزود: شــاهد بودم که اعضای دولت 
نیز حتی یک ســاعت راحتی نداشتند. وزرا 
و کارکنان دولت حتی یک روز تعطیل هم 
نداشــتند و همواره در حال فعالیت بودند. 
دولت نیز تمام توان خود را برای اینکه رنج 
مردم کمتر بشــود، به کار گرفت تا از این 

طریق سلامتی مردم بهتر تأمین شود.
روحانی با بیان اینکه کم کم از موج چهارم 
کرونا در حال عبور هســتیم، اظهار داشت: 
تقریباً تمام اســتان ها در حال عبور از موج 
چهارم کرونا هســتند و مســیر ما مسیر 
کاهشی است. مناطق قرمز بسیار محدود 

است و کشور ما شرایط زرد و نارنجی دارد. 
البته باید تــلاش کنیم که بتوانیم به طور 
کامل از این پیک خارج شــویم و در عین 
حال وارد پیک جدید هم نشــویم. این هم 

جزو مواردی است که بسیار مهم است.
وی تصریح کرد: متأســفانه زمانی که وارد 
یک پیک می شویم، دســتورالعمل ها از 
سوی مردم نسبتاً خوب رعایت می شود اما 
وقتی از پیک عبور می کنیم یک اطمینان 
کاذب در جامعه ایجاد می شود و متأسفانه 
رعایــت پروتکل ها کاهش پیدا می کند و 
ســهل انگاری ها آغاز می شود.همین نیز 

مقدمه موج جدید می شود.
روحانــی گفت: از همه بخش هایی که در 
حوزه مقابله با شیوه کرونا مسئولیت برعهده 
دارند، به ویژه وزارت بهداشت ، بخش هایی 
که  بر کســب و کارها نظارت دارند، بسیج 
و سپاه، خواهش می کنم در کنار هم قرار 
بگیرند و کاری کنند که پروتکل ها بسیار 
دقیق اجرا شــود. باید با متخلفان قاطعانه 
برخورد شود. زیرا اگر قاطعانه برخورد نکنیم 

مجددا با موج جدید مواجه خواهیم شد.
رئیس جمهور تأکید کرد:  بین ماه مبارک 
رمضان و ماه محرم و صفر، شاهد برگزاری 
عروسی ها، جشن ها و دورهمی ها هستیم، 
در فصل تابستان، سفرها نیز آغاز می شود. 
همه این موارد دســت به دست می دهند 

و مقابله با شیوع کرونا را سخت می کند.
وی ادامــه داد: گرما نیز برعکس آنچه در 
ابتدا به ذهن انســان مــی آید که موجب 
کاهش این بیماری شود، اما به این شکل 
نیســت و به خصوص در استان های گرم 
ناچار می شوند که در و پنجره ها را بسته و 

از کولر استفاده کنند که این تهویه هوا را با 
مشکل مواجه می کند.

رئیس جمهور با بیان اینکه شرایط همچنان 
شکننده است گفت: شــرایط مطمئنی را 
پیش رو نداریم، ممکن است شاهد شیوع 
کرونای هندی در استان ها باشیم. پس باید 
در مهمانی ها، دورهمی ها و رفتارمان همه 
پروتکل ها را مدنظر قرار دهیم و سفرها و 

اجتماعات را محدود کنیم.
روحانی با اشاره به در پیش بودن انتخابات 
ریاســت جمهوری و شــوراها، گفت: باید 
کاری کنیــم که در یک هفتــه مانده به 
انتخابات، شــرایط آرامی از لحاظ کرونا در 
کشور داشته باشیم و گرنه خدای ناکرده اگر 
در ماه های ابتدایی خرداد رعایت نشود و با 
یک پیک جدید مواجه شویم، معنایش این 
است که نمی توانیم یک انتخابات مطلوب 
و با شکوه داشته باشــیم. چون مردم می 
ترســند و وقتی ببینند که موج جدیدی از 
کرونا شکل گرفته، برای حضور در انتخابات 

دچار مشکل می شوند.
وی افزود: مســئولیت ســنگینی بر عهده 
ماست، حفظ جان مردم، مسئولیت اصلی 
ماست و از سوی دیگر انتخابات با مشارکت 
حداکثری مسئولیت دوم ماست که باید هر 
دو را در کنار هم قرار دهیم. یعنی هم جان 
مردم حفظ شــود و هم انتخابات با شکوه 
برگزار شــود و این در صورتی است که در 
هفته های اولیه خرداد، بیشــتر پروتکل ها 

را رعایت کنیم.
رئیس جمهور اظهار داشت: دستگاه های 
نظارتی نیز حساسیت بیشتری برای تخلفات 
باید داشته باشند که بتوانیم انتخابات را در 
ســلامت کامل به خوبی برگزار کنیم. به 
نظر من مشکل ترین زمان، دوران تبلیغات 
انتخاباتی اســت. البتــه در روز برگزاری 
انتخابات نیز بایــد مراعات کنیم و فاصله 
گذاری را رعایت و با افزایش زمان برگزاری 
انتخابات، شرایط را برای حضور مردم فراهم 
کنیــم. یکی از تصمیمات مهمی که امروز 
گرفته شد، افزایش زمان برگزاری انتخابات 
است. همچنین وزارت کشور تصمیم گرفته 

صندوق ها را نیز افزایش دهد.
وی افزود: اپلیکیشن شعبه یاب نیز باید به 
سرعت در اختیار مردم قرار گیرد تا مردم در 

روز انتخابات بتوانند خلوت ترین شــعبه را 
بــرای رأی دادن انتخاب کنند تا با ازدحام 
جمعیت مواجه نشویم. اما نگرانی ما برای 
بحــث تبلیغات اســت. در دوران تبلیغات 
باید پروتکل ها بــه صورت کامل و دقیق 
رعایت شود و امروز مصوب شد در فضاهای 

سربسته اجتماعات نداشته باشیم.
روحانی تأکید کرد: اگرچه ما به دنبال ایجاد 
شور انتخاباتی هستیم اما اجتماعات نباید در 
فضای سربسته باشــد و در فضای باز و با 
رعایت پروتکل هایی که وزارت بهداشت 
اعلام می کند، برگزار شود. همه اجتماعات 
باید با رعایت پروتکل ها باشد تا سلامتی 
مردم حفظ شــود. برای این کار هم خود 
نامزدها و هم ســتادهای آنها باید اصول را 
رعایت کنند. مســئولین استانی نیز اعم از 
اســتاندار، فرماندار و بخشدار باید احساس 
مسئولیت کنند و با کمک نیروی انتظامی، 
بســیج و ســپاه مقرراتی که در ستاد ملی 

مقابله با کرونا وضع می شود را اجرا کنند.
رئیس جمهور گفت: برای اینکه تبلیغات ما 
حداکثری باشد و اجتماعات حداقلی، باید از 
صدا و سیما و فضای مجازی استفاده کنیم 
و لذا در مصوبه جلسه امروز از صدا و سیما 
و وزارت ارتباطات و اپراتورها خواسته شده 
که به وظیفه خود عمل کنند و فضای بازتر 
و بیشتری را در اختیار نامزدها قرار دهند تا 
آنها بتوانند برنامه ها و نظرات خودشان را از 
طریق فضای مجازی و صدا و سیما اعلام 

کنند تا انتخابات شکوهمندی برگزار شود.
وی ادامه داد: حداقل تا پایان امســال نیز 
باید سبک جدید زندگی که در دوران کرونا 
آغاز کرده ایم را حفظ کنیم. البته تلاش ما 
این اســت که واکسن ها در روزهای آینده 
باشــرایط بهتری در اختیار مردم قرار گیرد 
که خوشبختانه تا امروز بیش از پنج میلیون 
واکسن توزیع و بیش از دو میلیون و ۷۰۰ 
هزار نفر واکسینه شــدند و این روند ادامه 
دارد. امیدواریم ۱4-۱۵ میلیون نفری که از 
لحاظ بیماری های زمینه ای و سن و سال 
هدف ما از این مرحله از تزریق هســتند را 
بتوانیم تا پایان خردادماه مورد پوشش قرار 
دهیــم و تا پایان دولت قــدم مهمی را در 
واکسیناسیون برداریم تا آرامشی در جامعه 

ما به وجود بیاید.

 کدخدایی: 
تبلیغات تا اعلام رسمی اسامی 

نامزدها قانونی نیست
سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه تبلیغات انتخابات 
به صورت رســمی بعد از اعلام نظر شورای نگهبان آغاز 
می شود، گفت: از همه دستگاه ها خواستیم اگر گزارشی از 
تبلیغات زودهنگام دارند برای ما ارسال کنند تا در بررسی ها 

مدنظر قرار بگیرد.
عباســعلی کدخدایی روز شــنبه در گفت و گویی درباره 
فرایند بررسی  احراز صلاحیت  داوطلبان سیزدهمین دوره 
انتخابات ریاســت جمهوری گفت: امروز سومین جلسه 
عمومی شورای نگهبان برای بررسی صلاحیت داوطلبان 
در نوبت صبح برگزار و تعداد از پرونده ها رســیدگی شد. 
دقت ها زیاد است بنابراین وقت زیادی را می گیرد. بعد از 
ظهر جلسه بعدی را خواهیم داشت و در تلاش هستیم که 

تا پایان  فرصت ۵ روزه دوم نتایج را اعلام کنیم.
وی در پاسخ به این ســوال که در این مدت پرونده چند 
نفر احراز صلاحیت شده اســت، گفت: آمار دقیقی ندارم 
ولی هر روز تعدادی از پرونده ها مطرح می شــود. برخی 
به کارشناسی بیشــتری نیاز دارد بنابراین به کارشناسان 
ارجاع می شــود مطالب و مســتندات پرونده را دقیق تر 
کنند و این روند ادامه دارد.ســخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در روزهایی که شورا جلسه 
عمومی ندارد فرایند بررسیها چگونه است، گفت:  جلسات 
بررسی کارشناسی زیادی داریم. اعضا سوالات ابهامات و 
مستندات پرونده افراد را بررسی می کنند و با مراجعی که 
گزارش دادند دوباره تماس گرفته می شــود. برخی اوقات 
خود افراد توضیحاتی را فرستادند که این توضیحات دوباره 
در جلسه مطرح می شود تا بتوانیم به نتیجه نهایی برسیم.

وی درباره تبلیغات طرفداران داوطلبان در فضای مجازی 
هم گفت: بارها گفته ام تبلیغات انتخابات به صورت رسمی 
بعد از اعلام نظر شورای نگهبان آغاز می شود و تا قبل از 
آن تبلیغات ممنوع است. متاسفانه برخی  رعایت نمی کنند 
مخصوصا در فضای مجازی که ضابطه خیلی روشــنی 
تعیین نشده اســت. کدخدایی ادامه داد: با دوستانمان در 
وزارت کشور و سایر دستگاه های ذیربط در تماس هستیم 
و از همه دســتگاه ها خواســتیم اگر گزارشی از تبلیغات 
زودهنگام دارند برای ما ارســال کنند که در بررســی ها 

مدنظر قرار بگیرد.

استقبال سخنگوی ستاد 
جهانگیری از مناظره با ضرغامی

سخنگوی ستاد انتخاباتی اسحاق جهانگیری ازمناظره این 
داوطلب انتخابات ریاست جمهوری با عزت الل ضرغامی 

استقبال کرد.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنــا، »فاطمه پهلوانی« 
سخنگوی ستاد انتخاباتی اسحاق جهانگیری در حساب 
کاربری خود در توییتر بــا نام بردن عزت الل ضرغامی و 
طاهره قیومی از اعضای ســتاد ایــن داوطلب انتخابات 
ریاســت جمهوری، نوشــت: پیرو مذاکره تلفنــی، بعد از 
هماهنگــی زمان طرفین و اعــلام تایید صلاحیت ها در 
خدمت شما هستیم.»اسحاق جهانگیری« داوطلب نامزدی 
انتخابات ریاســت جمهوی روز گذشته در توییتی نوشت: 
آمادگــی دارم با همه نامزدها در هر پلتفرمی و هر زمانی 
درباره مسایل مهم کشور - هم در سیاست خارجی و هم 
حوزه های سیاست داخلی و اقتصاد و فرهنگ و اجتماعی و 

محیط زیست - گفت وگو کنم.
پس از این اعلام آمادگی، عزت الل ضرغامی یکی دیگر 
از داوطلبان نامزدی انتخابات ریاست جمهوری و همچنین 
یکی از اعضای ســتاد انتخاباتی او نســبت به مناظره با 

جهانگیری اعلام آمادگی کردند.

سوم خرداد نقطه عطف و تاریخ 
ساز در تاریخ دفاع مقدس است

رییس ســازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
ارتش گفت: یوم الل سوم خرداد نقطه عطف و تاریخ ساز 
در تاریخ دفاع مقدس است که تاثیری بسزایی در روحیه 

رزمندگان و ملت ایران به جا گذاشت.
به گــزارش روابط عمومــی ارتش، امیر ســرتیپ دوم 
محمدرضا فولادی در آیین تجلیل از ۱۷۶۸ خانواده شهید 
عملیات بیت المقدس و آزادسازی خرمشهر گفت: یوم الل 
سوم خرداد نقطه عطف و تاریخ ساز در تاریخ دفاع مقدس 
است که تاثیری بسزایی در روحیه رزمندگان و ملت ایران 
به جا گذاشت.وی با بیان این که اگر دیروز عملیات بیت 
المقدس با محوریت صیاد دلها به پیروزی رسید، امروز هم 
جبهه مقاومت با محوریت ســردار دلها به پیروزی دست 
یافته اســت، یادآور شد:  بعد از حکم دادگاه صهیونیستی 
برای تخلیه ۵۰۰ خانه توسط فلسطینیان حوادث بی نظیری 
در فلسطین رقم خورد، این اولین بار بود که فلسطینی ها 
جنگی را شروع و با پرتاب صدها موشک در روز، ضربات 
سهمگینی بر دشمن اشغالگر وارد کردند. امیر فولادی با 
بیان اینکه به پا خواســتن مردم فلسطین در مخالفت با 
اقدامات رژیم صهیونسیتی از داخل خاک اشغالگران ضربه 
دوم بــر این رژیم بود، اظهار کرد: شــلیک روزانه صدها 
موشــک به تمام نقاط رژیم اشغالگر قدس به طوری که 
هیچ نقطه ای از خاک آنها امن نبود و فرستادن ۷۵ درصد 
از جمعیت این رژیم به پناهگاه ها و حمله به کشتی ها در 
به تعطیلی کشاندن اکثر فعالیت های اقتصادی این رژیم 
از دیگر ضربات مهلکی بود که در تاریخ بی ســابقه بود.

رئیس ســازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
ارتش با بیان خاطره ای از شهید سپهبد صیاد شیرازی که 
به امام گفته بود: » از بالگرد هر کجا را که نگاه می کردیم 
سربازان عراقی با پرچم سفید خود را تسلیم کرده بودند«، 
ادامه داد:  قدرت معنوی یک ملت، صبر، استقامت و تبعیت 
آنها از سیره اهل بیت و تحمل زینب وار سختی هاست که 
موجب گشایش درهای رحمت خداوند به صابرین می شود.

سروری:

دولت سوم روحانی یعنی 
تشویق وضعیت موجود 

دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، دولت سوم روحانی 
را تشویق به وضعیت موجود دانست و گفت: این وضعیت 
باید با رأی درســت مردم پایان پذیرد و خط کارآمدی و 

ساده زیستی و پاک دستی جایگزین آن شود.
به گــزارش خبرگزاری مهر، نشســت دبیران و اعضای 
هیئت مؤسس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب مناطق 
تهران، دبیران کمیته ها، کانون ها، احزاب و تشــکل های 
شورای ائتلاف تهران پنجشنبه )3۰ اردیبهشت ماه( برگزار 

شد.
در این نشســت پرویز سروری دبیر شورا، مهدی چمران 
نایب رئیس شــورا و مهدی اقراریان دبیر استان تهران 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی مطالب خود را 
درباره اهمیت و حساسیت عرصه رقابت انتخابات ریاست 

جمهوری ۱4۰۰ بیان کردند.
پرویز ســروری دبیر شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی در این مراسم، گفت: فرصت ها خیلی زود ایجاد 
می شوند و خیلی ســخت برمی گردند و فرصتی که این 
روزها در آن به ســر می بریم شــاید دیگر تکرار نشود و 
همه بایــد در این یک ماه تلاش کنیم و این لوکوموتیو 
ناکارآمــدی را از روی ریل رانت خــواری و ویژه خواری 

برداریم و در مسیر انقلاب قرار دهیم.
وی افزود: دشــمن و جریان رقیب به دنبال ســیاهچاله 
سازی برای ایجاد دوقطبی های غیر موجه و خروج ما از 

اولویت های اصلی هست.
دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشاره به اظهارات 
آیت الل رئیسی که گفته بود »رقیب من افراد نیستند بلکه 
ناکارآمدی و فساد و رانت خواری و ویژه خواری هست«، 
تصریــح کرد: ما نباید از ایــن دوقطبی فاصله بگیریم و 
دوقطبی هایی چون دادگاه و پادگان بازی هایی هست که 
مردم و افکار عمومی را در مسیر دوقطبی غلط بیاندازند 

و تمرکز مردم را از روی ناکارآمدی های موجود بردارند.
ســروری تاکید کرد: همه باید بایستیم که این وضعیت 
شایســته جمهوری اسلامی نیست و کسانی که مسبب 
این وضعیت هستند باید محاکمه و توبیخ بشوند و نباید 

تشویق شوند.
وی دولت ســوم روحانی را تشــویق به وضعیت موجود 
دانســت و تصریح کرد: این وضعیت باید با رأی درست 
مــردم پایان پذیرد و خط کارآمدی و ســاده زیســتی و 
پاک دســتی جایگزین آن شــود.مهدی چمــران نایب 
رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی هم در 
این برنامه، گفت: در دنیای ما حاکمان ســالمی حکومت 
نمی کنند و آنچه در کشور ما رخ داده نیاز به تکرار مکررات 
نیست ولی باید سعی کنیم این جامعه و حاکمان و روحیه 

مردمی عوض شود.
وی با اشاره به اینکه دوره دوم که وارد شورا شدیم، دوره 
اول اشرافیت در حد اعلای خود بود، اظهار داشت: یکی از 
شهرداران منطقه میوه را مثل کوه روی یک ظرف بزرگ 
چیده بود ولی وقتی شهرداری را تحویل ما می دادند، من 
از شــهردار خواهش کردم که وقتــی آمدی دیگر از این 
میوه هــا در اتاقت نگذار و این روحیه در کل شــهرداری 

گسترش پیدا کرد.
نایب رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب با تاکید بر 
اینکه آیت الل رئیســی در آســتان قدس و قوه قضاییه 
تحرک به وجــود آورد، تصریح کرد: متولیان زمین هایی 
که از دســت زمین خواران آزاد شــده و به دولت و مردم 
سپرده شــده بیایند و به مردم آمار دهند و کارخانه هایی 
مثل رشت الکتریک دوباره در مسیر احیا افتاد، در حالی که 
عده ای این را به همسران خود داده بودند و این کارخانه از 
کار افتاده بود.چمران با تاکید بر اینکه نباید توهم پیروزی 
کســی را بردارد و فکر نکنیم همه می گویند او بیشترین 
آرا را دارد، تصریح کرد: این انتخابات مثل ســیبی هست 
که هزاران چرخ می خورد تا به زمین بیاید و معلوم نیست 
چــه اتفاقاتی رخ خواهد داد و در تهران و وین و آمریکا و 
جاهای دیگر چــه خواب هایی دیده اند و ما باید متحد و 
منسجم باشیم و مثل شب های عملیات شب و روز نداشته 

باشیم چون این روزها برگشتنی نیست.
وی با تاکید بر اینکه تغییری که باید در کشــور رخ دهد 
در شــهر هم باید رخ دهد و این ســکون و ناکارآمدی و 
کارنابلدی و اینکه این کار مال ما نیست و شهر خودش 
می گردد یا اعلام شود کار عمرانی، کار شهرداری نیست، 
قابل قبول نیست، تصریح کرد: شهر موجودی زنده است 
و اگر به آن نرسیم و در تخت خواب بماند و حرکت نداشته 
باشد زخم بستر می گیرد و جبرانش سخن است و عقب 
می ماند.نایب رئیس شــورای ائتــلاف نیروهای انقلاب 
ضمن تاکید بر اینکه ما در شهر تهران خیلی عقب ماندگی 
داریم، تصریح کرد: فکر نکینم با اتوبان و پارک و هشت 
خط مترو کار تمام شد و خیلی کار باید بکنیم چون مردم 
مشکلات فراوانی دارند و این به انتخاب ما وابسته است.

چمران ضمن بیان اینکه کار شورای ائتلاف کار بزرگی 
بود و نام نویسی ۷۰ هزار نفر در یک سایت کار کوچکی 
نیست، خاطر نشان کرد: عده ای ایراد می گرفتند که فقط 
در اتاق های دربسته رأی می دهند و ما باید فقط انتخاب 

کنیم ولی ما گفتیم به عهده خود مردم می گذاریم.
وی گفت: ارزش این کار را بدانیم و برای این کار جنبش 
واقعی داشته باشیم و هرقدر بیشــتر دوستانمان را پای 
صندوق بیاوریم تا رأی هوشمندانه بدهند قطعاً موفق تر 
خواهیم بود و اگر تلاش و جهاد کنیم خداوند ما را کمک 
خواهد کرد.مهدی اقراریان دبیر اســتان تهران شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب هم در بخشــی از این نشست 
با اشــاره به آخرین آمار ثبت نام مردم در سامانه شورای 
ائتلاف، گفت: در سامانه شورای ائتلاف جمعیتی حدود ۷۰ 
هزار نفر حضور پیدا کردند و ما در ابتدای این مسیر هستیم 
و باید تلاش کنیم نقش مــردم را در تصمیم گیری ها و 
تصمیم سازی ها بیش از پیش دنبال کنیم و شورای ائتلاف 

این را دنبال می کند.

اخباراخبار

تبلیغات انتخابات حداکثری و اجتماعات حداقلی باشد
روحانی در ستاد ملی کرونا:

سرکنسولگری ایران 
در حلب سوریه 
افتتاح شد

نیکزاد: رییس جمهور 
مسئولیت پذیر 
انتخاب کنیم

در پی ســفر اخیر محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان به دمشق و رایزنی 
انجام شــده با بشار اسد رئیس جمهور سوریه و وزیر امور خارجه این کشور، موافقت 
مقامات سوری برای افتتاح سرکنسولگری کشورمان در حلب حاصل شد و در پی آن 

وزارت امور خارجه جمهوری عربی سوریه بطور کتبی با این موضوع موافقت کرد.
به گزارش ایســنا، به همین مناســبت امروز )اول خرداد ماه ۱4۰۰( مراســم افتتاح 
سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در حلب توسط وزرای امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران و جمهوری عربی سوریه بصورت ویدیو کنفرانسی و  با حضور سفیر 

جمهوری اسلامی ایران در سوریه، در شهر حلب برگزار شد.

نایب رییس مجلس شورای اسلامی بر ضرورت انتخاب رییس جمهور مسئولیت 
پذیر در انتخابات پیش رو تاکید کرد.

به گزارش ایسنا، علی نیکزاد در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: »شانه خالی 
کردن نامزدهای محترم از عملکرد گذشــته خود در مسئولیت هایی که داشته اند، 
انسان را از آینده آنها می ترساند. از کجا معلوم این رویه برای مسئولیت های بعدی 
هم ادامه پیدا نکند؟ حواســمان باشــد در انتخابات پیــش رو یک رییس جمهور 

مسئولیت پذیر انتخاب کنیم.«

دبیرکل سازمان مجاهدین: عارف نباید انصراف می داد 

اصلاح طلبان انتخابات را تحریم می کنند؟

سردارسلامی: 

تا فروپاشی اسراییل غاصب همراه ملت فلسطین هستیم

ســازمان  دبیرکل  ســلامتی،  محمــد 
مجاهدین انقلاب بر این باور اســت که 
مصوبه شورای نگهبان از نامزدی برخی 
از اشخاص مجرب و توانمند اصلاح طلب 

برای کاندیداتوری جلوگیری کرد.
  اصــلاح طلبان که در مــاه های اخیر 
در بیــم و امید حضور فعال در انتخابات 
یا گوشــه نشــینی بودند، بالاخره عزم 
خــود را بر آمدن در صحنــه کردند اما 
مصوبه انتخاباتی شورای نگهبان قبل از 
نظارت اســتصوابی راه ورود برای برخی 

کاندیداهای این جریان را بست.
ســازمان  دبیرکل  ســلامتی،  محمــد 
انقــلاب اســلامی معتقد  مجاهدیــن 
اســت ترکیب نامزدها حکایت از رقابت 
جریان های اصلاح طلــب، معتدلین و 

اصولگرایان دارد.
او انصــراف عارف را تصمیم درســتی 
نمــی داند اما این را هــم می گوید که 
سازوکار اجماع بر روی کاندیدای نهایی 

دموکراتیک و تعریف شده است.
تان  بینی  سلامتی! پیش  *آقای 
از انتخابــات 1400 چیســت؟ 
ترکیــب ثبت نام کننــدگان را 

چطور دیدید؟
گذشته از اینکه شورای نگهبان ضوابطی 

را برای نامزدی ریاست جمهوری تعیین 
و اعلام کرد که به نظر من، این مصوبه 
هم دخالــت در کار قانون گــذاری بود 
و هــم از نامــزدی برخی از اشــخاص 
مجــرب و توانمند بــرای کاندیداتوری 
جلوگیــری کرد، اما به رغــم این مُهم، 
ثبت نام کنندگان در هر جریان سیاسی، 
طیفی از دیــدگاه هــای مختلف را در 
برمی گیرند که منطبق با ســلیقه های 
گوناگون اکثریت اقشار جامعه می باشد. 
بنابراین تا اینجای کار را می توان تقریبا 
قابل قبول دانســت. از ترکیب ثبت نام 
کنندگان شــاخص چنین بر می آید که 
رقابت بین ســه جریــان اصلاح طلب، 
اصولگرای معتدل و اصولگرا خواهد بود.

*به نظرتــان اصلاح طلبان نمی 
چهره  و  پرتر  دست  با  توانستند 
عرصه  وارد  تر  شــاخص  هایی 
شــوند یا ظرفیت ایــن جریان 
همیــن کاندیداهایی اســت که 

دیدیم؟
بــه نظر مــن در طیف اصــلاح طلب 
اشخاص زیادی هســتند که واجد حتی 
حداکثــر شــرایط بــرای کاندیداتوری 
ریاســت جمهوری هستند اما غالبا یا به 
دلیل پیشینه ساخته شده برای آنها یا به 

دلیل تعیین ضوابط جدید توسط شورای 
نگهبــان و یا به دلیل ملاحظات نگرش 
دوگانه منتج به احتمال رد صلاحیت غیر 
موجــه، از ثبت نام خــودداری کردند و 
همچنین عده ای هم به منظور جلوگیری 
از رقابت بین خود اصلاح طلبان، کاندیدا 

نشدند. 
* انصراف آقــای عارف تصمیم 
گفته می شــود  بود؟  درســتی 
به این دلیل کــه احتمال اجماع 
روی آقای عارف وجود نداشــت 

انصراف دادند؟
تصمیم آقای عارف قابل احترام است اما 
به نظر من ایشــان نمی بایست انصراف 
می دادند. بعید می دانــم موضوع اجماع 
علت اصلی انصراف ایشــان باشد چون 
کاندیدای  تعییــن  و  اجمــاع   مکانیزم 
نهایــی در جریان اصلاح طلب، شــیوه 

دموکراتیک و قابل قبولی است.
ســلامتی دوقطبی  * آقــای 
چــه  روی   1400 انتخابــات 
شخصیت هایی جلو خواهد رفت؟
هنوز شورای نگهبان نظر خود را در مورد 
بررســی صلاحیت  نامزدها اعلام نکرده 
است لذا فعلا نمی توان از رقابت اصلی 
اما همان طورکه  اشخاص صحبت کرد. 

قبلا هم اشــاره کــردم ترکیب عناصر 
اصلــی نامزدها حکایت از رقابت جریان 
های اصلاح طلب، اصولگرای معتدل و 

اصولگرا است.
*همانطور که اشاره کردید طیف 
زیــادی از سیاســیون کاندیدا 
شــدند، در دو جریــان چپ و 
راست هم به تعداد زیاد کاندیدا 
وارد عرصه شــده، فکر می کنید 
از این تعدد کاسته خواهد شد یا 
قطبی سازی های دورن جریانی 

را شاهد خواهیم بود؟
در مورد جریان اصلاح طلب شــیوه کار 
شــفاف اســت. بدین معنی کــه بعد از 
تأییــد صلاحیت ها و پــس از تبلیغات 
و اعلام برنامه های نامزدهای ریاســت 
جمهوری،کاندیدای نهایی اصلاح طلبان 
نظرســنجی مشخص خواهد  از طریق 
شــد. این مکانیزم را همه کاندیداهای 
اصلاحــات  »جبهــه  تأییــد  مــورد 

ایران«پذیرفته اند.
بنابراین مشــکل خاصی نباید رخ دهد 
امــا در مورد اصولگراهــا چون از چنین 
مکانیزمــی برخوردار نیســتند، احتمالا 
بعضی از کاندیداها به دلیل نبودن زمینه 
رأی کافی بــرای خود به نفع کاندیدای 

اصلی اعلام انصراف دهند، و برخی نیز 
به دلیل اعتماد به نفس چنین نکنند اما 
به هر حال در طیف اصولگراها یک نفر 

نقش کاندیدای اصلی را خواهند داد.
تحریم  بحــث  نظرتــان  * به 
مدیریت  باید  چطور  را  انتخابات 
کرد تا به اســم اصــلاح طلبان 
نوشته نشود؟ با توجه به صحبت 
امکان  طلبان  اصلاح  برخی  های 
اینکه تحریم انتخابات مانند یک 
رأی  بدنه  و  کند  عمل  استراتژی 
به ســمت تحریم انتخابات رود 

وجود دارد؟
اصــلاح طلبــان تصمیم بر مشــارکت 
در انتخابات را دارنــد و این موضوع را 
رســما اعلام کرده اند بنابراین اگر عده 
ای انتخابــات را تحریم کنند، بی تردید 
به حساب اصلاح طلبان گذاشته نخواهد 
شــد ولو این که این عده منتســب به 
اصلاح طلبان باشند. در هر جناح طیف 
وســیعی از دیدگاه هــا و نظرات وجود 
دارد،که بعضا حتی می تواند کاملا مغایر 
هم باشــند اما مهم نظر رســمی کلیت 
جناح می باشد. معمولا بدنه و طرفداران 
یک جناح، نظر رســمی جناح را پی می 

گیرند.

تهران-ایرنا- فرمانده کل ســپاه در گفت و گوی تلفنی با 
فرماندهان مقاومت فلســطین بر همراهی ســپاه با ملت 
فلسطین تا فروپاشــی اســرائیل غاصب تاکید و رهبران 
مقاومت از مواضع قاطع وحمایت های جمهوری اســلامی 

ایران قدردانی کردند.
به گزارش روز شنبه ایرنا از سپاه نیوز؛ درپی پیروزی مقاومت 
فلســطین در جنگ ۱۲ روزه با رژیم صهیونیستی؛ سردار 
سرلشکر پاسدار حسین ســلامی در گفت وگوهای تلفنی 
جداگانه با اســماعیل هنیه رییس دفتــر جنبش مقاومت 
اسلامی فلســطین)حماس( و زیاد نخاله دبیرکل جنبش 
جهاد اسلامی با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای والامقام 
مقاومت بویژه ســردار شهید حاج قاسم سلیمانی و تبریک 
این پیروزی بزرگ به مــردم مقاوم و عزتمند و مجاهدان 

شــجاع و غیور فلسطینی، بر همراهی با مقاومت تا زوال و 
فروپاشی اســرائیل غاصب و تنها نگذاردن ملت فلسطین 
تاکید کرد.سرلشــکر سلامی در این گفت و گوهای تلفنی 
از پیروزی مقاومت فلســطین به عنــوان معجزه ای الهی 
و احیاکننده شرف و کرامت انســانی نام برد و اظهار کرد: 
شکست اسرائیل غاصب تنها شکست صهیونیست ها نبود؛ 
بلکه شکست آمریکا، انگلیس و رژیم های حقیری بود که 
در فرایند عادی ســازی روابط با این غده سرطانی سبقت 
می گرفتند.فرمانده کل سپاه ظهور و شکل گیری فلسطین 
جدید، بزرگ، جهانی و با دست های برتر را ثمره این حماسه 
و رخداد عظیم برشــمرد و اظهار کــرد: در عرصه پیروزی 
اخیر مقاومت فلسطین همگان شاهد اسرائیلی رو به زوال، 
شکســت پذیر، محوشدنی، سست و آماده فروپاشی بودند.

وی با بیان اینکه حماسه آفرینی اخیر به صهیونیست های 
غاصب فهماند که فلسطینیان مقاوم بی پناه نیستند؛ بلکه 
صاحب شمشیرند و نباید به آنان تعرض کرد، بر لزوم قدرت 
افزایی مقاومت در مسیر قوی شدن و همراهی سپاه با ملت 
فلســطین تا زوال و فروپاشی اسرائیل غاصب و نیز آزادی 
قدس شریف تاکید کرد.اسماعیل هنیه رییس دفتر جنبش 
مقاومت اسلامی فلسطین )حماس( نیز در این گفت و گوی 
تلفنی از مواضع قاطع و همراهی جمهوری اسلامی ایران 
با ملت فلسطین قدردانی و تشکر کرد.رییس دفتر جنبش 
مقاومت اسلامی فلســطین )حماس( پیروزی فلسطین را 
پیروزی امت اســلام و سرآغاز تحولات مثبت ارزیابی کرد 
و گفت: به طور قطع وضعیت رژیم صهیونیستی هرگز مانند 
گذشته نخواهد بود حتی اگر همه ی هم پیمانانش آنان را 

کمک و همراهی کنند.
زیاد نخاله دبیرکل جنبش جهاد اســلامی نیز در گفتگو با 
فرمانده کل ســپاه با تاکید براینکه مردم فلسطین همواره 
بــر تحقق این پیروزی اطمینان داشــته و در این راه ثابت 
قدم بوده اند گفت: جمهوری اسلامی ایران در همه میادین 
در کنار ما بوده اســت و در این پیــروزی بزرگ ما را تایید 
کرد.دبیرکل جنبش جهاد اســلامی با قدردانی از حمایت 
های رهبر معظم انقلاب اسلامی و پاسداشت یاد و خاطره 
شهدای مقاومت و قدس شریف گفت: باید از تلاش های 
صورت گرفته در این پیروزی بزرگ بویژه مجاهدت های 
شــهید حاج قاسم سلیمانی که دائماً در کنار ما بوده اند یاد 
کنیم، برادرانی که تمام تلاششــان را در حمایت و تثبیت 

مستمر این پیروزی به کار بستند.
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وزیــر صنعت، معدن و تجــارت گفت: 
کشورمان سال گذشته با وجود کرونا و 
میلیارد  نزدیک 3۸  ظالمانه  تحریم های 
دلار واردات داشت و این مهم را مرهون 
صادرکنندگان هستیم، چرا که ارز مورد 

نیاز از طریق صادرات تامین شد.
به گــزارش ایرنا، علیرضا رزم حســینی 
روز شــنبه در آیین بهره بــرداری از ۲ 
طــرح صنعتــی و تولیدی در کاشــان 
با بیــان اینکه برنامــه وزارت صنعت، 
معدن، تجارت توســعه طرح های بخش 
خصوصــی برای توســعه صنعت فولاد 
اســت، افزود: ۱3 میلیــارد دلار واردات 
پارســال کالاهای اساســی، تجهیزات 
و دارو و ۲۵ میلیــارد دلار مــواد اولیه 
تولید، کالاهای واســطه ای و تجهیزات 

کارخانه های تولیدی بود.
وی خاطر نشان کرد: امروز صنعت فولاد 
یکی از افتخارهای جمهوری اســلامی 
ایران اســت و همه مردم می دانند قبل 
از انقلاب تا ۲۰ ســال پیش وارد کننده 

فولاد بودیم.
بــه گفته وی، اکنون پس از  ســه دهه 
ایران صادرکننده فولاد در جهان شــده 
اســت و دارای رتبــه دهــم جهانی در 
صادرات این محصول است و توانستیم 
سال گذشــته ۹ میلیون تن فولاد خام 
تولید  و ۶ میلیــون و ۲۰۰  هزار تن به 
ارزش ۲ و نیــم میلیــارد دلار نیز صادر 

کنیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: 
با وجود تحریم های ســخت و ظالمانه، 
سال گذشته شاهد رشد هشت درصدی 

در بخش صنعت بودیم.
وی افزود: امسال نیز برای توسعه فولاد 
طرح های فراوانی در دســت اجرا هست 
که برنامه جامع فولاد ایران باید به تولید 
۵۵ میلیون تن فولاد برســد و این مهم 

در حال اجراست. 

رزم حســینی گفت: اکتشــافات معدنی 
در کشــور فوق العاده گســترش یافته و 
فعالیت هــا در این حــوزه چندین برای 
افزایش پیدا کرده، معادن جدیدی کشف 
شــده و هم اکنون بیش از ۵۰۰ میلیارد 
دلار ذخایر شناخته شــده وجود دارد و 

تردیدی نیست که هر روز افزاش یابد.
وی با اشــاره بــه اینکــه اصفهان از 
جمله اســتان های پیشــگام در توسعه 
اقتصاد مقاومتی اســت، گفت: اساسا در 
جهان کشــورها را با شرکت های بزرگ 
می ســازند، دولت ها نقش تسهیل گری 
دارند، افرادی که کشــور را می ســازند 
و این توســعه متــوازن را ایجــاد و از 
مهاجرت روســتایی جلوگیری می کنند، 

شرکت های بزرگ هستند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: 
مردم امروز نیازمنــد مدیریت اقتصادی 
هستند، برای مدرسه ســازی پول دارند 
اما مدیریت اقتصادی ندارند، امروز مردم 
و به خصوص جوانــان نیازمند آموزش 

کسب و کار هستند.
بزرگ  داشت: شــرکت های  اظهار  وی 
باید مدل مرکــز پیرامونــی کار کنند، 
یعنــی نزدیک خودشــان را با توســعه 
کســب و کار توســعه یافته گســترش 
دهند تا نرخ بیکاری کاهش یاید، امنیت 

پایدار اقتصادی ایجاد شــود و این کار با 
کمترین اعتبار قابل اجراست.

اینکه برکت فعالیت  با بیان  رزم حسینی 
در شرکت ها این است که مردم رضایت 
داشته باشــند و صاحبان شرکت را دعا 
کنند نه نفرین، گفت: روســتاها باید آباد 
شود، چرا که توانمندسازی جوامع محلی 
هدف این وزارتخانه است و وقتی مردم 
توانمند و اقتصاد آنان قوی باشد، قدرت 
خرید بیشــتر می شــود و این فرهنگ 
دینی ماســت.به گفته وی، اگر شرکتها 
این هــدف را دنبال کنند، اعتراض های 
خیابانی نخواهیم داشــت و مردم راضی 
خواهند بود، بایــد اعتماد مردم به نظام 
روز به روز گسترش دهیم و این اعتماد 
به عملکرد مســوولان و مدیران وابسته 
با  کرد:  نشــان  خاطر  است.رزم حسینی 
وجود این همه صنایع بزرگ در اســتان 
اصفهان نباید کسی معتاد شود، چرا باید 
یــک میلیون و ۶۰۰ هزار میلیارد تومان 
ســال گذشته شــبکه بانکی تسهیلات 
داده شود تا ۱۰ درصد جامعه ۹۰ درصد 

تسهیلات دریافت کنند. 
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت با بیان 
اینکــه ۸۰ درصــد اقتصــاد برزیل را 
شــرکت های خرد و کوچک تشــکیل 
می دهنــد، افــزود: در هنــد و چین و 

کشــورهای دارای جمعیــت زیــاد نیز 
همانگونه اســت و امروز رسالت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این است که بر 
اساس شرع از ظرفیت صنایع و تجارت، 

شرافتمدانه بهره گیری کند.
وی تاکید کــرد: معــادن محل غارت 
نیســت بلکه باید بر اساس یک برنامه 
هم در صنایع فرآوری و هم در راستای 
مسوولیت اجماعی اطراف خودشان اقدام 

کنند.
به گفته رزم حســینی، اگــر در منطقه 
کاشــان ۱۰۰ ســال فولاد تولید شود 
اما اقدام هــای پیرامونی صورت نگیرد، 
عزتمنــد و شــرافتمند نخواهد بود، چرا 
که زمانی تولید فولاد خوب است که در 

راستای توسعه متوازن انجام شود.
وی با اشــاره به اینکه گام دوم انقلاب 
محل اختلاف، جناح بندی و سیاسی بازی 
نیست، اضافه کرد: کشورها با یک دوره 
3۰ ساله به پیشــرفت دست یافته اند و 
توسعه یافتگی را لمس می کنند و ما باید 
در گام دوم همه دست دردست یکدیگر 
دهیم تا کشــور را با همکاری شرکت ها 
بسازیم و ترددی ندارم که با وحدتی که 

وجود دارد این مهم رقم خواهد خورد.
به گزارش ایرنا، شرکت پایا کربن اکسیر 
بین الملل و طرح توســعه شرکت درین 
گلاب آدونیــس روز شــنبه بــا حضور 
علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در کاشــان بــه بهره برداری 
رسید.شرکت پایا کربن اکسیر بین الملل 
با  الکترود  خمیــر  تولیدکننده محصول 
۸۰ میلیارد تومان حجم ســرمایه ثابت 
با اشتغالزایی 4۰ نفر در شهرک صنعتی 

امیرکبیر ۲ کاشان واقع شده است.
طرح توســعه شــرکت دریــن گلاب 
آدونیس نیز بــا 3۰ میلیارد تومان حجم 
ســرمایه ثابت برای ۶۰ نفر در شهرک 
صنعتی امیر کبیر شــماره یک کاشــان 

ایجاد اشتغال کرده است.
بازدید از چند شــرکت صنعتی، امضای 
تفاهــم نامه مســوولیت های اجتماعی 
شــرکت های صنعتی  با  وزارتخانه  این 
توانمندســازی  راســتای  در  تولیدی  و 
روســتاییان و ایجاد اشــتغال در بخش 
اجرای طرح توسعه  حاشــیه شــهرها، 
شرکت فرش ماشــینی اطلس ریس با 
4۰۰ میلیارد تومان حجم ســرمایه ثابت 
و اشــتغالزایی ۲۵۰ نفــر، رونمایــی از 
محصولات شرکت تمدن فرش )پشمی 
و بــزرگ( با حجم ســرمایه ثابت 3۰۰ 
میلیارد تومان و اشــتغالزایی برای ۱۵۰ 
نفر در شــهرک صنعتی صباحی بیدگلی 
از دیگــر برنامه های امروز وزیر صنعت، 

معدن و تجارت است.
نشســت با صنعتگران، معــدن کاران و 
بازرگانی،  اتــاق  فعالان اقتصــادی در 
بازدید از منطقه ویژه اقتصادی کاشــان 
و شــهرک صنعتــی صباحــی بیدگلی 
بازدید، کلنگ زنی و امضای تفاهم نامه 
مثلث اقتصادی مسوولیت های اجتماعی 
شرکت فولاد ســپید فراب کویر آران و 
بیدگل نیز در سفر یک روزه رزم حسینی 
بــه شهرســتان های کاشــان و آران و 

بیدگل پیش بینی شده است.
شهرستان کاشــان با جمعیت افزون بر 
3۶4 هــزار نفر در فاصلــه حدود ۲۰۰ 
کیلومتری شــمال اصفهان و شهرستان 
آران و بیــدگل بــا بیــش از ۱۰3 هزار 
نفر جمعیت در حــدود ۲۱۵ کیلومتری 

اصفهان قرار دارد.
نزدیک به یک هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی 
و ۱3 شهرک، ناحیه و منطقه صنعتی در 

کاشان وجود دارد.
افزون بــر ۸۰۰ واحد تولیــدی نیز در 
شهرســتان آران و بیدگل فعال اســت 
که بیشــتر آنها در زمینه فرش ماشینی 

و صنایع وابسته فعالیت می کنند.

بخش آزمایشگاه، اصلی ترین 
گلوگاه برای افزایش بهره وری 

در حوزه معدن
مجید وفایــی فرد - مدیر مرکز تحقیقات فرآوری 

مواد معدنی ایران
 بخــش آزمایشــگاه یکــی از گلوگاه های اصلی 
جهت افزایــش بهره وری در حوزه معدن اســت، 
آزمایشــگاهی  تجهیزات  یکپارچه  مدیریت  ایجاد 
به صورت شبکه ای در ســطح استانداردهای بین 
المللی، از سیاست های توسعه صنایع دانش بنیان و 

ارتقاء فناوری در نقشه راه معدن است.
ایجاد و توســعه ارتباطات شــبکه آزمایشــگاهی 
وتقویت و تعمیق آن و نیز همکاری های  مشترک 
در تهیه و تدوین یکپارچگی و یکســان ســازی 
سیستم های آزمایشگاهی، پژوهشی و آموزشی بر 
اساس اســتانداردهای ملی و بین المللی مرتبط با 
موضوع خدمات تخصصی آزمایشگاهی در معادن 
و صنایع معدنی امروزه از اهمیت ویژه ای برخوردار 
اســت و از طرفی سیاست های نقشه راه معدن و 
افق تعیین شده و برنامه وزارت صمت با عنایت به 
شعار مانع زدایی و پشــتیبانی در راستای تولید در 

این حوزه حایز اهمیت است.
 همانگونه که به تفســیر در نقشه راه معدن بیان 
شده اســت بخش آزمایشگاه یکی از گلوگاه های 
اصلــی جهت افزایــش بهره وری و بازســازی و 
نوســازی در حوزه معدن اســت و  ایجاد مدیریت 
یکپارچــه تجهیــزات آزمایشــگاهی و تحقیقاتی 
بصورت شــبکه ای در سطح اســتانداردهای بین 
المللی از طریق استفاده از تجارب و یا مشارکت با 
آزمایشگاه های بین المللی از سیاست های توسعه 
پژوهش های کاربردی، صنایع دانش بنیان و ارتقاء 

فناوری در نقشه راه معدن است.
از ســوی دیگر افزایش ظرفیــت بخش معدن با 
افرایش ظرفیت اکتشــاف منابع معدنی در ارتباط 
اســت که این مهم خود مستلزم شناخت و بررسی 
زیرســاخت های لازم در حوزه اکتشــاف است و 
ارتقــای توان آزمایشــگاهی، تحقیقاتی و آنالیزی 
نمونه های اکتشــافی در کشور یکی از مهمترین 
این زیرســاخت ها اســت تا حرکت بزرگی که در 
بخش اکتشاف در کشور در چند سال اخیر  انجام 
شــده و ســازمان ایمیدرو در وزارت صمت نقش 
موثــری در اینخصوص ایفا کرده اســت، پایدار و 

موثر باشد.
بــدون تردید یکــی از نیازهای ضروری توســعۀ 
خدمــات حــوزه معــدن  امــکان دسترســی به 
آزمایشــگاه های پیشــرفته و افراد متخصص در 
این زمینه اســت که بتوانند به این حوزه خدمات 
لازم را ارائه کنند،  از این رو لازم است با همکاری 
و حمایــت از آزمایشــگاه های این حوزه شــامل 
آزمایشگاه های شــرکت های دولتی و خصوصی 
مرتبط، یک شــبکه آزمایشــگاهی قدرتمند ایجاد 
کرد که قابلیت ارائه خدمات لازم به طیف وسیعی 

از متقاضیان را داشته باشد.
آزمایشــگاه های زیادی در ســطح کشور  اکنون 
و  پژوهشــی  موسســات  دانشــگاه ها،  درون  در 
شرکت های دولتی و خصوصی وجود دارند که هر 
کدام در ســطوح و حوزه های مختلف به فعالیت 
مشغول هســتند که لازم اســت ضمن شناسایی 
توانمندی هــای آنها به بســتر ســازی  ارزیابی و 
تقویت آنها پرداخته تا بتوان در نقاط مختلف کشور 
از این موضوع بهره مند شــد و این امر خود موجب 

افزایش بهره وری و تقویت آنها خواهد شد.
با توجه به وجود ظرفیت های خدمات آزمایشگاهی 
بسیار مناسب کشور در حوزه های معدن و صنایع 
معدنی  اعــم از تجهیزات آزمایشــگاهی، نیروی 
انســانی، فضاهای کالبدی، اطلاعات علمی، یافته 
های پژوهشــی در دانشــگاه ها، پژوهشگاه ها و 
مراکز تحقیقاتی، دستگاه های اجرائی و بخش های 
عمومی و خصوصــی، همگرایی و هماهنگی بین 
این ظرفیت ها اســتفاده صحیــح و بهینه از آنها 
را بدنبال خواهد داشــت و از این رو اشــتراک و 
هم افزایی ظرفیت های آزمایشــگاهی و پژوهشی 
با تشکیل کارگروه شبکه آزمایشگاهی در راستای 

توسعه زیرساخت های مورد اشاره ضروری است.
 در ایــن راســتا مرکــز تحقیقات فــرآوری مواد 
معدنی ایران به عنوان بــازوی تحقیقاتی ایمیدرو 
با تجربه ۱۵ ســال در انجــام خدمات تخصصی 
آنالیــز مواد معدنی  و تحقیقات فراوری در مقیاس 
آزمایشگاهی و پایلوت و... نیز عضویت و همکاری 
موثر در شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
معاونــت علمــی ریاســت جمهــوری )جایگاه۵ 
آزمایشگاه برتر در رتبه بندی مابین حدود 3۰۰ تا 
4۰۰ آزمایشگاه مختلف در سراسر کشور( پیگیری 
هایی را در این خصوص از سال گذشته در ایمیدرو 
داشته و در نهایت از سوی سازمان توسعه تشکیل 
کارگروه آزمایشگاه ها با محوریت مرکز در دستور 

کار قرار گرفته است.  
در این خصــوص با برگزاری جلســات با حضور 
مدیریت های اکتشاف و طرح توانمندسازی ایمیدرو  
و همچنین مدیران و نمایندگان آزمایشــگاه های 
مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران، سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور و تعدادی 
از آزمایشــگاههای فعال در این حوزه مواردی از 
قبیل تشکیل اتحادیه آزمایشگاه ها، تعرفه خدمات 
آنالیز  آزمایشگاهی و تدوین دستورالعمل پذیرش، 
و کنترل درصد خطای نتایج بررســی شد و در این 
راســتا پیگیری و تدوین فرم جمع آوری اطلاعات 
پایه آزمایشگاه ها به منظور ایجاد شبکه و کارگروه 

آزمایشگاه ها از سوی مرکز در حال انجام است.

معاون گمرک اعلام کرد

  فورا و بدون 
بهانه ترخیص کنید

بــا ابلاغ مصوبات مربوط به رفع مشــکل رســوب 
کالاهای اساســی در گمرک و بنــادر ، معاون فنی 
گمرک ایران اعلام کرد که صاحبان کالاهای اساسی 
طبق شرایط تعیین شــده و بدون عذر و بهانه ای در 
مهلت تعیین شــده جهت تعییــن تکلیف و ترخیص 
فوری کالاها اقــدام کنند ، در غیــر این صورت بر 

اساس مقررات با آنها برخورد خواهد شد.
به گزارش ایســنا، با انباشــت کالاهای اساســی در 
گمرک و بنادر در دو ماه ابتدایی سال جاری و افزایش 
آن تا مرز شــش میلیون تن، بررسی هایی در رابطه با 
موانع ایجاد رسوب کالاهای اساسی صورت گرفت و 
گزارشی همراه با پیشنهادات جهت تسهیل ترخیص 
کالا  بــه رییس جمهور ارائه و  وی نیز موافقت خود 
را اعلام کرد که ســرانجام بعد از چند هفته از صدور 
دستور روحانی، پایان هفته گذشته ابلاغیه مربوطه به 

گمرک اعلام شد.
مهرداد جمال ارونقی - معاون فنی گمرک ایران - در 
رابطه با آخرین وضعیت ترخیص کالاهای اساســی 
براســاس مصوبه اخیر توضیحاتی به ایسنا ارائه کرد 
و در ایــن رابطــه گفت که مصوبه مربوط به ســتاد 
هماهنگی اقتصادی دولت در خصوص رفع مشــکل 
رسوب کالاهای اساســی در گمرک و بنادر به ویژه 
بندر امام خمینــی )ره( که به تاییــد رئیس جمهور 
رسیده، از امروز به تمامی گمرکات اجرایی ابلاغ شده 

است.
این مقام مسئول در گمرک ایران با اشاره به تکلیف 
گمرکات اجرایی در راســتای اجــرای این مصوبات 
توضیــح داد که به گمرکات اجرایی تکلیف شــده تا 
ظرف سه روز و تا سوم خرداد ماه با مراجعه به سازمان 
بنادر و دریانوردی نسبت به احصای دقیق مشخصات 
صاحبان کالاهای اساســی که اقلام مربوطه در بندر 
تخلیه شــده است، اقدام و لیست مربوطه به تفکیک 
نوع کالا ، نام صاحب کالا و ســایر مشخصات جمع 
بندی و به گمرک ایران اعلام شــود. در عین حال از 
ســوم تا پنجم خردادماه نیز باید نسبت به اخذ شماره 
ثبت سفارش کالاهای اساسی تخلیه شده در بنادر از 
صاحبان کالا اقدام و در اختیار گمرک ایران و ســتاد 

تنظیم بازار و سایر مراجع مربوطه قرار گیرد.
وی با بیان اینکه طبق مصوبه اخیر، گمرک ایران باید 
طی فراخوانی به تمامی متقاضیانی که تمایل دارند از 
رویه اعتباری استفاده کنند اعلام کند تا درخواست خود 
را بــه بانک مرکزی ارائه و بانــک به فوریت و ظرف 
سه روز کاری نسبت به موافقت با درخواست آنها اقدام 
کند، یادآور شــد: براین اساس از هشتم خردادماه طی 
نامه کتبی و رسمی به کلیه صاحبان کالاهای اساسی 
این مورد ابلاغ و صرفا تا ســیزدهم خردادماه فرصت 
دارند نتیجه مراجعات خود به بانک مرکزی را به گمرک 
ایران ابلاغ کنند.ارونقی با اشــاره به مصوبه مربوط به 
ترخیص ۹۰ درصدی کالاهای اساســی اضافه کرد: 
براین اســاس گمرک مجاز شد تا نسبت به ترخیص 
۹۰ درصدی کالاهای اساسی با درخواست و اخذ تعهد 
از صاحب کالا و مجوز وزارت جهاد کشــاورزی برای 
کالاهای ذرت، کنجاله ســویا، جو و دانه های روغنی 
با عرضه در ســامانه بازارگاه و همچنین برای روغن و 
گندم با مجوز شــرکت بازرگانی دولتی اقدام کند. این 
در حالی است که ترخیص کل کالاها یعنی ۱۰ درصد 
باقی مانده منوط به اخــذ و ارائه اعلامیه تامین ارز یا 
کد رهگیری بانک خواهد بود.معاون فنی گمرک ایران 
همچین با بیان اینکه صاحبان کالا باید فورا نسبت به 
تعیین تکلیف کالاهــای خود اقدام کنند تاکید کرد: با 
توجه به تسهیلات و مصوباتی که اخیرا جهت ترخیص 
کالاهای اساسی تعیین شده صاحبان کالاهای اساسی 
باید به قید فوریت نسبت به تعیین تکلیف و ترخیص 
کالاهای خود در اســرع وقت اقدام کنند ولی اگر عذر 
موجهی در این رابطه وجود دارد به صورت مکتوب به 
گمرک اعلام شود.به گفته وی، در صورت عدم اقدام به 
موقع توسط صاحبان کالا براساس مقررات با آنها اقدام 

خواهد شد که متروکه شدن کالا امر بعیدی نیست.

قیمت کارخانه ای خودروها 
رسما افزایش یافت

اگرچه خودروســازان به نحــوه افزایش قیمت 
خودرو از سوی شــورای رقابت اعتراض داشتند 
و نامه نــگاری هایی هم با مجلــس کردند اما 
در نهایت امروز یکی از خودروســازان اقدام به 

اجرای مصوبه شورای رقابت کرد.
 شــورای رقابت ۱3 اردیبهشت ماه سال جاری 
پس از ۶ مــاه عدم تغییر قیمت خودرو، حکم به 
افزایش میانگیــن ۹ درصدی قیمت خودروهای 
داخلی داد. بر اســاس مصوبه شــورای رقابت، 
طبق تورم بخشــی یک ساله اعلام شده توسط 
بانک مرکزی و پس از کســر تورم های اعمال 
شده قبلی در سه ماهه اول و دوم سال ۱3۹۹ و 
پس از اعمــال متغیرهای کیفیت و بهره وری در 
نهایت برای شرکت ایران خودرو به طور متوسط 
۸.۲ درصد و برای شرکت سایپا به طور متوسط 
۸.۹ درصد افزایش قیمت محاسبه شده که با در 
نظــر گرفتن بند ۱ فوق برای تمامی خودروهای 
مشمول دستورالعمل قیمت گذاری شورا، تا پایان 
شهریور ۱4۰۰ اعمال و اجرا می شود.برای تمام 
افرادی که تــا پایان ســال ۱3۹۹ جهت خرید 
خودرو ثبت نام کرده و پیش پرداخت داشــته اند 
و مشمول دریافت ســود نیستند، افزایش قیمت 

نمی گیرد. تعلق 

اخباراخبار

۳۸ میلیارد دلار واردات را مرهون صادرکنندگان هستیم
وزیر صنعت:

شهرک صنعتی 
دارویی بیضا در 
اولویت تخصیص 
اعتبار قرار دارد

بهبود خواص 
ضدشرگی کیلرهای 
چوب با فناوری  نانو

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران گفت: شهرک صنعتی دارویی در حال ساخت شهرستان بیضا در اولویت 

تخصیص اعتبارات این سازمان قرار دارد.
به اســتناد مطلب دریافتی ایرنا از روابط عمومی شرکت شهرک های صنعتی فارس، 
علی رسولیان در بازدید از شهرک صنعتی دارویی در حال ساخت در شهرستان بیضا 
افزود: این شــهرک صنعتی که در نزدیکی آزاد راه شیراز - اصفهان در مرحله ایجاد 
زیرســاخت ها است در آینده به یکی از مهمترین شهرک های صنعتی فارس و حتی 

کشور تبدیل خواهد شد.

یک شرکت فناور پوشش شفاف پایه آب مخصوص چوب )کیلر( حاوی نانوذرات برای بهبود 
خواص ضد شــرگی تولید کرد.به گزارش ستاد توسعه فناوری نانو، این کیلرهای نانویی با 
ایجاد ســطحی زیبا و براق و یکنواخت روی چوب موجب افزایش طول عمر و ماندگاری 
چوب رنگ شــده می شــوند. به دلیل وجود نانوذرات در این کیلرها، استفاده از آن موجب 
کاهش هزینه ها، کاهش خطر آتش سوزی و کاهش آلودگی به دلیل استفاده از آب و حذف 
تینر می شود.همچنین این پوشش های نانویی قابلیت شستشو داشته و زیرلایه ای مناسب 
برای پوشش های مختلف است. از سوی دیگر کیلرهای نانویی بسیار سریع خشک می شوند 

و در برابر سایش و اصطکاک با اجسام خارجی بسیار مقاوم هستند. 

خلا »پیش بینی پذیر بودن« در اقتصاد ایران؛

از دخالت های بیجا در صادرات تا فاصله مجاز بین کسب و کارها
اقتصاد ایــران در کنار رفع موانع تولید، 
نیاز دارد؛  بــودن«  به »پیش بینی پذیر 
موضوعــی که بــه فعــالان اقتصادی 
فعالیت های  بــرای  می دهــد  امــکان 
تولیــدی و تجاری خــود برنامه ریزی 

کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، در سال های 
اخیر، موضوعات مربوط به فضای کسب 
و کار در ایران، به گلوگاهی برای بهبود 
وضعیــت اقتصادی و معیشــتی جامعه 
تبدیل شده است. تا آنجا که اکثر غریب 
به اتفاق کارشناســان بــر این اعتقادند 
کــه در صــورت اتخاذ تدابیــری نظیر 
جلوگیری از دخالت های نابجای دولت، 
صدور  فرسایشــی  فرآیندهای  حــذف 
مجــوز، جلوگیری از اتخــاذ تصمیمات 
مدیریت  انحصار،  شکستن  خلق الساعه، 
مالیات های  وضــع  منافــع،  تعــارض 
تنظیمــی و … چرخ فرســوده اقتصاد 

کشور احیا می شود.
نیز همواره مسائل  در سال های گذشته 
مربوط به تولید در درون کشــور مورد 
قرار  توجه مقام معظم رهبری )مدظله( 
داشته است تا جایی که در ۵ سال اخیر 
تمامی نام گذاری های ســال که توسط 
ایشــان صورت پذیرفته اســت به طور 
مستقیم به لزوم حمایت از عرصه تولید 

در کشور تاکید دارد.
در همین راســتا تــلاش داریم با رصد 
مستمر فضای کسب و کار ایران تحت 
عنوان »دیده بان کســب و کار ایران« 
اول فضای کســب و کار ایران را رصد 
کرده و ســپس به ارائه راهکارها جهت 
پشتیبانی و مانع زدایی از تولید بپردازیم.

در »دیده بــان کســب و کار ایران« با 
نگاهی تحلیلی بــه اخبار و رویدادهای 
مختلف ســعی در انعــکاس مباحث به 
صــورت کارشناســی، بــدون هرگونه 
سیاســی کاری داریم و امیدواریم انتشار 
مســتمر این رصدنامه گامــی هر چند 
کوچک در راستای بهبود فضای کسب 

و کار در ایران بردارد.
از دست رفتن بازارها یکی پس 

از دیگری!
محسن رشید فرخی، رئیس ملی انجمن 
خرمای ایران، با بیان اینکه ســال ۹۷ 
در حالی که در آســتانه رسیدن به نیم 
میلیــارد دلار صادرات خرما بودیم و در 
شــرایطی که کشــور نیاز به ارز داشت 
ســتاد تنظیم بــازار صــادرات خرما را 
ممنــوع کرد، گفت: با این اقدام ســتاد 

تنظیــم بازار، صادرات خرما ســال بعد 
پنجــاه درصــد افت کرد و عربســتان 
ســعودی بازار خرما را از دست ما خارج 

کرد.
از دخالت های بیجا در صادرات 

تا فاصله مجاز بین کسب و 
کارها

فرخی در ادامه بیان کرد: قبلًا هم یکی 
از مســئولین دولتی رفت پســته بخرد. 
وقتی دید پســته گران اســت دســتور 
توقف صادرات پســته را صادر کرد. از 
آن روز آمریکا بازار پسته را از ما گرفت 

و هنوز نتوانستیم آن را پس بگیریم.
محســن رشــید فرخی افزود: با وجود 
اینکه در فروردین ماه تورم 4۰ درصدی 
داشــتیم و هزینه های تولید محصولات 
کشاورزی ۵ برابر شــده اند، خرما تنها 
محصول کشاورزی اســت که افزایش 

قیمت نداشته است.
وی در ادامــه گفت: اگــر بخواهیم ۱۰ 
تا  باشیم  افزایش قیمت داشــته  درصد 
کشــاورزان نابود نشوند، ســتاد تنظیم 
بــازار بلافاصله برایمــان ممنوعیت و 

مسائل دیگر ایجاد می کند.
متأســفانه مداخلات ســتاد تنظیم بازار 
در اعمــال ممنوعیت صادراتی منجر به 
آسیب رســاندن به صادرات محصولات 
کشاورزی  محصولات  خصوصاً  مختلف 
بازارهایی که سال های  اســت.  شــده 
ایرانی  تولیدکنندگان  اختیار  در  متمادی 
قرار داشــته است اما با تصمیم ناگهانی 
یک مسئول به سادگی از دست می رود.
ایجاد اختلال در روند صادرات 
با اجرای قانون رفع تعهد ارزی

یکــی از موانعــی کــه در ســال های 
اخیر منجر به بســته شــدن دســت و 
رفع  قانون  پــای صادرات کننده شــد، 
بدیــن صورت که  ارزی اســت.  تعهد 
صادرکننــده مجبور شــد بــه هر نحو 
ممکن پــول حاصل از صــادرات خود 
را در ســخت ترین شــرایط به کشــور 

بازگرداند.
حامــد چمــن رخ، عضو هیئــت مدیره 
اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان 
فرش دستباف، با اشاره به وضع قوانین 
دست و پاگیر در حوزه تجارت، گفت: در 
حــوزه تجارت با افزایش قیمت ارز یک 
بوجود  صــادرات  برای  فرصت طلایی 
آمد که متأسفانه با وضع قوانین دست و 
استفاده  پاگیر در حوزه تجارت، فرصت 
فعالان اقتصــادی از ایــن موقعیت از 

دست رفت.
وی با اشاره به رویه غلط رفع تعهد ارزی 
از ســال ۹۷ بیان داشت: دولت به جای 
اینکه صادرکنندگان را برای بازگشــت 
ارز حاصل از صادرات تحت فشــار قرار 
می داد، باید بــا تعامل با صادرکنندگان 
مسیر را برای توســعه تجارت غیرنفتی 
باز می کرد تا برای صادرکنندگان امکان 
تولیــد و صــادرات بیشــتر و در نتیجه 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات فراهم 
می شد. در حالی که با وضع قانون رفع 
تعهد ارزی، صادرکنندگان مجبور شدند 
تا پــول حاصل از صــادرات خود را در 

سخت ترین شرایط به کشور بازگرداند.
چمن رخ بیان داشــت: چرا صادرکننده 
بایــد از طرف دولت کشــور خود تحت 
فشــار قرار گیــرد که حتماً در کشــور 
مقصــد تحت هــر شــرایطی کالای 
صادراتی خود را بفروشد و به هر شکل 
ممکن مجبور به انتقال پول شــود و در 
غیراین صــورت با بدترین برخوردها در 

کشور خود مواجه شود.
وی با بیان اینکه تا پیش از بخشــنامه 
بانــک مرکزی در مورد رفع تعهد ارزی 
به  با شــیوه های خود و  صادرکنندگان 
عبارتــی دور زدن تحریم ها ارز حاصل 
از صادرات را به کشــور برمی گرداندند، 
گفت: اما با توجه به دســتورالعمل رفع 
تعهــد ارزی و لــزوم بازگشــت ارز به 
بانک  نیما و کانال هایــی که  ســامانه 
مرکــزی برای بازگشــت ارز حاصل از 
صــادرات تعیین کرده بــود، از آنجا که 
بســیاری از صادرکننــدگان این امکان 
را نداشــتند در نتیجه صــادرات خود را 
متوقف کردند تا مجبور به پاســخگویی 
بــه دولت نباشــند و مورد اتهــام قرار 

نگیرند.
نگرانی از گرفتار شدن بنگاه ها 
بعد از اعطای تسهیلات بانکی

عبدالناصــر همتــی رئیــس کل بانک 
مرکزی بعد از سخنان اخیر مقام معظم 
بنگاه های  اهمیــت  مــورد  در  رهبری 
کوچک و متوســط در کنــار بنگاه های 
بــزرگ اقتصادی در صفحه شــخصی 
اینســتاگرام خود نوشــت: برنامه بانک 
مرکزی در ســال ۱4۰۰ برای پشتیبانی 
مالی بنگاه های کوچک و متوســط که 
از آنهــا تحت عنــوان SME ها یاد 
می شود، اختصاص مبلغی تا حدود ۱۰۰ 
هــزار میلیارد تومان از ســوی بانک ها 
برای اعطای سرمایه در گردش به این 

واحدها با هدف گســترش نقش آنها در 
تولید و اشتغال کشور است.

در سال گذشــته بیش از ۲۷ هزار واحد 
کوچک و متوســط از حــدود ۸۵ هزار 
بهره مند شدند  تومان تسهیلات  میلیارد 
که نسبت به سال ۹۸ رشد ۵۷ درصدی 

داشته است.
تولیدکننــدگان و  از  حمایــت دولــت 
اقدامی  صنفــی  کوچــک  واحدهــای 
دولتمردان  اما  نظر می رسد  به  ضروری 
باید به این نکته توجه داشــته باشند که 
مبادا پــس از مدتی بانک هــا با تحت 
تولیدی ها  غیرمنطقی  قراردادن  فشــار 
تولید  چرخ  تسهیلات،  بازپرداخت  برای 
این واحدهای کوچک را از حرکت نگه 
اتفاقی که متأسفانه در سال های  دارند. 
اخیر شاهد آن بوده ایم که در مواردی با 
ورود دســتگاه قضا کارگاه ها به چرخه 

تولید کشور بازگشته اند.
از دخالت های بیجا در صادرات تا 

فاصله مجاز بین کسب و کارها
یکی دیگر از عوامل شایع ورشکستگی 
تولیدکننــدگان، عمل نکــردن یا ترک 
فعل وزارتخانه های دولتی اســت. بدین 
ترتیب کــه ســرمایه گذار زمانی که به 
مرحله تولید رســیده اســت، به یکباره 
با بدقولی نهادهای دولتی مواجه شــده 
و به قول معروف دســتش توی پوست 

گردو می ماند!
ســید کاظم موســوی، عضــو انجمن 
آبزیان  و  دام، طیــور  صنایع خــوراک 
ایــران، با بیــان اینکه در یک ســال 
گذشــته وزارت جهاد کشــاورزی هیچ 
ســهمیه نهاده برای تولید خوراک آماده 
به کارخانجات خوراک دام کشور نداده 
اســت، گفت: ۶4۰ کارخانه خوراک دام 
بــه دلیل اینکه وزارت جهــاد نهاده به 
آنها نمی دهــد با ۲۵ درصد ظرفیت کار 

می کنند.
عضــو انجمن صنایع خوراک دام، طیور 
و آبزیــان ایــران گفــت: وزارت جهاد 
کشــاورزی در حالــی از تحویل نهاده 
به این کارخانه هــا ممانعت می کند که 
بر اســاس مصوبات ستاد تنظیم بازار و 
ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان 4۰ درصد نهاده وارداتی 

باید به سمت کارخانه ها هدایت شوند.
وی افزود: در یکســال گذشــته وزارت 
جهاد کشاورزی تعمدا هیچ نهاده ای به 
کارخانه ها نداده و نهاده خام را مستقیم 
به مرغدار و دامــدار تحویل می دهد و 

بسیاری از بازارهای سیاه از این طریق 
شــکل می گیرد چرا که اختلاف قیمت 
یک کامیون ســویا ۲۰۰ میلیون تومان 

سودآوری دارد.
اکنون  کــرد:  تاکیــد  مســئول  ایــن 
کارخانه های خوراک دام از چرخه تولید 
خارج شــده اند و اشتغال این بخش هم 
خوابیده اســت در حالی کــه میلیاردها 
این کارخانه ها هزینه شده  برای  تومان 
است و توقف فعالیت آنها در واقع چرخ 

تولید را از حرکت باز داشته است.
راه اندازی کسب و کار به شرط 

رعایت فاصله مجاز!
کمیســیون  عضو  بندپــی،  محســنی 
بهداشــت و درمان مجلس، گفت: باید 
ســعی کنیم زمینه را برای رقابتی شدن 
مشــاغل فراهم کنیم و همین موضوع 
باعث می شــود مردم دستشــان برای 
انتخــاب متخصص با کیفیت باز شــود 
و مراجعه کنندگان با اختیار خودشــان 
به سمت خدمات دهی بهتر، مفیدتر، با 

کیفیت بالا و قیمت پایین تر بروند.
محسن بندپی عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس شورای اسلامی درباره 
داروخانه ها گفت:  از مجوز  انحصار  رفع 
همه اصنــاف باید در شــرایط تعریف 
انحصاری  برابر و ضــد  رقابت  شــده، 
داشته باشند و نباید قوانین ما در صدور 
مجوزها، زمینه را برای انحصار مشاغل 

فراهم کند.
از دخالت های بیجا در صادرات تا 

فاصله مجاز بین کسب و کارها
وی ادامــه داد: بنــده رئیــس انجمن 
فیزیوتراپــی ایران بــودم و به ما گفتند 
بایــد فاصلــه جغرافیایی بــرای مراکز 
فیزیوتراپی تعیین شــود تا این مراکز با 
فاصله مشخصی تأســیس شوند که ما 
این رویه را اشــتباه دانستیم چون برای 
اشتغال فارغ التحصیل رشته فیزیوتراپی 
دو راه وجود دارد؛ یــا در بخش دولتی 
متأسفانه در بخش  یا بخش خصوصی. 
دولتی از ۵۰۰ فــارغ التحصیل فقط ۶ 
نفــر جذب دولــت شــدند و 4۹4 نفر 
فیزیوتراپیســت آموزش دیده متبحر نه 
می توانســتند در بخــش خصوصی کار 

کنند و نه در بخش دولتی.
یکی از عواملی که اقتصاد را برای فعال 
می کند،  پیش بینی  غیرقابــل  اقتصادی 
بدین صورت  انحصار در مشاغل است. 
که فعال اقتصادی چشم اندازی از زمان 

ورود به کسب و کار متصور نیست.
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 در حالی که مذاکرات وین برای احیای 
غیرقانونی  تحریم هــای  لغــو  و  برجام 
آمریکا علیه ایران به روزهای حســاس 
رویترز  خبرگــزاری  می شــود،  نزدیک 
گزارش داد که بسیاری از شرکت های 
پالایشی در آسیا و اروپا با پیش بینی لغو 
تحریم ها برای خریــد نفت ایران آماده 

می شوند.
به گزارش روز شنبه ایرنا، رویترز افزود: 
در حالی کــه ایران برای ازســرگیری 
برداشــته شــدن  با  نفــت  صــادرات 
تحریم های تجاری از سوی آمریکا آماده 
می شود، شــرکت های هندی و حداقل 
یک شرکت پالایشی اروپایی از آمادگی 
برای خرید نفت از ایــران خبر داده اند. 
رئیس جمهور ایران روز پنجشنبه گفت 
که آمریکا آماده برداشتن تحریم هاست 
و این درحالی اســت که شــرکت های 
پالایشــی هنــد بعلاوه دســتکم یک 
شرکت پالایشی اروپایی در حال ارزیابی 
مجدد خریدهای خود بــرای باز کردن 
جا برای نفت ایران در نیمه دوم ســال 
۲۰۲۱ هســتند. مقامات هندی و منابع 
تجاری می گویند که این شــرکت های 
پالایشی و دستکم یک شرکت پالایشی 
اروپایی در حال ارزیابی مجدد خریدهای 
نفت خام خــود بــرای واردات نفت از 
 ایران در نیمه دوم ســال جاری میلادی 

هستند.
»بهارات  دولتی  یک سخنگوی شرکت 
پترولیــوم« هنــد اعلام کــرد که این 

شرکت با برداشته شدن تحریم ها اقدام 
به خرید نفت از ایران خواهد کرد. »ام. 
کی . سورانا« رئیس شرکت »هندوستان 
پترولیوم« نیز بــه رویترز گفت که این 
شــرکت با توجــه به قیمت و شــرایط 
اقتصادی اقدام به خریــد نفت از ایران 
خواهد کرد. یک مقام رسمی در شرکت 
پتروشــیمی »مانگالور« هم  پالایش و 
گفت این شــرکت خریدهــای تحویل 
فوری spot خــود را کاهش می دهد 
تــا بتواند از ایران نفــت خریداری کند. 
حداقل یک پالایشــگر اروپایی در این 
زمینه بحث های مفصلی با شرکت ملی 

نفت ایران انجام داده است.
این شرایط موجب شده که دادوستدگران 
بازار نفت مشتاق تعیین این مساله باشند 
که شــرکت های پالایشی ژاپن و کره 
جنوبــی به چه ســمتی حرکت خواهند 
کرد- این کشــورها سومین و چهارمین 

خریدار بزرگ نفت خام و میعانات نفتی 
ایران بوده اند که بین سال های ۲۰۱۶ و 
۲۰۱۸ بطور میانگیــن حدود 4۵۰ هزار 

بشکه نفت از ایران وارد کرده اند.
رویتــرز اضافــه کرد: یک ســخنگوی 
»فوجــی اویل« می گویــد »زمانی که 
نفت ایران در دسترس برای واردات قرار 
گیرد، بررســی خواهیم کرد که آیا نفت 
ایران از لحاظ اقتصادی در مقایســه با 
نفت سایر کشورها مناسب است یا خیر 
و احتمــالا واردات نفت ایران را ازســر 

خواهیم گرفت.
شــرکت های کره جنوبی هــم موضع 

مشابهی دارند.
یک خریدار در کــره جنوبی گفت: اگر 
امکان واردات نفت ایران وجود داشــته 
باشد خوب است ...)زمانی که تحریم ها 
برداشته شوند( احتمالا می توانیم واردات 

نفت ایران را از سربگیریم«.

یک مقام مســئول در بخش تامین مواد 
در یک پالایشــگاه ژاپن که خواســت 
نامــش ذکر نشــود، گفــت: حتی اگر 
تحریم ها برداشته شوند، خریداران نفت 
باید اطمینان حاصــل کنند که بانک ها 
قادر به انتقال پول هستند و شرکت های 
کشتیرانی قادر خواهند بود نفتکش ها را 
به ایران اعزام کنند. وی افزود: به گمانم 
این مســاله )خرید نفت از ایران( مدتی 
طول خواهد کشید چرا که ما باید به این 

موانع غلبه کنیم.
 Eneos »انوس«  هولدینگ  شرکت 
شــرکت  بزرگتریــن   Holdings
پالایشــی ژاپن اعلام کرد که در آینده 
با توجه به اقدامات مرتبط با تحریم های 
آمریکا، این مساله )خرید نفت از ایران( 

را بررسی خواهد کرد. 
بــه گــزارش ایرنــا، حجت الاســلام 
رییس  روحانــی  والمســلمین حســن 
آییــن  در  پنجشــنبه  روز  جمهــوری 
افتتــاح طرح های ملی پتروشــیمی در 
شــصت و هشــتمین پویــش تدبیر و 
امید بــرای جهش تولیــد، تاکید کرد: 
افتتاح پنجشــنبه ها به خوبی نشان داد 
که ملت ایران مقاوم اســت و تحریم و 
فشار اقتصادی نمی تواند مانع آنها برای 

توسعه و پیشرفت کشور شود.
دکتر روحانــی گفت: دولــت به دنبال 
شکســت کرونــا و تحریم اســت و با 
واکســن های خریداری شده و تولیدات 
داخلی امیدواریم در پایان دولت اطمینان 

نسبی در موضوع کرونا حاصل شود و تا 
پایان دولت همچنین تحریم را خواهیم 
شکست که این افتخاری برای صبوری 
مردم است، ما هر چه داریم از مقاومت 
ملت ایران و هدایت هــای مقام معظم 

رهبری است.
روحانی تصریح کرد:  امروز اگر در وین 
آمده انــد و در حال مذاکره هســتند و 
قبول دارند که تمام تحریم های اصلی را 
برخواهند داشت، به دلیل این افتخارات 
است. این بحث هایی که می کنیم راجع 
به موارد جزیی اســت و گرنه در مسائل 
اصلی چــون تحریم نفت، پتروشــیمی  
کشــتیرانی، بیمــه، بانــک مرکزی و 
بانک ها همه را قبــول کرده اند و تمام 
شــد. وی افــزود: گام اصلی و بزرگ را 
برداشــته ایم و توافق اصلی انجام شده 
است البته در مواردی هم در حال بحث 
هســتیم تا به توافق نهایی برسیم، اما 
دولت کار را انجام داده اســت. سه ماه 
قبل همه ذهنم مشــغول بود که آیا این 
دولت و ما می توانیم؟ ولی توانستیم کمر 

کرونا و تحریم را بشکنیم.  
بیژن زنگنه وزیر نفت نیز  با اعلام اینکه 
عمده ســرمایه گذاری ها در صنعت نفت 
متکی بــر ظرفیت های داخلی اســت، 
گفت: اگر تحریم های اعمالی علیه ایران 
نبود و امکان استفاده از فاینانس، منابع 
مالی خارجی و ســرمایه گذاری خارجی 
بود، قطعا ســرمایه گذاری ها در صنعت 

نفت دو برابر می شد.

مراکز مجاز استخراج رمزارز 
خاموش می شوند

به منظور تامین برق مشترکان و کمک به جلوگیری از 
بروز خاموشی، مراکز اســتخراج رمز ارز در ساعات اوج 
مصرف برق از امروز شنبه اول خرداد خاموش می شوند.
به گزارش ایسنا، هم اکنون مصرف برق  مراکز استخراج 
رمز ارز که به صــورت مجاز فعالیت می کنند، به 3۰۰ 
مگاوات می رســد کــه طبق اعــلام مصطفی رجبی 
مشهدی - سخنگوی صنعت برق، این میزان به منظور 

حفظ  تعادل و پایداری شبکه برق، قطع می شود.
به گفته وی براساس بارهای شناسایی شده و براوردهای 
صورت گرفته در مانورهای برگزار شده، در حال حاضر 
بیش از ۲۰۰۰ مگاوات  برق در مراکز غیر مجاز استخراج 
رمز ارز در کشــور مصرف می شــود که این مصارف 
غیرقانونی به دلیل اتصالات نادرســت و افزایش نقطه 
ای مصرف برق باعث آســیب دیدگی و حتی سوختن 
تجهیزات شبکه شده که خاموشــی هایی را به دنبال 

خواهد داشت.
رجبی مشهدی با بیان اینکه مصارف غیرقانونی باعث 
ایجاد نوســان در شبکه برق می شــوند، از مشترکان 
خانگی که از دســتگاه ماینر و تجهیزات مربوطه برای 
استخراج رمز ارز در منزل استفاده می کنند خواست که 

سریعتر نسبت خاموش کردن اقدام کنند.
وی تصریح کرد: در صورت عدم قطع و شناسایی، علاوه 
بر ضبط تجهیزات تا تعیین تکلیف نهایی، برق منزل  این 
دسته از مشترکان متخلف نیزقطع خواهد شد.سخنگوی 
صنعت برق گفــت: هموطنان عزیز بــه منظور حفظ 
پایداری شــبکه برق و جلوگیری از بروز خاموشی ها و 
افت ولتاژ در شــبکه برق که آســیب آن به خود مردم 
می رسد، می توانند هرگونه فعالیت غیرقانونی و استفاده 
غیرمجاز از شــبکه برق را از طریق مراجعه به سامانه 
https://www.tavanir.org. سمات به آدرس

ir/samaat به اطلاع برسانند.
رجبی مشهدی ادامه داد: در این سایت بخشی جداگانه 
برای معرفی مراکز یا افــرادی که به صورت غیرمجاز 
به اســتخراج رمز ارز می پردازند وجــود دارد که مردم 
می توانند از طریق مراجعه به این بخش، حتی شــماره 
شــبا بانکی خود را جهت دریافت پاداش معرفی مرکز 

غیرمجاز، اعلام کنند.
پرداخت پاداش به افرادی که به افشای مراکز استخراج 
رمز ارز اقدام می کنند، پس از بررســی و تایید صحت  

گزارش ارائه شده، انجام می شود.

افزایش 1۶ درصدی تعرفه 
آب و برق پرمصرف ها

پــس از افزایش ۷ درصدی تعرفه آب و برق همه 
مشــترکان از ابتدای اردیبهشت، از امروز )ابتدای 
خرداد( تعرفه مشــترکان پرمصرف آب و برق ۱۶ 

درصد دیگر اضافه می شود.
به گزارش ایسنا، بر اساس مصوبه هیئت وزیران در 
سال ۱3۹۷ درباره میزان افزایش سالانه تعرفه آب 
و برق مصرفی بخش خانگی بر این اساس بود که 
ابتدای اردیبهشت هر سال تعرفه تمامی مشترکان 
آب و بــرق ۷ درصد افزایش یابــد، همچنین در 
ابتدای خردادماه هر سال، ۱۶ درصد به تعرفه آب 

و برق مشترکان پرمصرف اضافه شود.
مصطفی رجبی مشهدی - سخنگوی صنعت برق 
در این باره به ایســنا گفــت: افزایش تعرفه برای 
مشــترکان پر مصرف از امروز اعمال می شود و ۵ 
میلیون مشــترک پرمصرف از امروز مشمول این 
افزایــش تعرفه شــده اند و قبــوض آن ها دچار 

تغییراتی شده است.
گفتنی اســت که ایــن طرح برای مشــترکان پر 
مصرف آب نیز از امروز اجرایی شــده اســت اما 
مشــترکان می توانند با مدیریت مصرف در هر دو 
بخش آب و برق در ردیف مشــترکان کم مصرف 
و خوش مصرف قــرار بگیرند و از پرداخت هزینه 

اضافه معاف شوند.

برق چهار سازمان دولتی 
پرمصرف قطع شد

برق چهار ســازمان دولتی به دلیــل عدم رعایت 
الگوی مصرف اعلام شده، با ابلاغ قبلی، قطع شد.

به گزارش ایســنا، سخنگوی صنعت برق با اعلام 
این خبر گفت: برق این ســازمان ها که پیشتر نیز 
نســبت به عدم رعایت سقف و الگوی تعیین شده 

اخطار دریافت کرده بودند، قطع شد.
وی افــزود: وزارت صمت، بانــک ملت)مرکزی(، 
بنیاد تعاون و ســازمان ثبت و اســناد کشور، چهار 
ساختمانی هستند که برق آنها امروز با هماهنگی 

و ابلاغ قبلی، قطع شد.
به گفته رجبی مشــهدی، براســاس ابلاغ صورت 
گرفته توسط وزارت نیرو، سازمان های دولتی باید 

مصرف برق خود را ۵۰ درصد کاهش دهند.
بازرســی های روزانــه توســط  ادامــه داد:  وی 
شــرکت های توزیع به منظور اطمینان از صحت 
عملکرد ســازمان های دولتی در موضوع مدیریت 

مصرف برق، انجام خواهد شد.

کشت برنج ومحصولات 
پرآب طلب به صورت غرقابی 

در گلستان ممنوع شد
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای گلســتان در 
خصوص کشــت غرقابی شــالی گفت: با توجه به 
اینکه در سال آبی جاری با معضل خشکسالی رو به 
رو هســتیم، کشت شالی و سایر محصولات پر آب 

طلب به شکل غرقابی ممنوع است.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از وزارت نیرو، 
سیدمحسن حسینی، گفت: آبان ۹۷ هیئت وزیران 
مصوبه ای مبنی بر ممنوعیت کشــت برنج در همه 
استان ها بجز مازندران و گیلان را تصویب کرد، اما 
در استان گلستان ۱۵ هزار هکتار نسق های قدیمی 
وجود دارد که ســابقه کشت برنج دارند و آنچه مد 

نظر ما بود ممنوعیت کشت برنج با آب چاه بود.
وی افــزود: در قانون بودجه ۱4۰۰ مصوب شــد 
کشــت برنج در مناطق مختلف کشور در چارچوب 
سیاست های کلی نظام و با هماهنگی دستگاه های 
ملی و به تشــخیص کارگروه سازگاری با کم آبی 
اســتان ها تعیین شــود که در کارگروه سازگاری با 
کم آبی استان گلستان که ریاستش با استانداری و 
دبیری آب منطقه ای است، مصوب شد با توجه به 
اینکه در ســال آبی جاری با معضل خشکسالی رو 
به رو هستیم، کشــت شالی و سایر محصولات پر 
آب طلب به شکل غرقابی ممنوع شود. کشت برنج 
به صورت غرقابی در هر هکتار بین ۱۲ تا ۱۸ هزار 
هکتار آب نیاز دارد ولی در خشکه کاری برنج این 

مقدار به ۷ تا ۸ هزار متر مکعب می رسد.
بــه گفته این مقام مســئول اقدامــات فرهنگی و 
ترویجی، اعمال محدودیت ها و همچنین اقدامات 
ســلبی از جمله راهکارهایی است که برای کاهش 
کشت غرقابی شــالی در استان باید انجام شود که 

این اقدامات در دست اجراست.
حســینی ادامه داد: کاشــت محصولات جایگزین 
اقتصادی از دیگر راهکارهاست که جهاد کشاورزی 
باید کشاورزان را به نقطه ای برسانند که با آب کم 
و صرفــه اقتصادی بالا محصــولات را جایگزین 

شالی کنند.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای گلستان توضیح 
داد: در اختیار قرار ندادن سوخت و نهاده های دولتی 
بذر، کود و ســم به کشــاورزانی که کشت شالی 
غرقابی انجام می دهنــد از جمله این محدودیت ها 
است. همچنین قطع برق چاه های برقی که بیش از 
پروانه مصرف می کنند و همچنین صدور اخطاریه 
و دریافــت جریمه از کشــاورزانی که از این قانون 

تخطی می کنند از دیگر راهکارهای سلبی است.

نفت در تأمین خدمات 
شناوری از توان داخل 

حمایت می کند
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران بر حمایت این 
شــرکت از توان داخل در تأمین خدمات شناوری 
تأکید کرد و گفت: در این راســتا، نشستی به منظور 
معرفــی فرصت های ســرمایه گذاری در این حوزه 

برگزار می شود.
به گزارش ایسنا، مســعود کرباسیان با بیان اینکه 
شــرکت ملی نفت ایران در اجرای سیاســت های 
ابلاغــی وزارت نفت و به منظــور حمایت از توان 
و ســاخت داخل، تصمیــم به تأمین شــناورهای 
مــورد نیاز در عملیات اســتخراج و بهره برداری از 
میدان های نفت و گاز دریایی از طریق مشــارکت 
بخش غیردولتی و کشتی سازان ایرانی گرفته است، 
افزود: بر اساس این طرح، شرکت ملی نفت ایران 
نســبت به انعقاد قرارداد خرید خدمات شناوری در 
قالب قرارداد ســاخت، بهره بــرداری و مالکیت با 
سرمایه گذاران بخش غیردولتی اقدام خواهد کرد و 
سرمایه گذاران نیز متعهد به تأمین شناورهای مورد 
نیاز خــود از طریق ســازندگان داخلی و با رعایت 

قانون حداکثر استفاده از توان داخل خواهند بود.
وی تصریح کرد: بر اســاس این طرح پس از اتمام 
ساخت شــناور و اخذ تأییدیه ها و گواهی نامه های 
مــورد نیاز از مراجع ذی ربــط، دوره بهره برداری و 
ارائه خدمات شــناوری آغاز می شود و شرکت ملی 
نفت ایران به ازای خدمات شــناوری ارائه شــده 

حق الزحمه به سرمایه گذار پرداخت خواهد کرد.
به گفته معاون وزیــر نفت، طبق الگوی قراردادی 
تهیه شــده، قرارداد با ســرمایه گذار پیــش از آغاز 
ســاخت شــناور امضا شده اســت و این موضوع 
می تواند افزون بر اطمینان سرمایه گذاران از وجود 
بازار قطعی برای شناورهای ساخته شده، در تأمین 
منابع مالی مورد نیاز از طریق نهادهای پولی و مالی 

از جمله بانک ها کمک قابل توجه ای کند.
کرباسیان به مذاکرات با سازمان بنادر و دریانوردی 
و تعــدادی از بانک های کشــور به منظــور ایجاد 
ظرفیت هــای حمایتی بــرای تأمیــن منابع مالی 
مــورد نیاز ایــن طرح نیز اشــاره کــرد و افزود: 
پیش بینی های لازم به منظور تسهیل اجرا و استفاده 
از ظرفیت هــای قانونی موجود برای تحقق اهداف 
این طرح صورت گرفته که جزئیات آن در نشست 
پیش بینی شــده به این منظور ارائه می شود.شرکت 
ملی نفت ایران با اعلام این خبر یادآور شده است: 
نشست معرفی فرصت های سرمایه گذاری در حوزه 
تأمین خدمات شناوری مورد نیاز این شرکت، نهم 
خردادماه امســال برگزار می شود و سرمایه گذاران 
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شرکت های پالایشی آسیایی و اروپایی آماده خرید نفت ایران هستند
رویترز: 

98 درصد اقلام و 
تجهیزات صنعت گاز، 
تولید داخل است

روی مایعات گازی در 
فارس سرمایه گذاری 
نشده است

مدیرعامل شرکت نفت و گاز زاگرس جنوبی با بیان اینکه این شرکت ۱۷۵ میلیون 
مترمکعب گاز تولید می کند که معادل ۲۲ درصد گاز ایران است و بخش زیادی از 
آن در فارس تولید می شود، گفت: روی مایعات گازی در فارس خیلی سرمایه گذاری 

نشده است.
سید ابوالحسن محمدی در جلسه بررسی نقشه راه صنعت فارس در حوزه های نفت، 
گاز و پتروشیمی تاکید کرد: در این جلسات باید دانشگاهیان و صنعتگران نیز دعوت 

شوند و از نظرات آنها نیز استفاده شود.

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران گفت: اکنون ۹۸ درصد اقلام و تجهیزات صنعت 
گاز، تولید داخل اســت و قراردادهایی به ارزش ۱4۰۰ میلیارد تومان با شرکت های 

دانش بنیان برای تامین اقلام مکانیکی و ابزار دقیق امضا شده است.
به گزارش ایسنا، حسن متظرتربتی، امروز در رویداد به همرسانی عرضه و تقاضای 
فناوری در صنعت گاز اظهار کرد: بخش اقلام شیمیایی ظرفیت حدود 3۰۰ میلیارد 
تومان قرارداد در شــرکت ملی گاز ایران وجود دارد که باید همرسانی خوبی میان 

عرضه و تقاضا ایجاد شود.

رییس هیات مدیره انجمن استصنااعلام کرد

واردات تجهیزات نفتی مشابه داخل از مجرای مناطق آزاد
رییس هیات مدیره انجمن اســتصنا 
گفــت: در حــال حاضر بســیاری از 
تجهیــزات صنعــت نفــت در داخل 
ساخته می شود، با این وجود، برخی 
از اقلام به عناوین مختلف از طریق 

مناطق آزاد وارد کشور می شود.
مدیره  هیأت  رئیس  محمدپور،  مجید 
انجمن ســازندگان تجهیزات صنعت 
نفــت ایــران در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر با اشــاره به اینکــه حدود یک 
دهه اســت که رهبر انقــلاب دائماً 
انتخاب  ســال  برای  را  شــعارهایی 
می کنند کــه بر تولیــد و حمایت از 
تولیــد تاکید دارد، گفت: شــعارهای 
رونق  تولید،  مقاومتی، جهش  اقتصاد 
تولید و امســال هم که شعار »تولید؛ 
پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« نشان 
دهنده این اســت که دغدغه رهبری 
»تولید«  بــه  توجه  انقــلاب،  معظم 
است. در واقع، رهبری معظم انقلاب 
تشــخیص داده اند که راه برون رفت 
از مشکلات اقتصادی کشور، حمایت 

از تولید است.
وی با بیان اینکه شعار امسال از سه 
منظر تولید، پشــتیبانی و مانع زدایی 
قابل بررسی است، ادامه داد: واقعیت 
این اســت که اگر قرار است معضل 
بیکاری حل شــود، ارزش افزوده ای 
در کشــور ایجــاد و از خــروج مواد 
تولید  به  باید  جلوگیری شــود،  اولیه 
توجــه کنیم. اگر قرار اســت که در 
برابر تحریم مقاومت کنیم و کشــور 
از بابت تحریــم صدمه نبیند، باید از 

کنیم. داخل حمایت  تولید 
محمدپور با اشــاره به اینکه موضوع 
دوم، بحث پشــتیبانی هاست، افزود: 
یکــی از حمایت هایی کــه به عنوان 
در  تقاضا  ایجاد  داریم،  نیاز  ســازنده 
بازار برای تجهیزات و اقلامی اســت 

می کنند. تولید  سازنده ها  که 
انجمن اســتصنا  رئیس هیأت مدیره 
اظهار داشــت: زمانــی امکاناتی که 
ســازندگان داخلی ایجاد کرده بودند، 
چندان در خور توجــه نبود اما امروز 
از  ۸۵ درصد  ادعــا می کنیــم کــه 
پتروشــیمی  تجهیــزات نفت، گاز و 
را در داخل کشــور تولیــد می کنیم، 
این یعنی ســمت عرضه تقویت شده 
و به ســطح قابل قبولــی از دانش و 
اندازه  به  تقاضا  اما  رسیده  تکنولوژی 
افزایش عرضه، رشد نداشته است. به 
همین دلیل در حال حاضر 4۰ درصد 
از ظرفیــت تولیدکننــدگان ما خالی 
اســت و این یعنی ســرمایه گذاری 
انجام شــده و دانــش و تکنولوژی 
وجــود دارد اما برای آن تقاضا وجود 
نــدارد؛ پس اگر به دنبال پشــتیبانی 
هســتیم، باید تقاضا در بــازار ایجاد 

شود.

پروژه های  اگــر  کرد:  تصریــح  وی 
زودتر  پالایشــگاهی  و  پتروشــیمی 
کلیــد بخــورد، تقاضــا افزایش پیدا 

می کند.
به گفته این مقام مسئول، گام دومی 
که باید برداشته شــود، جلوگیری از 
واردات کالاهایی اســت کــه نمونه 
مشــابه داخلی دارند. در حال حاضر 
تجهیزات  از  بســیاری  اینکه  باوجود 
صنعــت نفــت در داخــل ســاخته 
از اقلام به عناوین  می شــود، برخی 
مختلــف از طریــق مناطق آزاد وارد 
کشــور می شــود. این در حالی است 
که سازندگان، هزینه و انرژی صرف 
کرده اند اما شاهد هستیم که واردات 
بــا قیمتی کمتــر از قیمت داخلی در 
حــال انجام اســت و این بــه تولید 
داخــل لطمه می زنــد. بنابراین، اگر 
کالایی ساخت داخل دارد، باید حتماً 

از داخل خرید شود.
اینکه مورد  بــا یــادآوری  محمدپور 
ســوم در بحث پشــتیبانی ها، تأمین 
ســرمایه در گــردش اســت، تاکید 
کرد: مــا در تمــام قراردادهایی که 
کنیم،  منعقد  کارفرمــا  با  می خواهیم 
پرداخت،  ۲۵ درصد پیش  از  بیشــتر 
در  که  حالی  در  نمی کنیــم.  دریافت 
و  گاز  نفت،  تجهیزات صنعت  ساخت 
پتروشیمی به طور متوسط ۶۵ تا ۷۰ 
درصد هزینه به مواد اولیه اختصاص 
می یابد. از ســوی دیگر، متأســفانه 
بســیاری از این مــواد اولیه هم در 
کشــور وجود ندارد، بنابراین سازنده 
ناچار اســت هزینه آن را به صورت 
موجب  این  کــه  کند  پرداخت  ارزی 
می شود نوســانات نرخ ارز هم بر آن 

بگذارد. تاثیر 
انجمن اســتصنا  رئیس هیأت مدیره 
توضیــح داد: حالا اگــر فرض کنیم 
که نرخ ارز ثابت اســت، یک سازنده 
ناگزیر اســت که ۶۵ تــا ۷۰ درصد 
هزینــه مواد اولیــه را در ابتدای کار 

پرداخت کند، در صورتی که بیشــتر 
از ۲۵ درصد پیــش پرداخت دریافت 
نکرده است و اگر فرض کنیم ساخت 
تجهیزی ســه تــا چهار مــاه طول 
بکشد، مجبور است که همین ابتدای 
کار ۷۰ درصــد هزینه را انجام بدهد 
اما به طور خوشــبینانه مطالباتش را 

بگیرد. بعد  چهار ماه 
مجبور  سازنده  حال،  گفت:  محمدپور 
اســت برای جبران این شــکافی که 
بیــن ۲۵ درصد تــا ۷۰ درصد وجود 
بانــک تســهیلات دریافت  از  دارد، 
کنــد. در خوشــبینانه ترین حالــت، 
ســازنده این تسهیلات را باید با نرخ 
۱۸ درصد و اگر دانش بنیان باشــد، 
این فشار  ۱4 درصد دریافت کند که 
می کند.  وارد  تولیدکننــده  به  زیادی 
در گردش  باید ســرمایه  بنابرایــن، 
تأمین شــود  به نحوی  تولیدکننــده 
یعنی مبلغ پیــش پرداخت قراردادها 
را افزایــش دهیــم و یا نــرخ بهره 
تسهیلات برای سرمایه در گردش تا 

پیدا کند. یک سقفی کاهش 
وی مورد چهارم در حوزه پشــتیبانی 
از تولیــد در حــوزه کارفرمایــی را 
ایمان  که  دانســت  مدیرانی  انتخاب 
و بــاور قلبی به ســاخت داخل دارند 
و تاکید کرد: در این صورت است که 
می توان انتظار داشت که تولید داخل 
در مســیر رشد و توســعه قرار گیرد. 
اگر بخواهیم به مانع زدایی بپردازیم، 
باید فکر کنیم چه موانعی بر ســر راه 

تولید وجود دارد.
این مقام مســئول بــا انتقاد از اینکه 
مــا زمانی کــه با یک مانــع مواجه 
می شــویم، برای حــل آن چند مانع 
کرد:  تصریح  می کنیــم،  ایجاد  دیگر 
افــرادی  دوره ای،  یــک  در  مثــلًا 
خــود  بازرگانــی  اتــاق  کارت  از 
سوءاســتفاده کردند، ایــن در حالی 
اســت که اکنون فراینــد دریافت یا 
تمدیــد کارت بازرگانــی بــه قدری 

ســخت و پیچیده شده است که واقعاً 
بسیاری از فرصت ها از دست می رود.

محمدپور با اشــاره به اینکه یکی از 
موانع بر ســر راه تولید، بحث قوانین 
و مقررات است، مطرح کرد: در حال 
مواد  بخواهد  ســازنده ای  اگر  حاضر 
اولیه وارد کنــد، باید زمان زیادی را 
در صف انتظــار تخصیص ارز بماند. 
این در حالی است که بسیاری از این 
تغییر  دائماً در حال  دســتورالعمل ها، 
اســت. بالاخره باید به یــک نتیجه 
برســیم، بخش خصوصی پیشنهادات 
زیادی دارد اما بخش دولتی باید یک 
بار برای همیشه مثلًا برای سه سال 
فرایندهــا را طراحی و ابلاغ کند که 
ما حداقل بدانیم برای 3 ســال قرار 
اســت چه کار کنیم اما متأسفانه این 

فرایندها دائماً در حال تغییر است.
انجمن اســتصنا  رئیس هیأت مدیره 
در توضیح مانع دوم گفت: مانع دیگر 
این اســت که کارفرما برای شرکت 
در مناقصه، از ما ضمانت نامه بانکی 
می خواهد امــا این موضوع را نادیده 
می گیرد که چرا و به چه دلیل ما باید 
افزایش دهیم؟  هزینه های تولیــد را 
یا حداقــل اگــر کارفرمایی ضمانت 
نامه بانکی برای شــرکت در مناقصه 
می خواهــد، ظرف یــک هفته آن را 
آزاد کند چراکه بسیاری از سازندگان 
شــرکت  مناقصاتی  در  انجمن  عضو 
کردنــد که بــا وجود گذشــت یک 
ســال و حتی بیشــتر، هنوز ضمانت 
نامه هــای آنها درگیر اســت و هنوز 
مناقصه تعیین تکلیف نشــده است و 
این یعنی افزایــش هزینه های تولید 
در کشور.وی ادامه داد: این در حالی 
که  می گویند  کارفرمایان  که  اســت 
از  بیشتر  داخلی  ســازنده های  قیمت 
مگر  اما  اســت.  خارجی  شرکت های 
چنین چیــزی امکانپذیر اســت؟ در 
واقع، این کارفرمایان هســتند که با 
که  فرایندهایی  و  دستورالعمل ها  این 

را  تولید  هزینه های  کرده اند،  طراحی 
شرایطی  چنین  در  می دهند.  افزایش 
چطــور می توان ســاخت داخل را با 
کرد؟  مقایســه  خارجی  نمونه هــای 
آیا یک شــرکت خارجــی مثل من 
سازنده داخلی وارد مناقصه می شود؟ 
آیا مثــل تولید کننــده داخلی به او 
پیــش پرداخت می دهیــد؟ مثل من 
ما  می کنید؟  پرداخــت  را  مطالباتش 
شــرکت هایی داریم کــه بیش از 4 
ســال اســت که حتی از کارفرمایان 
مطالباتشان  نتوانســته اند  هم  دولتی 

را دریافت کنند.
تاکید مجدد  بــا  مســئول  مقام  این 
بــر اینکه پشــتیبانی اصلــی باور و 
اعتمــاد به ســازنده داخلی اســت، 
گفت: اگر ما باور قلبی داشته باشیم، 
اما  مســائل حل می شود  از  بسیاری 
دســتورالعمل ها به گونه ای هســتند 
که بســیاری از کارفرمایان از زیر بار 
مســئولیت فرار می کنند. برای مثال 
وقتی یک ابلاغیه ای توســط وزارت 
بالادســتی  یــا یک ســازمان  نفت 
ابلاغ شــده اســت و کارفرما جوابی 
بــه آن نمی دهــد یعنــی از زیر بار 
مســئولیت فرار کرده است. از سوی 
است که  که  دیگر، سال های ســال 
مــا می گوئیم یک شــرکت خارجی 
که از آن اســتعلام قیمت می گیرید، 
تســهیلات با نــرخ یک تــا یک و 
نیم درصــد می گیرد، تــا زمانی که 
مطالباتــش را کامــل دریافت نکند، 
جنــس را تحویــل نمی دهد، کالا را 
بیمــه نمی کند و گارانتــی آن فقط 
یک نامه یک خطی است، حتی از او 
ضمانت نامه بانکی هم برای گارانتی 
انجام کار دریافت نمی شود،  و حسن 
در حالی که با سازنده داخلی رفتاری 
هیأت  دارید.رئیــس  ایــن  برخلاف 
مدیره انجمن اســتصنا بــا یادآوری 
نقش نهادهای اثرگذار بر پشــتیبانی 
و مانــع زدایی در عرصه تولید، تاکید 
به  اســلامی  کرد: مجلس شــورای 
عنوان یک نهــاد مؤثر باید قوانین و 
مقررات را بررســی و بازنگری کند. 
در ســازمان های کارفرمایی بسیاری 
از موارد طبق قوانین و مقررات است 
اما در این ســازمان ها دستورالعمل ها 
که  نوشته اند  داخلی  نامه های  آئین  و 
تبدیل به مانع شــده اســت، با این 
ریســک  می تواند  مدیر  یــک  حال، 
تحمل کند و اگر آئین نامه ای بر سر 
راه تولید مانع ایجاد می کند، برخلاف 
آن عمل کنند و دستگاه های نظارتی 
ایــن مدیران را تشــویق کنند.  هم 
بانک ها هم در خصوص ســرمایه در 
گــردش و تخصیص ارز می توانند در 
مسیر پشــتیبانی و مانع زدایی کمک 

کنند.
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خداحافظی  قصــد  قیمت  افزایش  گویا 
از بازار را ندارد این در حالی اســت که 
مسئولان امر هر چقدر هم وعده آرامش 
در بازار را می دهند، اما همچنان افسار 
بازار  قیمت از دســت نگهداران تنظیم 
خارج شــده و لحظه بــه لحظه قیمت 

افزایش می یابد.
به گزارش پــول نیوز، ســریال گرانی 
کالاهای اساســی گویا قصد پایان ندارد 
و حتی با نزدیک شدن کمتر از یک ماه 
بــه انتخابات دولتمردان تــوان غلبه به 
این گرانی را ندارند تا حداقل به شــکل 
نمایشــی جلوه دهند که توان مقابله با 
گرانی را دارند.دولت دوازدهم با نزدیک 
شــدن به روزهای پایانــی فعالیت خود 
فاز جدید افزایــش قیمتها را آغاز کرده 
است. البته روند افزایش قیمت کالاهای 
اساســی درحالی از امــروز کلید خورده 
اســت که قرار بود براســاس اظهارات 
ربیعی ســخنگوی دولت در ســه ماهه 
نخست امســال هیچ تغییرات قیمتی در 
انواع کالاها اعمال نشــود اما متأسفانه 
دولت با نقض این موضوع و اســتفاده 
از شرایط انتخاباتی جامعه، روغن را 3۵ 
درصد گران کرده است و زمزمه افزایش 

۵۰درصدی نان نیز به گوش می رسد.
طبق اطلاعات آماری، مــرغ مجددا با 
کمبود در میادین عرضه کالا اساســی 

مواجه اســت و در خرده فروشــی های 
محلات پایتخت بــا قیمت کیلویی 3۰ 

هزار تومان معامله می شود.
همچنین قند و شــکر در بــازار آزاد به 
کیلویی ۱۸ هزار تومان رســیده اســت 
و شــرکت های تولید روغن رســما 3۵ 
درصــد افزایش بعــد از افزایش قیمت 
۶ماهه در نظر گرفته اند و از سوی دیگر 
نانوایی ها نیز از ایــن ماراتون افزایش 
قیمــت خود را عقب نگه نداشــته اند و 
حرکــت جهش قیمتی را تا ســقف ۵۰ 

درصدی آغاز کرده اند.
گرانی میوه نیز از سال گذشته همچنان 
بر محصولات باغی در فصل بهار باقی 
مانده است، طبق قیمت گذاری میادین 
میوه و تره بار تهران که در فروش میوه 

در پایتخت این مرکز مشــهور اســت، 
گوجه سبز 4۰ هزار تومان، توت فرنگی 
رســمی 3۵ هزار تومان، زردآلو 3۰ هزار 
تومان، پرتقال از نوع تامســون ۱۲ هزار 
تومان، ســیب زرد رنگ ۱۲ هزار تومان 
و...درج قیمت خــورده اند، در حالی که 
این محصولات نســبت به سال قبل با 
افزایش بین ۲۰۰تا3۰۰ درصدی مواجه 

شده اند.
ســیگنال های اطلاعاتی از سطح بازار 
حکایت می دهند که انبارهای موجود از 
شکر با نرخ ارز دولتی در کشور به اتمام 
رســیده و این موضوع عامــل افزایش 

قیمت در بازار شده است.
آن طور که این اطلاعات رسیده است، 
شکر عرضه شده در بازار در حال حاضر، 

توســط تجار که آن را با ارز آزاد از آن 
سوی مرز فراهم کرده اند به فروش می 
رسد و دولت هیچ کمکی برای تامین ارز 

آنها نکرده است.
بنان به عنوان مهــم ترین قوت غالب 
هموطنــان مان به حســاب مــی آید، 
گرچــه دولتمردان به توزیع آرد و قیمت 
آن بین نانوایــی ها کاملا توجه دارند و 
افزایش قیمتی را در نظر نگرفته اند، اما 
این روزها شــاهد افزایش قیمت در این 
کالای اساســی در کشور به ویژه کلان 

شهر تهران هستیم.
نان بربری در مناطق شــمالی و غربی 
تهــران که قبل از مــاه رمضان ۲ هزار 
تومان عرضه می شد به یک باره به مرز 
3 هزار تومان رســیده است و در مناطق 
جنوبــی پایتخت از یک هــزار و ۵۰۰ 
تومان برای هر قــرص نان به دو هزار 

و ۵۰۰ تومان رسیده است.
نان لــواش نیز هر قــرص آن از 3۰۰ 
تومان بــه 4۵۰ و نان تافتون از ۷۰۰به 
۹۵۰ افزایش داشته است، گرچه مقامات 
نظارتی اعلام کردند این افزایش قیمت 
خودســرانه کاملا خلاف قانون است اما 
فعلا نان مردم در دست نانوایان محلی 
اســت.حال اینکه چرا نانوایان دست به 
گرانی نان به شــکل خود ســرانه زده 
اند برمــی گردد به دیگــر هزینه های 

تمام شــده نان، به طــوری که نانوایان 
توپ گرانی را بــه زمین افزایش هزینه 
در اجاره بهای ملکــی، افزایش حقوق، 
هزینه حمل و نقــل آرد، هزینه انرژی 
اندازند.طبق نامه ارســالی یکی  و...می 
از شرکت های بزرگ تولید روغن قیمت 
انــواع روغن مایــع 3۵ درصد و روغن 

جامد 3۰ درصد گران خواهد شد.
در حالی که بر اســاس داده های مرکز 
آمار ایران روغن طی یک ســال گذشته 
بیشترین افزایش قیمت را بین کالاهای 
خوراکــی تجربه کرده اســت، حال به 
افزایش نرخ دیگری برای  نظر می رسد 

محصولات روغنی از راه رسیده است.
در این میــان به نظر می رســد علاوه 
بــر موارد یــاد شــده، ناهماهنگی بین 
در وضعیت  نیــز  متولی  دســتگاه های 
به وجود آمده موثر اســت. دو دســتگاه 
متولــی کالاهای اساســی یعنی وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت صمت در این 
مدت همواره انگشــت اتهام را به سمت 
دیگری گرفته اند. وزارت صمت می گوید 
وزارت جهاد مرغ کافی تامین نمی کند و 
وزارت جهاد کشاورزی می گوید مشکل 
از نظارت صمت است. اخیرا هم رئیس 
جمهور دوبــاره بحث وزارت بازرگانی را 
مطرح کرده و تشکیل نشدن آن را عامل 
برای برهم خوردن بازارها دانسته است.

وام ها و سپرده های بانکی 
زیاد شد

میزان سپرده ها و تسهیلات بانکی تا پایان بهمن سال 
گذشته نسبت به سال قبلش معادل 43.۷ و 4۹.۲ درصد 

افزایش یافته است.
به گزارش ایســنا، براســاس گزارش بانک مرکزی از 
وضعیت کل مانده ســپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی 
بانک ها و مؤسسات اعتباری به تفکیک استان در پایان 
بهمن ماه سال گذشته، مانده کل سپرده ها به رقم 3۷۰۵ 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان رســیده است که نسبت به 
مقطع مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل 43.۷ 

و 3۶.4 درصد افزایش را نشان می دهد.
 همچنین، بالاترین مبلغ ســپرده ها مربوط به اســتان 
تهــران با مانــده ۱۹۹۰ هزار و ۶۰۰ میلیــارد تومان و 
کم ترین مبلغ مربوط به اســتان کهگیلویه و بویراحمد 

معادل ۹۰۰۰ میلیارد تومان است.
علاوه براین، مانده کل تســهیلات در این زمان ۲۷۰۲ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان اســت که نســبت به مقطع 
مشــابه سال قبل و پایان سال گذشــته معادل 4۹.۲ و 

3۹.۶ درصد افزایش داشته است.
طبق این گزارش، بیش ترین مبلغ تسهیلات نیز مربوط 
به استان تهران با مانده ۱۷۱۶ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
و کم ترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد 

معادل ۹۲۰۰ میلیارد تومان است.
نسبت تسهیلات به سپرده ها بعد از کسر سپرده قانونی 
۸۱.۱ درصد است که نسبت به مقطع مشابه سال قبل و 
پایان سال قبل، به ترتیب ۲.۷ و ۱.۷ واحد درصد افزایش 
را نشان می دهد که نسبت مذکور در استان تهران ۹4.۸ 
درصد و استان کهگیلویه و بویراحمد ۱۱۵.۱ درصد است.
در ایــن گزارش، یکــی از علل مهم بــالا بودن رقم 
تســهیلات و سپرده ها در اســتان تهران استقرار دفاتر 
مرکزی بسیاری از شرکت ها و مؤسسات تولیدی سایر 
استان ها در استان تهران بیان شده و عمده فعالیت های 
بانکی آنها از طریق شعب بانک ها و مؤسسات اعتباری 

استان تهران انجام می شود.

ظرفیت های عدالت ترمیمی 
در جهت گسترش سواد مالی

معاون حقوقی ســازمان بــورس و اوراق بهادار از 
برگزاری اولین جلســه هیــأت عدالت ترمیمی به 
منظور رســیدگی به پرونده هــای کیفری فضای 

مجازی خبر داد.
به گزارش مهر به نقل از ســازمان بورس و اوراق 
بهادار، جعفر جمالــی، عضو هیأت مدیره و معاون 
حقوقی ســازمان بورس در خصوص بررسی ابعاد 
ترمیمی پرونده های کیفری فعالان فضای مجازی 
از جمله مدیران کانال هــای تلگرامی و صفحات 
اینســتاگرام با عنــوان فعالیت نهــاد مالی بدون 
دریافت مجوز از ســازمان موضوع بند ۱ ماده 4۹ 
قانون بــازار اوراق بهادار، گفت: همانطور که قبلًا 
اعلام شــده بود، سازمان براســاس وظیفه ای که 
قانون بویژه ماده ۵۲ مقرر داشــته، پس از دریافت 
گزارش جرم از بورس ها و سایر مراجع و نهادهای 
نظارتی، گــزارش ظن وقــوع بزه و مســتندات 
دریافتی را به مرجع قضایی اعلام می کند؛ فعالان 
در فضای مجازی توجه داشته باشند که تصدی به 
عملیاتی که قانونا مســتلزم اخذ مجوز از سازمان 
اســت، همچون سبد گردانی و مشــاوره سرمایه 

گذاری بدون هیچ تردیدی جرم است.
معاون حقوقی ســازمان بورس افــزود: با توجه به 
این که ابعــاد فعالیت در فضای مجازی و تفکیک 
فعالیت هایی همچون آموزش و گســترش ســواد 
مالی و اظهار نظر کارشناسی از سیگنال فروشی و 
ایجاد ظاهری گمراه کننده از معاملات و یا اغوای 
اشــخاص به خرید و فروش ســهام و دستکاری 
اهمیت دارد، ســازمان مترصد صدور مجوز برای 

صاحب نظران است.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر خود فعالان حرفه 
ای ذیصلاح نیز مایل به برخورد با کلاهبرداری ها و 
شیادی های مرتبط با بازار سرمایه هستند؛ بنابراین 
همراســتا با موضع قانونگذار و رویکرد قوه محترم 
قضاییه، مرکز عدالت ترمیمی ســازمان مأموریت 
یافته تا با استفاده از ظرفیت های خود پرونده های 
اشــخاص فعال دارای حســن نیت این عرصه را، 
پیش از ارســال به قوه فضاییــه در هیأت عدالت 
ترمیمی طرح و بررســی کند و خوشبختانه اولین 
جلســه این هیأت با همت مرکــز عدالت ترمیمی 
سازمان در روز سه شنبه مورخ ۲۸ اردیبهشت ماه 

در محل سازمان بورس برگزار شد.
جمالی ادامه داد: در این جلســه که با حضور معاون 
محترم حقوقی دادگســتری اســتان تهران، نماینده 
فرماندهی محتــرم پلیس امنیت اقتصادی، ضابطان 
خاص بازار ســرمایه، مدیریت های ذی ربط سازمان 
و معاونت نظارت بر بازار شرکت فرابورس، مدیران و 
مشاوران حقوقی سازمان برگزار و پس از بررسی ابعاد 
موضوع و پرونده های مربوط، تصمیمات مهمی اتخاذ 
شــد.وی افزود: در این جلسه مرکز عدالت ترمیمی 
مأمور شد که دویست و سی پرونده را بررسی و امکان 
بکار گیری روش های عدالت ترمیمی را در مورد آن ها 
و عندالاقتضاء شــروع فرایند عدالت ترمیمی تعیین 
کند.به گفته جمالی، مرکز عدالت ترمیمی بر مبنای 
مصوبه مورخ ۹۹.۰۸.۲۱ شــورایعالی بورس و اوراق 
بهادار در خصوص به کارگیــری روش های عدالت 
ترمیمی، موظف اســت به درخواست فعالان فضای 
مجازی با موضوع همکاری جهت جبران آثار ســوء 
اقدامات صورت گرفته رسیدگی و نتایج اقدامات را به 

هیأت عدالت ترمیمی و مراجع قضایی گزارش کند.

دولت به جای حمایت 
از بورس، برای شرکتها 

خرج تراشی کرد
یک تحلیلگر بورس با بیان اینکــه بار مالی اجرای 
تصمیمــات ده گانه ســتاد اقتصــادی دولت برای 
بازار ســرمایه به عهده صندوق های سرمایه گذاری 
و ســهامداران گذاشــته شــده، گفت: نباید از جیب 

سهامداران هزینه کرد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، بیشــتر از ده روز از ابلاغ 
مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت برای بهبود 
بورس از ســوی معــاون اقتصــادی رئیس جمهور 
می گذرد و اینک فعالان بازار ســرمایه می گویند که 
اگرچــه این مصوبه تلاش دارد تــا حمایت دولت از 
بورس را نشــان داده و بر ایــن ایده که دولت بعد از 
تأمین مالی خود برای جبران کسری بودجه، این بازار 
دارایی نقدشــونده را مورد بی مهــری قرار داده، خط 
بطلان بکشد؛ اما روی واقعی این مصوبه، هزینه زایی 
اســت که دولت با این تصمیمات برای سهامداران و 

صندوق های سرمایه گذاری ایجاد کرده است.
بر اســاس مصوبه ای که محمــد نهاوندیان به وزیر 
امور اقتصــادی و دارایی و رئیس کل بانک مرکزی 
ابلاغ کرده، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
مکلف شده تا در اجرای مصوبه شورای عالی امنیت 
ملی، ظرف مدت سه هفته نسبت به فروش تدریجی 
۲۰۰ میلیون دلار از منابع ارزی به حســاب صندوق 
توسعه ملی، اقدام و منابع حاصل را به صندوق تثبیت 
بازار سرمایه واریز کند که البته بانک مرکزی از واریز 

بخشی از این مبلغ خبر داده بود.
البته بانک مرکزی اعلام کرده صرفاً ۵۰ میلیون دلار 
از ۲۰۰ میلیون دلار تعهد فروش منابع ارزی صندوق 
توسعه ملی را انجام داده و هنوز هم سهامداران برای 
مابقی رقم، انتظار می کشند تا بلکه منابع مؤثری در 
جهت حمایت از بورس و شــاخص کل آن، به بازار 

تزریق شود.
۲۶ اردیبهشــت ماه بود که بانک مرکزی اعلام کرد 
که بر اســاس تصمیم های جلسه دویست و بیست 
و یکم ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت در تاریخ ۷ 
اردیبهشــت ۱4۰۰، در اجرای مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی، بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران 
می بایست نســبت به فروش تدریجی ۲۰۰ میلیون 
دلار از منابع ارزی به حســاب صندوق توسعه ملی 
اقدام و منابع حاصل را به صندوق تثبیت بازار سرمایه 
واریز کند؛ این در حالی اســت که عبدالناصر همتی 
پیشتر اعلام کرده بود که مبلغ ۲۰۰ میلیون دلار به 
صورت تدریجی فروخته و برای کمک به بورس به 
صندوق تثبیت بازار ســرمایه واریز می شود که اقدام 
امروز اولین گام در همین راســتا بود و ۱۵۰ میلیون 

دلار باقیمانده نیز به تدریج واریز خواهد شد.
اکنون بــورس منتظر واریز مابقی این رقم اســت؛ 
اگرچه فعالان بــازار می گویند که این تنها یک گام 
برای بهبود بازار است و دولت باید نسبت به تکالیف 
خود پایبند بوده و آنها را عملیاتی نماید؛ این در حالی 
اســت که علاوه بر این، فعالان بازار سرمایه بر این 
باورند که دولت نه تنها کســری بودجــه خود را از 
بورس تأمین کرده و در روزهای اوج رشــد شاخص، 
بهره برداری خود از آن را انجام داده است؛ بلکه هنوز 
هم حاضر نیست که از منابع مالی خود برای حمایت 

از بازار هزینه کند.
بر این اســاس، فعــالان بازار ســرمایه در گفتگو با 
خبرنــگار مهر بر این باورند کــه دولت حتی هزینه 
اجرای بســته حمایتی ســتاد هماهنگی اقتصادی 
دولت را هم از جیب صندوق های ســرمایه گذاری و 
ســهامداران می پردازد و حاضر نیست که منابعی که 
از خرید و فروش و معاملات ســهام، کسب کرده را 

به بازار برگرداند.
فردین آقابزرگی، تحلیلگر بازار ســرمایه در گفتگو با 
خبرنگار مهر می گوید: اجرای این بســته ده بندی از 
سوی سازمان بورس و اوراق بهادار، بار مالی زیادی را 
به عهده صندوق های سرمایه گذاری و نهادهای مالی 
می گــذارد که ارتباطی با دولت دارند؛ به این معنا که 
این شرکتها اگر سهام خود را خریداری کرده یا امهال 
مالیاتی داشته باشند، مشمول معافیت مالیاتی خواهند 
بود و این امتیازی است که از سوی دولت برای آنها 

در نظر گرفته شده است.
وی افزود: واقعیت آن است که اتخاذ چنین تصمیماتی 
به سهامداران شرکت و مدیران آن برمی گردد که آیا 
می خواهند وارد این فضا بشــوند یــا خیر؛ نه اینکه 
معافیت مالیاتی آنها را منــوط به اجرای تصمیمات 
دولت نمــود و بار مالی این تصمیمــات را عملًا به 

عهده شرکتها گذاشت و دولت خود را کنار بکشد.
به گفته آقابزرگی، دولــت همچنین اعلام کرده که 
کارگزاری ها می توانند تسهیلات بانکی بگیرند و این 
را به عنوان یکی از بندهای بسته حمایتی اعلام کرده 
اســت؛ در حالیکه آنها باید تسهیلات گرفته و سهم 
بخرند تا شاخص رشــد کند و برای برخی از سهام 
صف خرید تشــکیل شــود تا عملًا تقاضا بر عرضه 
پیشــی گرفته و بورس را رشد دهد؛ در حالیکه همه 
جای دنیا، دولتها بــرای رونق بورس هزینه و منابع 

مالی تزریق می کنند.
وی ادامه داد: بــه عنوان مثال، آمریکا برای حمایت 
از بازارهــای مالــی خود ۲۵۰۰ میلیــارد دلار منابع 
تزریــق کرد و یا در نمونه دیگــر، اروپا ۸۰۰ میلیارد 
یورو از ســوی دولتها پول به بــورس تزریق کرد نه 
اینکه بگویند وام می دهند تا شــرکتهای کارگزاری 
سهام بخرند.آقابزرگی معتقد است که محول کردن 
مأموریت و مسئولیت دولت به نهادهای مالی نشان 
می دهد که دولت خــود را از بورس و حمایت آن به 

صورت عملیاتی کنار کشیده است.

اخباراخبار

سریال پایان ناپذیر گرانی کالاهای اساسی
از نان و میوه تا روغن و شکر؛

همتی: دولت باید 
در اقتصاد سرمایه 
گذاری کند نه دخالت!

عرضه 326 میلیون 
دلار ارز صادراتی در 
سامانه نیما

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اکنون اقتصاد مهم ترین بخشــی است که باید 
اصلاح شود، گفت: دولت باید سرمایه گذار پیشران در اقتصاد باشد نه مداخله گر.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین ، عبدالناصر همتی در اینستاگرام نوشت: در ایران امروز 
ما، اقتصاد اصلی ترین بخشی است که باید اصلاح شود و هیچ بحثی در موقعیت فعلی 

کشور مهم تر از اقتصاد نیست.
وی با بیان اینکه هیچ امری مهم تر از معیشت مردم نیست، گفت: امروز روز خیزش 
بزرگ برای ســاختن دوباره ایران، محکم تر و مقاوم تر اســت. سیاست درست کنار 

گذاشتن دولت از اقتصاد نیست. 

 سامانه نیما امروز شاهد عرضه حدود 3۲۶ میلیون دلار به صورت حواله ارزی به منظور 
تامین ارز واردات کشور بوده است.

 از عرضه های مذکور حدود ۸4 میلیون دلار معامله شــده است. بر اساس معاملات 
انجام شده، میانگین موزون نرخ دلاری معاملات ۲۰ هزار و 44۰ تومان بوده که این 
امر حاکی از این است که نرخ ارز موثر در واردات کشور نرخ مذکور بوده است.با توجه 
به تحولات سیاست خارجی و افزایش امیدواری به موفقیت مذاکرات وین، آزادسازی 
پول های بلوکه شده ایران در سایر کشورها و کاهش سفته بازی در بازار ارز، قیمت انواع 

ارز در هفته های اخیر روند کاهشی داشته است.

رییس کل بیمه مرکزی:

تمام ناوگان دریایی و هوایی توسط شرکت های بیمه ایرانی بیمه می شوند

دستور یک مقام بانکی به شرکتهای تابعه:

 تامی توانید زمین ذخیره کنید

بانک مرکزی اعلام کرد؛

ثبت بیش از یک میلیون چک در سامانه صیاد

رییس کل بیمه مرکزی اظهار داشــت:در 
حال حاضــر تمام ناوگان دریایی و هوایی 
کشورمان توسط شرکت های بیمه ایرانی 
بیمه می شــوند چراکه تحریم هستیم و تا 
زمانی که تحریم ها برداشــته شــوند این 
نــاوگان از طریق شــرکت های بیمه ای 

داخلی بیمه می شوند.
تمام ناوگان دریایی و هوایی کشــورمان 

بیمه  ایرانی  بیمه  توســط شــرکت های 
می شوند

به گزارش گروه بانــک و بیمه پول نیوز،  
غلامرضا ســلیمانی با اشــاره بــه آغاز 
به کار صنــدوق بیمــه همگانی حوادث 
طبیعی اظهار داشــت: تعهد شروع به کار 
این صندوق از ســال ۱4۰۰ است و طبق 
آن، تمــام واحدهایی که دارای آب و برق 

هستند تحت پوشش این صندوق قرار می 
گیرند.

وی بــا بیان اینکه در ســال آینده غیر از 
تجاری  واحدهای  مســکونی،  واحدهای 
و غیرمســکونی هم تحت پوشــش بیمه 
همگانی حوادث طبیعــی قرار می گیرند، 
گفت: حق بیمه واحدهای مسکونی ۱۰۰ 
هزار تومان در سال در نظر گرفته شده که 
ســهم واحد مسکونی از پرداخت این حق 
بیمه ۱۰ هزار تومان و ســهم دولت برای 

هر واحد ۹۰ هزار تومان است.
رییس کل بیمــه مرکزی گفت: البته این 
مبلغ هر ســال تعدیل می شود و طبیعی 
اســت که این نرخ در ســال آینده بالاتر 
می رود یعنی سهم مردم از پرداخت حق 
بیمه بیشتر می شود.سلیمانی درباره نحوه 
پرداخت این حق بیمه اظهار داشــت: این 
بیمه برای تمام واحدهای مسکونی دارای 
پلاک اجباری اســت و تمــام واحدهایی 
که صورت حســاب برق دریافت می کنند 
یعنی تحت پوشش قرار دارند و غیر از این 

سایر واحدها، باید مراحل و فرایند قانونی 
برایاخذ پلاک و ... را طی کنند.

وی با اشــاره بــه حضور شــرکت های 
بیمه ای خارجی برای بیمه مگا پروژه های 
کشــورمان از جملــه پروژه هــای نفتی 
گفــت: پروژه ها یا شــرکت های نفتی و 
حتی ســرمایه گذاری های خارجی توسط 
شــرکت بیمه ایرانی، بیمه می شــوند اما 
بخشی از آنها تحت پوشش بیمه اتکایی 
قرار دارند که در بیمه اتکایی ممکن است 
شــرکت های خارجی حضور داشته باشند 
که این نوع بیمه یک قاعده جهانی است.

رییس کل بیمه مرکــزی ادامه داد: بیمه 
مرکزی و شرکت های بیمه ای، بخشی از 
بیمه را می توانند به شــرکت های خارجی 
واگذار کنند و این قاعده در نظام بیمه ای 

جهانی طبیعی است.
ســلیمانی با بیان اینکــه در حال حاضر 
عمده این فعالیت ها توســط شرکت های 
بیمه ای ایرانی و به صورت کنسرسیومی 
بیمه هستند، اظهار داســت: اما برخی از 

ســرمایه گذاری هایی از طریق چین انجام 
می شود، در ابتدا توسط شرکت های بیمه 
ایرانی بیمه می شــوند و مجددا شــرکت 
بیمه ایرانی بخشــی از این بیمه را توسط 

شرکت های چینی بیمه اتکایی می کنند.
وی افــزود: در حال حاضــر تمام ناوگان 
دریایــی و هوایــی کشــورمان توســط 
بیمه می شوند  ایرانی  بیمه  شــرکت های 
چراکه تحریم هســتیم و تــا زمانی که 
تحریم ها برداشــته شــوند این ناوگان از 
طریق شــرکت های بیمه ای داخلی بیمه 
می شوند.رییس کل بیمه مرکزی همچنین 
درباره حضور صنعت بیمه در بازار سرمایه 
گفت: در ســال ۹۹ در بازار سرمایه فعال 
بودیم و فعالیت بورسی برنامه کوتاه مدت 
نیست و شرکت های بیمه در بازار سرمایه 
فعالیت دائمی خواهند داشت چراکه وقتی 
درآمد صنعــت افزایش می یابد باید بتواند 
از این محل ســرمایه گذاری کند و یکی 
از بخش هایی که بــازده خوبی دارد بازار 

سرمایه است.

مدیرعامــل هلدینگ ســاخت و ســاز 
وابســته بــه بانک تخصصــی بخش 
مسکن به شرکت های تابعه دستور داد 
تا در زمان رکود بازار و کاهش قیمتها، 
اراضی مســکونی را خریداری و ذخیره 

کنند.
نقل  به  به گــزارش خبرگزاری مهــر 
از بانک عامل بخش مســکن، یاســر 
امامی مدیرعامل در پانزدهمین نشست 
هلدینگ  شــرکت  مدیران  هم اندیشی 
ساخت و ســاز مســکن گفت: شرایط 

تحمیلی ناشــی از تحریم های ظالمانه 
علیه مردم کشــور منجر بــه افزایش 
نتیجه کاهش  شــدید قیمت هــا و در 
قــدرت خرید مصرف کننــدگان واقعی 
بخش مســکن شــده و در این میان، 
بر  نیز   ۱۹ همه گیری ویروس کوویــد 
عملکــرد تولید شــرکت های تابعه اثر 

منفی گذاشته است.
سرمایه گذاری  گروه  شرکت  مدیرعامل 
پروژه  تعریف  و  فعال  مســکن، حضور 
را در  با درصدهای مناســب مشارکت 

شــهرهای جدید به ویژه در شهرهای 
پردیــس، مهاجران و صــدرا ضروری 
برشــمرد و افزود: پس از لغو تحریم ها 
علیه کشورمان باید به صورت جدی به 
دنبال صدور خدمات فنی و مهندســی 
از طریق شــرکت های تابعــه فعال در 
مناطق مرزی، به ویژه در کشــورهای 
عراق، ســوریه و جمهوری های مناطق 
شمال کشور باشــیم؛ چراکه این گروه 
ســرمایه گذاری در حــوزه مســکن با 
کســب تجربــه 3۱ ســال فعالیت، به 

بازارهای  برای حضور در  پختگی لازم 
بین المللی دست پیدا کرده است.

وی در ادامه، راه کار مقابله با رکود بازار 
مســکن را تعریف پروژه های مشارکتی 
دانست و تصریح کرد: تمامی شرکت ها 
باید موضوع افزایش ذخیره زمین را به 
از مهم ترین مأموریت های  عنوان یکی 
خود در دســتور کار قــرار دهند؛ زیرا 
حاکــم شــدن دوران رکــود می تواند 
شــرایط خرید زمین را تســهیل کند و 

ما باید این فرصت را مغتنم بشماریم.

امامــی ادامــه داد: می بایســت اخــذ 
تسهیلات ارزان قیمت با کم ترین سود 
در کم ترین زمان ممکن از بانک عامل 
بخش مســکن، استفاده از ظرفیت های 
گــروه مالی این بانک و شــرکت های 
تابعــه آن و پرهیــز از به وجــود آمدن 
هرگونــه اختلاف در میــان ذی نفعان 
پروژه های مشــارکتی در دســتور کار 
شــرکت ها قرار گیرد تــا منافع تمامی 
صاحبان ســهام و ذی نفعان شــرکت 

ضمانت و محقق شود.

 بانــک مرکزی اعــلام کــرد: تعداد 
چک های صیادی ثبت شــده در سامانه 
صیاد تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری 

به یک میلیون برگ رسید.
 به گزارش ایرنا از روابط عمومی بانک 
مرکزی، تعــداد چک های صیادی ثبت 
شــده در ســامانه صیاد با الزامی شدن 
اجرای قانون جدید چک از ابتدای سال 
۱4۰۰، تا پایان اردیبهشــت ماه ســال 
جاری، به یک میلیون فقره رسیده است.

بر همین اســاس، نســبت چک های 
برگشــتی به وصولی در ســامانه صیاد 
از ابتدای سال ۱4۰۰ تا ۲۶ اردیبهشت 
ســال جاری حدود ۹ درصد بوده که در 
مقایسه با دوره مشابه در سال های ۹۸ 
و ۹۹ کاهش قابل ملاحظه داشته است.

فناوری های  اعلام معاونت  اســاس  بر 

نویــن بانک مرکــزی تاکنــون بیش 
از یــک میلیــون نفر ســاعت در نظام 
آوردن  فراهــم  بــرای  بانکی کشــور 
زیرساخت های اجرای قانون جدید چک 
زمان صرف شده است. این زمان علاوه 
بر اینکه شامل اقدامات فنی و مقرراتی 
بــوده، دامنــه وســیعی از برنامه های 
فرهنگ ســازی، اطلاع رسانی و آشنایی 
عموم ذینفعان چک را نیز شــامل شده 

است.
گفتنی اســت ارائه خدمات و سرویس 
هــای عمومی ثبت، تائید و انتقال چک 
مراحل تست و بازبینی های عملیاتی را 
پشت سر گذاشــته و به زودی بر بستر 
کدهای دســتوری )USSD( و پیام 
کوتاه عملیاتی خواهند شد و در دسترس 

عموم قرار می گیرند.

به گزارش ایرنــا،   »آمنه نادعلی زاده« 
ســخنگوی اجرای قانــون جدید چک 
پیشــتر اعلام کرد: در سال جدید به طور 
مشــخص فقط چک های جدید باید در 

ســامانه صیاد ثبت شــوند و چک های 
قدیمی همچون گذشته و به رویه قبلی 
خود بدون نیاز به ثبت در سامانه صیاد، 

پردازش می شود.

قانــون جدید صدور چک بــا توجه به 
ضــرورت ارتقای آگاهی آحــاد جامعه 
قانــون  زمینــه  در  فرهنگ ســازی  و 
چک و کاهــش چالش های پیش روی 
کســب وکارها،  به صورت مرحله ای و 

به تدریج اجرایی می شود.
سه ســالی اســت که بانک مرکزی بر 
اصلاح قانون چک یا همان قانون جدید 
چک تاکید دارد،  قانونی که هدف اصلی 
آن،  جلوگیری از برگشت و جعل چک 
است که این اصلاح به موارد مختلفی از 
جمله دوری از نظام سنتی به بانکداری 
دیجیتــال هم باز می گردد. بر اســاس 
قوانین جدید،  دسته چک جدید تحویل 
متقاضی می شــود که بنفش رنگ است 
و امکان صدور چک های جدید در وجه 

حامل، وجود ندارد.
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از قرنطینه  بنادر و دریانوردی  سازمان 
از شــناورهای سنتی  سرنشینان یکی 
پاکســتانی ورودی به بندر چابهار پس 
از مثبت شدن تست کرونای دو تن از 

دریانوردان آن خبر داد.
به گزارش مهر به نقل از سازمان بنادر 
و دریانوردی، در پی تشــدید دســتور 
ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر لزوم 
کنترل های مرزی شرقی، کمیته مقابله 
با کرونا و پاس کشــتی اداره کل بنادر 
افزایش  به  استان نسبت  و دریانوردی 
به  کنترل خدمه کشــتی های ورودی 

بنادر استان اقدام کرده است.
بر این اســاس و بنا بــه اعلام مرکز 
بهداشــت شهرســتان چابهــار مبنی 

بر تســت مثبت دو نفر خدمه شــناور 
اولیه  اقدامــات  پاکســتان  از  ورودی 
کنترلی انجام و نســبت به قرنطینه آن 

اقدام شد.
شــناور مذکــور با ۱3 خدمــه، از روز 
۲۱ اردیبهشــت ماه وارد لنگرگاه بندر 

چابهار شده که پس از اقدامات کنترلی 
و مثبت اعلام شــدن تست دو نفر از 
تعیین تکلیف توســط  تــا  خدمه آن، 
مرکز بهداشــت شهرســتان چابهار بر 
اســاس پروتکل های مصــوب، اجازه 
ورود دریافت نکرده و مراحل قرنطینه 

را به مدت دو هفته طی خواهد کرد.
گفتنی اســت پیش از این نیز دوشنبه 
۲۷ اردیبهشت چنگیز جوادپور مسئول 
هماهنگی مقابله با کرونا در ســازمان 
بنادر و دریانوردی درباره ورود کرونای 
برزیلــی از طریق کشــتی پانامایی در 
بنــدر امام خمینــی )ره( تصریح کرد: 
یک فروند کشــتی پانامایــی از مبدأ 
آلمان بــا بار جو همراه بــا ۲۵ خدمه 

هنــدی وارد لنگرگاه بندر امام خمینی 
)ره( شده اســت؛ طبق روال معمول، 
همــکاران در وزارت بهداشــت، قبل 
از ورود کشــتی به بندر از خدمه این 
کشتی تست کرونا گرفته اند و تست 4 

خدمه مثبت شده است.
وی افزود: در حال حاضر کشــتی یاد 
شده در لنگرگاه در خور موسی متوقف 
شــده و اجازه پهلوگیــری به آن داده 

نشده است.
جوادپور تاکید کرد: این موضوع آنقدر 
برای ســازمان بنادر حائز اهمیت است 
که تمــام جوانب احتمالــی را در نظر 
گرفته و تــا پایان زمان قرنطینه اجازه 

ورود این کشتی به بندر را نمی دهد.

دبیر کانون کامیونداران کشور اعلام کرد

کامیون های چینی بزرگترین 
مانع نوسازی ناوگان

دبیر کانون انجمن های صنفی کامیونداران کشور 
گفت: کامیون های چینی که در ایران به نام تولید 
ملی مونتاژ می شوند، بازار به هم ریخته و بالا نگه 
داشــتن قیمت آن ها به اضافــه دیگر موانع پیش 
پای کامیــون داران، از بزرگترین موانع نوســازی 
ناوگان فرسوده به شــمار رفته و همین مشکلات 
سبب شده تا طی یک سال اخیر تنها یک دستگاه 

کامیون کارکرده اروپایی شماره گذاری شود.
احمد کریمی در گفت وگو با ایسنا درباره مشکلات 
نوســازی نــاوگان اظهار کرد: در کشــور بیش از 
۱4۰ هزار دســتگاه کامیون فرســوده وجود دارد 
که باید نوســازی شوند و از ســوی دیگر قرار بود 
۵۰۰۰ دســتگاه کامیون فرسوده از طریق واردات 
کامیون های کارکرده اروپایی با عمر ســه ســاله 
نوســازی شــود. اما با وجود اینکه طی حدود یک 
ســال گذشــته حدود ۱۶۰۰ دســتگاه کامیون به 
گمرکات کشــور وارد شــده و از این تعداد حدود 
۱4۰۰ دســتگاه کامیــون کارکــرده اروپایی به 
گمرک های استان ها و شــهرهای مختلف ارسال 
شد تنها یکی از این کامیون ها شماره گذاری شده 
و بقیه آن ها در گیر و دار شماره گذاری و رد شدن 
از موانع ریز و درشــتی هستند که همچنان بر سر 

راهشان وجود دارد.
وی افزود: مجموعه عواملی دســت به دست هم 
داده تا شــرایط را برای نوســازی ناوگان فرسوده 
سخت تر کند و گرچه عده ای معتقدند که دارندگان 
ناوگان فرسوده اراده یا توانایی مالی برای نوسازی 
ندارند اما باید در وهله نخســت فرآیند نوسازی را 
تکمیل کنیم تا امکان آن با واردات کامیون ســه 
سال کارکرده اروپایی فراهم شود و بعد ببینیم چه 
تعداد از دارندگان کامیون های فرســوده توانایی یا 

اراده آن دارند.
دبیر کانون انجمن های صنفی کامیونداران کشور 
ادامه داد: کامیونداران زمانی که می بیننند می توانند 
با شرایط مناســب کامیون خود را نوسازی کنند و 
چندین ســال هزینه ای  ندارنــد قطعا هر کاری از 
دستشــان بر بیاید انجام داده و در این راستا همه 
تلاش شــان را می کنند اما نباید انتظار داشــت در 
همان مراحــل و ماه های اولیه همــه ۱4۰ هزار 
دستگاه کامیون فرسوده نوسازی شده و دارندگان 
آن هــا نیز پا پیش بگذارند چرا که حتی اگر امکان 
آن وجود داشته باشد این تعداد کامیون نو و دست 
دوم اروپایی در بازار جهانی نیســت که بتوان این 
کار را انجام داد و از ســوی دیگر آمار کامیون های 
فرســوده آنقدر بالاســت که هر تعــدادی از این 
کامیون ها نوسازی شــوند باید از آن استقبال کرد 

و شرایط را برای کامیونداران تسهیل کرد.
کریمی با بیان اینکه قرار بود تا ۵ هزار دستگاه تا از 
طریق کامیون های دست دوم اروپایی با سه سال 
کارکرد نوسازی شوند، خاطرنشــان کرد: از سال 
۱3۸4 به بعد بازار کامیون های چینی در کشور ما 
رونــق گرفته و برخی نامگذاری ایرانی روی آن ها 
ســود کلانی به عنوان تولید ملی به جیب می زنند 
و از ســوی دیگر موانع بســیاری برای نوسازی از 
طریق کامیون های دست دوم اروپایی وجود دارد. 
در این میــان هیچ یک از متولیان دســتگاه های 
نظارتی و مراجعی آنطور که باید وظایف خودشان 
را انجــام نمی دهنــد که یک کامیــون با قیمت، 
کیفیت و مناسب وارد شده و در بازار عرضه شود.

وی با اشاره به اینکه سوال اینجاست که این همه 
مشــکل و ایراد از آینه بغل تا اگزوز کامیون های 
چینی باعث نشــده که استاندارد لازم برای عرضه 
در بازار را نداشته باشند؟ گفت: کامیونداران انتظار 
دارند هر کامیونی را با هر قیمتی خریداری می کنند 
بر اساس ارزش اسمی اش کارایی و کیفیت مناسب 
را داشــته باشد اما کامیون های چینی به هیچ وجه 
کیفیت، خدمات و قطعاتی منطبق با قیمت شسان 
ندارند و از سوی دیگر قیمت یک دستگاه کامیون 
چینی مونتاژ شــده به نام تولیــد ملی در ایران به 
چند برابر قیمت به نسبت برخی کشورهای آسیای 
میانه فروخته می شود و همین مساله سبب شده تا 
نوسازی ناوگان فرسوده آنطور که باید پیش نرود.

دبیر کانون انجمن های صنفی کامیونداران کشور 
تاکید کرد: همه دســتگاه های متولی در این زمینه 
باید مانع زدایی کنند و با حل کردن مشکلات کاری 
کنند تا کامیونداران بتوانند در مدت زمان کمتری 
نسبت به نوسازی ناوگانشان اقدام کنند و کشور از 
پارکینگ کامیون های فرسوده خارج شود. در این 
راســتا نتنها باید قوانین دست و پا گیر حذف شده 
بلکه بایــد مالیات ها، عوارض و هزینه های اضافی 
بی مورد را حذف کنند تا نوســازی ناوگان سرعت 
بیشــتری بگیرد نه اینکه پس از طی شــدن همه 
مراحل نوســازی و پرداخت همه هزینه های خرید 
و واردات کامیون فرسوده از سوی کامیونداران، از 
آن ها پرداخت هزینه های اضافی دیگر مانند هزینه 
ضمانت خودرو از شــرکت یا واردکننده خارجی را 

طلب کنیم.
کریمی تصریح کرد: اگر شرکتی در ایران توانست 
کامیونی را در چرخه تولید قرار دهد کامیون داران 
ایــرادات احتمالی آن را به جــان می خرند و آنقدر 
به پای آن می ایســتند که مشکلاتش حل شود و 
بتواند رونق بگیرد اما این اتفاق تا کنون رخ نداده 
و دستگاه های نظارتی باید در این بازار ورود کنند 
و شرایط را به گونه ای تغییر دهند تا نوسازی اتفاق 

بیافتد.

کرونا با صنعت هوایی ایران 
در سال 99 چه کرد؟

بر اساس آمار منتشــره از سوی گمرک ایران، در 
ســال گذشته ۱۶.4 میلیون نفر از سفر به ایران به 

دلیل شیوع کرونا منصرف شدند.
به گزارش خبرنــگار مهر، دفتر آمــار و پردازش 
اطلاعــات گمرک ایران در گزارشــی درباره تردد 
ورود و خروج هــای مســافری از مرزهای زمینی، 
دریایی، ریلی و هوایی کشــور در ۱۲ ماهه ۱3۹۹ 
با بیان اینکه به دلیل شــیوع کرونا در سال گذشته 
صنایعی مانند گردشــگری و حمل و نقل به مرز 
ورشکستگی کشیده شده اند، اعلام کرد: از آغاز تا 
پایان سال ۱3۹۹ به دلیل محدودیت های مقطعی 
بسیار ناشی از شــیوع کرونا و توقف چندین ماهه 
مرزهای مختلف کشــور شــاهد کاهش چشمگیر 

ورود و خروج مسافر به کشور بوده ایم.
بر اساس اعلام این دفتر، در ۱۲ ماهه سال گذشته 
4 میلیون و 343 هزار و ۱۶3 مســافر از مرزهای 
4 گانه زمینی، دریایی، ریلی و هوایی وارد کشــور 
شده اند که از این تعداد مسافر ورودی، 3 میلیون و 
۸3۰ هزار و 4۶4 مسافر ورودی ایرانی و ۵۱۲ هزار 

و ۶۹۹ مسافر ورودی، خارجی بوده اند.
دفتر آمار گمــرک ایران می افزاید: در مدت زمانی 
مذکور، 4 میلیون و ۲4۰ هزار و ۱۸3 نفر به عنوان 

مسافر خروجی از کشور خارج شده اند.
بنا بر این گزارش، تردد مسافری طی سال ۱3۹۹ 
نسبت به مدت مشــابه سال قبل از آن )۱۲ ماهه 
۱3۹۸( با کاهش ۷۹.۱ درصدی در تعداد مسافران 
ورودی و کاهش ۷۸.۸ درصدی در تعداد مسافران 

خارجی روبرو بوده است.
دفتــر آمار گمرک ایران علت اصلی کاهش حدوداً 
۸۰ درصدی ورود و خروج مسافر از مرزهای 4 گانه 
ایران در سال گذشــته را مسدود بودن مرزها، لغو 
سفرهای تفریحی – سیاحتی- زیارتی- مذهبی- 
کاری، عدم پذیرش مســافران ورودی از ســوی 
کشورهای مقصد، شرایط سختگیرانه ورود مسافر، 
قرنطینه هــای اجباری و … بــه دلیل مخاطرات 

ناشی از ویروس کرونا عنوان کرده است.
شــایان ذکر اســت کاهش ۸۰ درصــدی تردد 
مسافری، کاهشی در حدود ۱۶ میلیون و 4۰4 هزار 
مســافر ورودی و ۱۵ میلیون و ۷۶۲ هزار مسافر 

خروجی را نسبت به سال ۹۸ در پی داشته است.
زاهدان،  کرمانشاه،  ساری،  فرودگاه های  همچنین 
اهواز، یزد، کرمان و رشــت که پروازهای خارجی 
آنهــا صرفاً به مقاصد حج یا عتبات عالیات صورت 
می گرفت بــه دلیل توقف پذیرش زائر از ســوی 
عربســتان و عراق به دلیل شــیوع کرونا با میزان 
تردد مسافرین خارجی صفر درصد در سال گذشته 

فعالیت داشته اند.
در این گــزارش در خصوص پرترددترین فرودگاه 
بین المللی کشــور که فــرودگاه امام خمینی )ره( 
اســت، نیز از کاهش قابل توجه ۸۷ درصدی تردد 
مســافران ورودی و خروجــی خبــر داده و آورده 
است: تعداد مسافران ورودی ثبت شده در گمرک 
فرودگاه امام خمینی در ۱۲ ماهه ســال گذشــته 
4۲۸ هــزار و ۱۰۸ نفر و تعداد مســافران خروجی 
 ثبت شــده در این گمرک 4۵4 هــزار و ۱۲۰ نفر

 بوده است.
دفتر آمار گمرک ایران عمــده پروازهای خارجی 
گردشگری انجام شده از فرودگاه امام خمینی )ر ه( 
در سال های گذشته را پرواز به مقصد ترکیه عنوان 
کرده و می گوید به دلیــل توقف پروازهای ترکیه 
و دوبــی در بخش مهمــی از ۱۲ ماهه ۹۹، تعداد 
پروازهای گردشــگری نیز با کاهش شدید مواجه 

شده است.
گمرک ایران علاوه بر شــرایط ناشــی از شــیوع 
ویروس کرونا، شــرایط اقتصادی حاکم بر کشور، 
افزایش شــدید نرخ برابری ارزهــای خارجی در 
مقابل پول رسمی کشورمان را هم از دیگر دلایل 
کاهش تردد مسافری از مرزهای کشور برشمردند. 
لذا مقاصد گردشــگری داخلی در ســال گذشته با 

مقاصد گردشگری ترکیه و دوبی تغییر یافته بود.
فرودگاه های کیش و قشم بیشترین تردد مسافری 
را در ســال ۹۹ به خود اختصــاص داده بودند که 
عمدتاً در فصل پایانی ســال گذشته صورت گرفته 
اســت. بر این اســاس بیش از ۲ میلیون مســافر 
ورودی در فرودگاه قشــم و یــک میلیون و ۹43 
هزار مسافر خروجی ثبت شــد اما نسبت به سال 
۹۸ دو شــاخص مذکور به ترتیب کاهش 3۸ و 3۹ 

درصدی را تجربه کرده است.
فرودگاه کیش نیز ســال گذشته ورود یک میلیون 
و 33۷ هزار مســافر و خروج یک میلیون و ۲۹۱ 
هزار مســافر را به ثبت رساند که به ترتیب نسبت 
به مدت مشابه سال قبل از آن )۱3۹۹( کاهش ۲۶ 

و ۲۸ درصدی را نشان می دهد.
برآورد می شــود مقاصد گردشگری کیش و قشم 
بیش از ۶ میلیون از مسافران فرودگاه امام خمینی 
)ره( اعم از ورودی و خروجی و همچنین ایرانی و 

خارجی را به سوی خود سوق داده باشد.

اخباراخبار

کرونای هندی وارد چابهار شد
بعد از ورود کرونای برزیلی به بندرامام؛

سفر به عراق ریلی 
می شود

آخرین آمار از فروش 
مسکن مهر به روش 
اقساطی

عضو هیات مدیره بانک مســکن گفت: در سال جاری و در دو ماه نخست امسال، ۷ 
هزار و 3۲۲ واحد مســکن مهر، فروش اقساطی شد.به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین 
به نقل از از وزارت راه و شهرســازی؛ آقای محمدحسن علمداری با اشاره به اینکه در 
مجموع ۲ میلیون و ۱۱3 هزار و 3۸۰ واحد مسکن مهر، فروش اقساطی و تعیین تکلیف 
شــدند، گفت: در سال جاری و در دو ماه نخست امسال، ۷ هزار و 3۲۲ واحد مسکن 
مهر، فروش اقســاطی شد.گفتنی است، بر اســاس اعلام محمد اسلامی وزیر راه و 
شهرســازی، هم اکنون 3۸ هزار واحد مسکن مهر در کشــور باقی مانده است که در 

ماه های آتی و قبل از اتمام دولت تکمیل شده و به بهره برداری می رسد.

مراحل عملیاتی راه آهن شلمچه -بصره به گفته مسئولان وزارت راه و شهرسازی از 
هفته جاری و با اعتباری حدود یکصد میلیون یورو آغاز شده و مشکلات آن برطرف 

خواهد شد.
به گزارش ایســنا، پس از آنکه شهریور ماه سال گذشته با تغییر سرمایه گذار راه آهن 
شلمچه -بصره از بنیاد مســتضعفان به یکی از شرکت های بخش خصوصی واگذار 
شد، ســاخت این خط ریلی وارد مراحل جدی تری شد و قرار بود این پروژه در مدت 
زمان دوسال به بهره برداری رسیده و شرکت سرمایه گذار آن ۵۰ سال برای بازگشت 

سرمایه اش از آن استفاده کند.

گلایه متقاضیان مسکن مهر

اقساط می دهیم اما خبری از تحویل واحد نیست

خبر مهم برای کارگران متقاضی مسکن

۲٠٠ هزار واحد احداث می شود

وزارت راه گزارش داد؛

افزایش ۲۷ هزار کیلومتری طول راه های کشور در دولت تدبیر و امید

در حالی که تــا کنون ۲ میلیون و ۱۱3 
هــزار و 3۸۰ نفر از متقاضیان مســکن 
دریافت کرده اند،  اقســاط  دفترچه  مهر 
برخی افراد می گویند که ماه هاســت در 
حال پرداخت اقساط هستند و خبری از 

تحویل واحدهایشان نیست.
به گزارش ایســنا، بسیاری از متقاضیان 
مســکن مهر از عدم تحویل واحدهای 
خود آن هم در شــرایطی که ماههاست 
دفترچه اقســاط دریافت کرده و در حال 
پرداخت قســط هســتند خبر می دهند. 
البتــه این مشــکل جدیدی نیســت و 
همواره نارضایتی متقاضیــان را در پی 
داشته است؛ به طوری که گفته می شود 
بانک مســکن برای فروش اقساطی به 
کارگزاری های مسکن مهر و متقاضیان 

فشار می آورد.
شنیده می شود که شــرکت عمران در 
شهرهای پرند، پردیس و هشتگرد برای 
تحویل واحدهای باقی مانده مسکن مهر 
تلاش می کننــد. از آن طرف متقاضیان 
می گوینــد که بعضا واحدهــا را ناقص 
تحویــل می گیرند. برخــی حتی بیان 
می کنند که خانه ها فاقد انشعابات است.

محمدحســن علمــداری ـ عضو هیات 
مدیره بانک مسکن ـ اخیرا گفته که در 
مجموع ۲ میلیــون و ۱۱3 هزار و 3۸۰ 
واحد مســکن مهر، فروش اقســاطی و 
تعییــن تکلیف شــده اند. او اعلام کرده 
کــه ۷3۲۲ واحد مســکن مهــر در دو 
ماهه ابتدایی سال ۱4۰۰ فروش اقساط 
بسیاری  اســت.در شــرایطی که  شده 

آپارتمان های مســکونی مهر خدمات و 
انشعابات ندارند مشخص نیست منظور 
علمــداری از تعییــن تکلیــف واحدها 
چیســت. در شــهر جدیــد پردیس که 
طبق گفتــه مهدی هدایت ـ مدیرعامل 
عمــران پردیس ـ روزانــه ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
واحد مســکن مهر به متقاضیان تحویل 
نواقص  همچون  مشــکلاتی  می شود، 
واحدها، ســختگیری در اعطای دفترچه 
اقساط از ســوی بانک و الزام به معرفی 
ضامن کارمنــدی، عدم ایفــای کامل 
تعهــدات پیمانکاران و البتــه تاخیر در 
تحویل واحدها، ناراحتی و ایجاد مشکل 
برای متقاضیــان را در پــی دارد.تعداد 
دقیق واحدهای مســکن مهر که از ابتدا 
کلنگ زنی شد مشخص نیست. برخی آن 

را ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار و بعضی دیگر ۲ 
میلیون  3۰۰ هزار واحد عنوان می کنند. 
این در حالی است که مدیرعامل سابق 
و فقید بانک مســکن، مرحوم ابوالقاسم 
رحیمی انارکی اواخر ســال ۱3۹۸ تعداد 
مسکن مهر را بیش از ۲ میلیون و 3۸۰ 
هزار واحد عنوان کرده بود.به هر حال بر 
اســاس اعلام محمد اسلامی ـ وزیر راه 
و شهرسازی ـ هم اکنون 3۸ هزار واحد 
مسکن مهر در کشور باقی مانده است که 
در ماه هــای آتی و قبــل از اتمام دولت 
تکمیل شــده و به بهره برداری می رسد. 
این در حالی اســت که محاسبات، عدم 
تکمیل ۶۱ هزار واحد بلامعارض را نشان 
می دهد که ۲۶ هزار واحد در شهرهای با 
جمعیت بیش از ۲۵ هزار نفر و 3۵ هزار 

واحد در شهرهای جدید قرار دارد.
چند روز قبل هم احمد اصغری مهرآبادی 
ـ قائــم مقام وزیر راه و شهرســازی در 
طرح مســکن مهر ـ قول داد واحدهای 
باقیمانده تا پایان کار دولت دوازدهم به 
اتمام برسد؛ وعده ای که البته او از سال 
۱3۹۵ همــواره تکرار کرده اســت. اما 
نبود خدمات و انشــعابات ناشی از عدم 
همکاری دســتگاههای خدمات رسان، 
مانع از تحقق وعده های مسئولان شد. 
به هر حال مهرآبادی اخیرا یک بار دیگر 
گفته است که واحدها عموما در مراحل 
پایانی کار هســتند و تنها مواردی مثل 
نازک کاری و محوطه ســازی آنها باقی 
مانده که این موارد هم تا پایان کار دولت 

دوازدهم به اتمام خواهد رسید.

تفاهم نامه ســاخت ۲۰۰ هزار مسکن 
و  بازنشســتگان  کارگــران،  بــرای 
مستمری بگیران تحت پوشش سازمان 
تامین اجتماعــی در اتــاق تعاون ایران 

امضا شد. 
بــه گــزارش خبرآنلاین،تفاهــم نامه 
همکاری ســه جانبه بیــن اتاق تعاون 
ایران و معاونت های فرهنگی اجتماعی 
و امور تعــاون وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی جهت ساخت ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی برای کارگران و بازنشستگان 
و مســتمری بگیــران تحت پوشــش 
ســازمان تأمین اجتماعی امروز در اتاق 

تعاون ایران به امضا رسید.
تفاهــم نامه همکاری ســه جانبه فی 
مابیــن اتاق تعــاون ایــران و معاونت 
های فرهنگــی اجتماعی و امور تعاون 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی جهت 
ساخت ۲۰۰ هزار واحد مسکونی برای 
کارگران و بازنشســتگان و مســتمری 
تأمین  بگیران تحت پوشش ســازمان 
اجتماعی امروز در اتاق تعاون ایران به 

امضا رسید.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی اتاق 
نامــه همکاری  تفاهم  ایــران،  تعاون 
ســه جانبه اتاق تعاون ایران و معاونت 
های فرهنگــی اجتماعی و امور تعاون 
وزارت تعــاون کار و رفــاه اجتماعــی 
امروز با حضــور عبداللهی رئیس اتاق 
تعاون ایران، کبیری معاون امور تعاون 
و صادقــی فــر معاون امــور فرهنگی 
اجتماعــی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی و جمعــی از معاونین اتاق 
تعاون و وزارتخانه در اتاق تعاون ایران 

امضا شد.
عبداللهــی رئیس اتاق تعــاون ایران با 
اشــاره به ماموریتی که به اتاق تعاون 
ایران و وزارت تعاون در راستای تامین 
مسکن کارگری داده شده است،  بیان 
داشــت: این ماموریت با هم افزایی و 
کمک دو مجموعه در قالب این تفاهم 
نامه همچنین همدلــی و همراهی به 
نتیجه خواهد رســید و تعداد زیادی از 
کارگران کشور صاحب مسکن مناسب 

شده و مشکل مسکن آنها حل می شود.
رئیس اتاق تعاون ایران اظهار داشــت: 
مقدمــات ســاخت ۲۰۰ هــزار واحد 
مسکونی برای کارگران و بازنشستگان 
و مســتمری بگیــران تحت پوشــش 
ســازمان تامین اجتماعی تا حد زیادی 
فراهم شده است و آمادگی شروع پروژه 
در ۲ اســتان از این لحظه وجود دارد. 
رئیس اتاق تعاون ایران ابراز امیدواری 
کرد که تا قبل از اتمام دولت، عملیات 
اجرایی ساخت مسکن کارگری به نقطه 

قابل قبولی برسد.
محمدجعفر کبیــری معاون امور تعاون 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی نیز 
در این مراســم بیان داشــت: کارگران 
تحت شــدیدترین فشار های اقتصادی 
هســتند و جزء اقشــار آســیب پذیر و 
نیازمند هســتند. وی ابــراز امیدواری 
کرد: تــلاش می کنیم کــه با کمک 
های دولتــی و غیر دولتی برای  تامین 
نیاز اصلی کارگران که مســکن است، 
تســهیل گری صورت گیــرد و بتوانیم 

ذغدغه آنها را کم کنیم.
معــاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه کارهای 
بزرگی برای تامین مالی صورت گرفته 
است افزود: بانک توسعه تعاون مبلغ ۷ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان خط اعتباری 
با اولویت مسکن کارگری در نظر گرفته 
اســت که ظرفیت خوبی محسوب می 

شود.
صادقــی فر معــاون امــور فرهنگی و 
اجتماعــی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی ضمــن تشــکر از همدلی، 
همــکاری هــر دو مجموعــه، در این 
اتفاقات خوبی در  مراسم اظهار داشت: 
حوزه مســکن در سالهای اخیر صورت 
گرفته اســت و این نشان می دهد که 
با همدلی و ایجاد هم افزایی می توانیم 
مشکلات زیادی را حل کنیم که تامین 
مســکن کارگری از این دست بود. وی 
با اشــاره به اینکه ضعیف ترین اقشار، 
جامعه هدف این پروژه هســتند، ادامه 
داد: ظرفیــت وزارت تعــاون و محدود 

اســت و نیاز به همکاری همه عوامل 
دارد. وی با اشــاره بــه پیگیری ها و 
تلاش های اتاق تعــاون ایران در این 
به زودی شاهد کلنگ  خصوص گفت: 

زنی این پروژه ها خواهیم بود.
وی همچنین از اصلاح ماده ۱4۹ قانون 
کار خبــر داد و گفت: اصلاح ماده ۱4۹ 
قانون کار ریل گذاری همیشگی برای 
مســکن کارگری خواهد بود، در حال 
حاضــر متن تبصره اصلاح شــده و در 
کمیسیون اقتصادی است و با تصویب 
اصلاح این ماده، ریل گذاری مســکن 

کارگری صورت خواهد گرفت.
گفتنی اســت، برنامه ریــزی، تدوین و 
ارائه سیاســت های اجرایی و عملیاتی 
به منظور بهره گیری از کلیه ظرفیت ها 
و امکانــات و توانمندی هــای موجود 
طرفین تفاهم نامه جهت ســاخت ۲۰۰ 
هزار واحد مســکونی بــرای کارگران 
و بازنشســتگان و مســتمری بگیران 
تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی، 

مهمترین محور این تفاهم نامه است.

تهران- ایرنا- وزارت راه و شهرسازی 
از افزایش شاخص طول راه های کشور 
اعــم از آزادراه، بزرگــراه، راه اصلی و 
روســتایی در دولت تدبیر وامید تا ۲۷ 

هزار کیلومتر خبر داده است.
به گزارش روز شــنبه ایرنــا از پایگاه 
خبری وزارت راه و شهرسازی، وزارت 
راه و شهرســازی در آماری که امروز 
منتشــر کرده، آورده است: تا پیروزی 
طول  کیلومتر   ۷۶ اســلامی  انقــلاب 
آزادراه های کشور بود که این شاخص 
تا شــروع دولت تدبیر و امید به ۲ هزار 

و ۱۸۵ کیلومتر رسید.
درایــن زمینه در دولــت تدبیر و امید 
حــدود یک هــزار کیلومتــر به طول 
آزادراه های کشــور افزوده شد و قرار 
اســت تا پایــان دولــت دوازدهم این 
شــاخص به 3 هــزار و ۱۰۰ کیلومتر 

برسد.
در حــوزه بزرگراهی تا پیروزی انقلاب 
اسلامی 3۵ کیلومتر طول بزرگراه های 
کشــور بود که این شــاخص تا شروع 
دولــت تدبیر و امید به ۱۲ هزار و ۹۶۹ 

رسید. کیلومتر 

در این دولــت بیش از ۶ هزار کیلومتر 
به طول بزرگراه های کشور افزوده شد 
پایان دولت دوازدهم  تا  و قرار اســت 
این شــاخص بــه ۱۹ هــزار و 3۰۰ 

کند. پیدا  کیلومتر دست 
تــا پیروزی انقــلاب اســلامی مقدار 
کیلومتر  ۱4 هزار  اصلی کشور  راه های 
بود که این شــاخص تا شــروع دولت 
تدبیــر و امید بــه ۲۱ هــزار و ۲34 

رسید. کیلومتر 
در دولت یازدهــم و دوازدهم حدود ۵ 
هزار کیلومتــر به طول راه های اصلی 
کشــور افزوده شــد و قرار است این 
شــاخص تا پایان عمر دولت دوازدهم 

به ۲۶ هزار و ۷3 کیلومتر برسد.
در بخش راه های روســتایی تا پیروزی 
انقلاب اسلامی سه هزار کیلومتر طول 
که  است  بوده  روستایی کشور  راه های 
این شــاخص تا شــروع دولت تدبیر و 
امید به ۹۹ هزار و 4۵۰ کیلومتر رسید.
این بخش در دولت تدبیر و امید شاهد 
افزایش ۱۵ هزار کیلومتری بود و قرار 
اســت تا پایــان دولــت دوازدهم این 
شــاخص به ۱۱4 هزار و 4۵۰ کیلومتر 

پیدا کند. دست 
در بخــش فنی در حــوزه حمل و نقل 
جــاده ای در ابتدای دولت تدبیر و امید 
تعداد دســتگاه های تردد شمار هزار و  
۱۹۷ عدد در حوزه جاده ای کشور بوده 
است که این شاخص تا پایان سال ۹۸ 
به ۲ هزار و 4۲۹ عدد رســید که رشد 
بیشــتر از هزار و ۲۰۰ عددی داشــته 

است.
تا پیش از شــروع به کار دولت تدبیر و 
امید تعداد سامانه های هوشمند هزار و 

۱۷۷ عدد در حوزه جاده ای کشــور بود 
که این شاخص تا پایان سال ۹۸ به ۲ 
هزار و 4۷۷ عدد رســیده است و رشد 

هزار و 3۰۰ عددی داشته است.
حمــل و نقل جاده ای بــه عنوان یکی 
از حوزه هــای مهــم جابه جایــی بــه 
جابه جایی  بخش  در  که  می آید  حساب 
ابتدای  در  داخلــی  مســافر عمومــی 
دولــت دوازدهم ســهم حمــل و نقل 
جاده ای  ۹۰ درصد بوده است که این 
شــاخص تا پایان ســال ۹۸ به واسطه 

شــیوع ویروس کرونــا و وجود برخی 
محدودیت هــا به ۸۵ درصد رســید و 

کاهش ۵ درصدی داشته است.
در ابتــدای دولت تدبیر و امید ســهم 
ترانزیت  از  نقــل جــاده ای  و  حمــل 
کشــور ۹۶ درصد بوده اســت که این 
شــاخص تا پایــان ســال ۹۸ به ۹۲ 
درصد رســید که این حوزه هم با توجه 
بــه محدودیت های به وجــود آمده به 
خاطر شــیوع ویروس کرونا کاهش 4 

درصدی داشته است.
در ابتــدای دولت تدبیــر و امید میزان 
تلفات حوادث رانندگی بین شــهری و 
روستایی ۱۲ هزار و ۸۰۰ نفر در حوزه 
جاده ای کشــور بود که این شاخص تا 
پایان ســال ۹۸ به ۱۲ هــزار و 4۰۰ 
نفر رســید و کاهش 4۰۰ نفری داشته 
اســت.در ابتدای دولت دوازدهم تعداد 
کشــته شدگان وســایل نقلیه ۶.۷ نفر 
در ۱۰ هزار دســتگاه در حوزه جاده ای 
کشــور بوده اســت که این شاخص تا 
پایان سال ۹۸ به 4.۸ نفر در ۱۰ هزار 
دســتگاه رســید که کاهــش حدود ۲ 

واحدی داشته است.
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ســخنگوی ســتاد ملی مقابله بــا کرونا 
درباره پروتکل ها و تصمیمات اتخاذ برای 
چگونگــی برگزاری انتخابــات و تبلیغات 
نامزدها در شرایط فعلی کرونا توضیح داد.

به گزارش ایسنا، دکتر علیرضا رئیسی در 
حاشیه جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا، 
درباره تصمیمات اتخاذ شده برای انتخابات 
پیش رو گفــت: در خصوص پروتکل های 
انتخابــات هدف اصلی ما این اســت که 
محیط به گونه ای ســالم باشــد و رعایت 
پروتکل ها به گونه ای اطمینان بخش باشد 
که منجر به مشارکت پر شکوه مردم شود.

وی افــزود: پر واضح اســت که اگر مردم 

از نظر سلامتی احســاس اطمینان نکنند 
ممکن اســت برای شــرکت در انتخابات 
تردید کننــد. بنابراین بایــد کاندیداهای 
محتــرم کاری کنند کــه حداکثر رعایت 
پروتکل ها به عمل آید تــا مردم با خیال 
راحت در انتخابات شرکت کنند.  بنابراین 
ما اصل را بر تبلیغات حداکثری گذاشتیم و 

تجمعات باید به حداقل برسد.
رییســی تاکید کرد: هرگونــه تجمع در 
فضای بســته برای نامزدها ممنوع است. 
ایــن اماکــن از قبیل ســالن اجتماعات، 
مساجد، سالن ورزشی، سالن پذیزایی و... 
به جز موارد خاص در صدا و ســیما که به 

شکل نشست خبری و با جمعیت محدود 
برگزار می شود. اما در فضای باز این امکان 
وجود دارد کــه نامزدهــای انتخاباتی با 
رعایت پروتکل ها و فاصله گذاری فیزیکی 
بتوانند سخنرانی کنند. این مراکز همچون 
اســتادیوم های روباز، فضای باز مدارس و 
سایر سازمان هایی که چنین محیطی دارند، 

است.
وی افــزود: در  ۸ متر مربع در فضای باز 
یک نفر حضور داشته باشد. استادیوم های 
ورزشــی بزرگ می توانند بــا 3۰ درصد 
ظرفیت در فضای باز فعال باشند. مسئولین 
باید به گونه ای برنامه ریزی کنند که درب 
ورود  و خروج مجزا باشــد تا سبب تجمع 
نشود و کلیه شیوه نامه های بهداشتی باید 
رعایــت شــود. وزارت ورزش و جوانان و 
ســایر دســتگاه هایی که دارای ظرفیت 
با محیط باز هســتند در مراکز اســتانی و 
شــهری باید با نامزدها همکاری کنند تا 

مراکز را در اختیارشان قرار دهند. 
رییسی ادامه داد: وزارت کشور و استانداران 
موظف شــدند در هر استان مکان مناسب 
مطابق با شرایط وزارت بهداشت در اختیار 
نامزدها قــرار دهند. هرگونــه تجمع در 
فضای سربســته ممنوع است. البته برای 
ســتادهای انتخاباتی با توجه به رنگبندی 
شهرســتان ها در مناطق قرمــز ۱۵ نفر، 
نارنجی ۲۰ نفر و زرد 3۰ نفر می توانند در 
فضای بســته با رعایت پروتکل ها حضور 
داشته باشند. هرگونه مراسم استقبال و راه 

اندازی کارناوال تبلیغاتی ممنوع است.
وی افــزود: از طرفی صدا و ســیما نقش 
مهمــی بر عهــده دارد و بــرای کاهش 
تجمعات میزان برنامه های خود را افزایش 
داده اســت. تقریبا زمان نســبت به دوره 
قبل ۲ برابر شده است و این بسیار کمک 
کننده است. برای کاهش تجمعات وزارت 
ارتباطات موظف است ترتیبی اتخاذ کند تا 

اختلال اینترنتی به حداقل برسد.
رئیســی گفــت:  در انتخابات ریاســت 
جمهوری رئیس ستاد مرکزی و ستادهای 
استانی و شــخص نامزدها باید مسئولیت 
بپذیرند تا از رعایــت پروتکل ها اطمینان 

حاصل کنیم.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت ادامه 
داد: در زمــان رای گیری تعداد صندوق ها 
افزایش یافته و تمهیدی اندیشیده شده که 
فاصله گذاری برای افرادی که میخواهند 
رای دهند رعایت شــود و صف با فاصله 
باشــد و خط کشــی منظمی وجود داشته 
باشد و بیشــتر در فضای باز حضور داشته 
باشند، درست است که صندوق ها ممکن 
اســت در فضای بسته باشد اما به گونه ای 
تنظیم کننــد که تعداد افــرادی که وارد 
فضای سربسته می شــوند حداقلی باشد. 
امیدواریم با حداکثر تلاش انتخابات پرشور 

با سلامتی و مشارکت بالا داشته باشیم.

توقیف 1۶ دستگاه 
موتورسیکلت سنگین بدون 

مجوز در پایتخت
معاون هماهنگ کننده پلیس راهور از توقیف ۱۶ دستگاه 
موتورســیکلت ســنگین از ابتدای اجرای طرح توقیف 

موتورسیکلت های سنگین تا کنون خبر داد.
به گزارش خبرنگار مهر، سرهنگ جهانشاه بهرام آبادی با 
اشاره به استمرار طرح توقیف موتورسیکلت های سنگین 
که بدون مجوز در تهران اقدام به تردد می کنند، اظهار 
کرد: روز گذشته ۲ دســتگاه موتورسیکلت سنگین در 
مسیر غرب به شــرق بزرگراه شهید خرازی ورودی به 
آزادگان مشــغول لایی کشی و انجام حرکات مخاطره 

آمیز بود توسط تیم راهور مستقر در محل متوقف شد.
وی بیان کرد: طرح توقیف موتورسیکلت های سنگین 
بدون پلاک و بدون مجوز در ســطح شهر تهران ادامه 
دارد و پلیــس راهور تهران بزرگ بــا ناقضین قانون، 
هنجارشــکنان و راکبان موتورسیکلت های سنگین که 
باعث ایجاد مزاحمت و ســروصدا می شوند و با حرکات 
نمایشی جان خود و دیگران را به خطر می اندازند برخورد 

قانونی کرده و موتورسیکلت آنها نیز توقیف می شود.
به گفته این مقــام انتظامی، با توقیف این ۲ دســتگاه 
موتورسیکلت سنگین، جمع توقیفی های موتورسیکلت 
سنگین از ابتدای این طرح تا کنون به عدد ۱۶ دستگاه 

رسید.
معــاون هماهنگ کننــده پلیس راهور از شــهروندان 
خواســت در صورت مشاهده این قانون شکنان حتماً با 

پلیس ۱۱۰ تماس بگیرند.

احداث پایانه متروی آزادگان 3 سال 
زمان می برد روند

 احداث پایانه ۵۰ هکتــاری آزادگان در خط 3 متروی 
تهران در بازدید مدیرعامل شرکت مترو و هیات همراه، 

مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش خبرگزاری مهر، علی امام مدیرعامل شرکت 
مترو در ابتدای این بازدید میدانی ضمن استماع گزارش 
مشاور و پیمانکار طرح، در جریان روند پیشرفت عملیات 
اجرایی قرار گرفت و نقطه نظرات خود جهت ســرعت 

گرفتن پروژه را ابراز داشت.
پیمانکار طــرح نیز با ارائه جزئیات پیشــرفت عملیات 
ساخت پایانه در بخش های مختلف، خواستار رفع برخی 
موانع اجرایی پروژه شــد تا با اضافه شدن تجهیزات و 
نیروهای عملیاتی، بتواند طبق برنامه زمان بندی تعیین 

شده به تعهدات اجرایی خود عمل کند.
گفتنی است عملیات اجرایی و تجهیز کارگاه پروژه احداث 
پایانه آزادگان از آبان ماه سال ۱3۹۹ و همزمان با شروع 
پروژه توســعه جنوبی خط 3 مترو آغاز شده است. این 
پایانه قرار است در 3 فاز مختلف شامل احداث پارکینگ 
در فاز نخست، تعمیرگاه در فاز ۲ و خط تست و لوپ در 
فــاز 3 به مرحله اجرا درآیــد. در طراحی و اجرای پایانه 
آزادگان، جدیدتریــن امکانات و روش های بهره برداری 
با استفاده از توانمندی های داخلی به کار گرفته می شود. 

مدت زمان اجرای کل پروژه 3 سال برآورد شده است.

ایجاد صندوقی برای دریافت 
شکایات اولیا در سامانه شاد

ســخنگوی آموزش و پرورش شــهر تهــران از ایجاد 
صندوق الکترونیکی دریافت شکایت ها و بیان مشکلات 

آموزش و پرورش تهران در سامانه شاد خبر داد.
به گزارش مهر، مســعود ثقفی ســخنگوی آموزش و 
پرورش شهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: در راستای 
برقراری ارتباطات شــفاف بین فرهنگیان، اولیا و دانش 
آموزان مرکز اطلاع رسانی آموزش و پرورش شهر تهران 

اقدام به راه اندازی سامانه ای در شبکه شاد کرده است.
وی ادامه داد: از طریق این سامانه تمام مردم می توانند 
پیام های نوشــتاری، صوتی و تصویری را در ارتباط با 
مســائل آموزش و پرورش شــهر تهران از جمله عدم 
رعایت پروتکل های بهداشتی در مدارس و امتحانات، 
مشکلات ثبت نام و شهریه و... به صورت مستقیم برای 

ما ارسال کنند.
به گفته ثقفی مدیرکل آموزش و پرورش شــهر تهران 
به صورت زنده و دائم سامانه را رصد می کند و به کلیه 
مواردی که از این طریق ارسال می شود دسترسی دارد.

وی گفت: مردم لطفاً دقیق اعلام کنند موارد اعتراضشان 
مربوط به کدام مدرسه و در کدام حوزه امتحانی یا در چه 
منطقه ای است. لزومی به ارائه مشخصات فرد هم وجود 

ندارد و همه موارد رسیدگی محرمانه است.

امدادرسانی به 3۶9 آسیب دیده 
طی 72 ساعت

معاون عملیات ســازمان امــداد و نجات هلال احمر از 
انجام 3۰۲ مورد ماموریت امداد و نجات و کمک به 3۶۹ 

آسیب دیده طی روزهای گذشته خبر داد.
به گزارش مهر، محمد باقــر محمدی معاون عملیات 
ســازمان امداد و نجات هلال احمر با تشــریح آخرین 
وضعیت عملیات امدادرســانی در کشــور گفت: در ۷۲ 
ســاعت گذشــته 3۰۲ مورد مأموریت امداد و نجات از 
ســوی امدادگران جمعیت هلال احمر در سراسر کشور 
انجام و به 3۶۹ نفر از هموطنان آسیب دیده امدادرسانی 
شده اســت.وی افزود: در این عملیات ها ۲43 هموطن 
نجات یافته، ۱۶4 نفر به مراکز درمانی منتقل و ۷۹ نفر 

نیز خدمات درمان سرپایی دریافت کردند.
محمدی تصریح کرد: در این مدت همچنین 3۶ مورد 
عملیات رهاسازی شامل رهاسازی 44 مصدوم در سوانح 
ترافیکی با تلاش امدادگران جمعیت هلال احمر انجام 

شده است.

کرونا در آینده شبیه 
سرماخوردگی معمولی خواهد 

شد
ایســنا نوشــت: نتایج یک مطالعه در آمریکا نشان می 
دهد: بیماری کووید-۱۹ در آینــده می تواند همچون 

سرماخوردگی معمولی شود.
مدلهــای مطالعاتی نشــان مــی دهد: هر چــه تعداد 
بیشــتری از بزرگسالان از طریق واکسیناسیون یا ابتلا 
بــه کروناویروس تا حــدودی در برابر بیماری کووید-

۱۹مصون شوند، خطر ابتلا به نوع شدید بیماری در دهه 
آینده از بین می رود.

بر اســاس این مطالعه، کروناویــروس جدید که عامل 
بیماری کووید-۱۹ است نمی تواند طی دهه آینده بیش 

از سرفه های شایع سرماخوردگی و احتقان بینی باشد.
در این تحقیق، پیش بینی انجام گرفته بر اساس مدل 
های ریاضی و شامل تجربیاتی است که از همه گیری 
کنونی در مورد چگونگی تغییر ایمنی بدن در طول زمان 

بدست آمده است.
محققان آمریکایی تاکید کردند: طی دهه آینده، شدت 
بیماری کووید-۱۹ ممکن اســت کاهش پیدا کند زیرا 
جمعیتی از افراد در برابر آن مصون می شوند. همچنین 
تغییرات در میزان خطــر ابتلا به این بیماری می تواند 
ناشی از سازگاری واکنش سیستم ایمنی بدن انسان باشد 

و نه بروز تغییرات در ویروس.
اگرچه ویروس SARS-CoV-۲ شناخته شده ترین 
عضو خانواده کروناویروسهاست، دیگر کروناویروسهای 
فصلی در میان جمعیت انسانها در گردش هستند و خطر 

کمتری دارند.
همچنین بر اســاس این مطالعه، تنها افرادی که برای 
اولیــن بار در معــرض کروناویروس قــرار می گیرند 
کودکانی خواهند بود که به طور طبیعی کمتر در معرض 

نوع شدید بیماری هستند.
 به نقل از ایندین اکسپرس، با این حال، محققان تاکید 
کردند که این مدل ها تمامی اثرات بالقوه ای که ممکن 
است بیماری را تحت تاثیر قرار دهد، شامل نمی شود. به 
طور مثال اگر انواع جدید ویروس بر مصونیت جزئی افراد 
غلبه کند، روند بیماری کووید-۱۹ می تواند تشدید شود.

187 فوتی و 800۵ ابتلای 
جدید کرونا در کشور

بر اساس اعلام وزارت بهداشت، طی ۲4 ساعت گذشته 
۸۰۰۵ مورد ابتلای جدید کووید ۱۹ در کشور شناسایی 
شدند و متاسفانه ۱۸۷ تن نیز به دلیل این بیماری جان 

خود را از دست دادند.
به گزارش ایسنا، بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رسانی وزارت بهداشت، تا کنون دو میلیون و 4۷۸ هزار و 
۹3۶ نفر دُز اول واکسن کرونا و 4۵۱ هزار و ۷۲۱ نفر نیز 
دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 
شده در کشور به دو میلیون و ۹3۰ هزار و ۶۵۷ دُز رسید.

از دیروز تا امروز اول خرداد ۱4۰۰ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۸ هزار و ۵ بیمــار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شــد که هزار و ۱۷۵ نفر 

از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و ۸۲3 

هزار و ۸۸۷ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، ۱۸۷ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری به ۷۸ هزار و 3۸۱ نفر رسید.
خوشبختانه تا کنون دو میلیون و 3۱۹ هزار و ۷4۶ نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.

4 هزار و ۹4۵ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش 
های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار 
دارند.تا کنون ۱۸ میلیــون و ۸۱۰ هزار و 33۵ آزمایش 

تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در حال حاضر ۸ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۲33 شهر 
در وضعیت نارنجی و ۲۰۷ شــهر در وضعیت زرد قرار 

دارند.

سالمندان 70 سال به بالا برای 
واکسیناسیون ثبت نام کنند

واکسیناســیون افراد ۷۰ ســال به بــالا علیه بیماری 
کووید-۱۹ از امروز آغاز شــده است و بر اساس اعلام 
وزارت بهداشــتی ها، لازم اســت که این گروه سنی از 
امروز جهت دریافت نوبت تزریق واکسن کرونا در سامانه 

salamat.gov.ir ثبت نام کنند.
به گزارش ایســنا، فاز دوم واکسیناسیون علیه بیماری 
کووید-۱۹ با اولویت افراد ۸۰ سال به بالا از روز سه شنبه 
هفتم اردیبهشت ماه ۱4۰۰ آغاز شد و بعد از آن هم در 
۲۵ اردیبهشت ماه وزارت بهداشت رسما اعلام کرد که 
تزریق واکسن به افراد بالای ۷۵ سال را که جمعیتی بالغ 
بر ۹3۰ هزار نفر را شامل می شوند، در قالب فاز دوم سند 

ملی واکسیناسیون آغاز کرده است.
در عیــن حال از امــروز شــنبه، اول خــرداد ماه نیز 
واکسیناســیون افراد ۷۰ ســال به بــالا علیه بیماری 
کووید-۱۹ آغاز شده است. البته با این تفاوت که از امروز 
همه افرادی که در این گروه سنی قرار دارند، لازم است 
در سامانه salamat.gov.ir  ثبت نام کنند و پس از 
آن، به همه افراد ثبت نام شده به ترتیب سنی به صورت 
هوشمند نوبت دهی خواهد شــد و محل و زمان دقیق 
واکسیناسیون به هر فرد از طریق پیامک اعلام می شود.
بر این اســاس دکتر علیرضا رییسی - سخنگوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا، اعلام کرده اســت که بر اســاس 
تجربــه دو هفته اخیر، تصمیم گرفتیم همــه افراد در 
سایت salamat.gov.ir ثبت نام کنند و خودمان 
نوبت دهی کنیم تا ازدحام پشت در مراکز واکسیناسیون 

اتفاق نیفتد.

اخباراخبار

 کارناوال های تبلیغاتی، ممنوع
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرد

پولی بابت تبلیغات 
روی کاور موتوریاران 
دریافت نمی کنیم

وجود بیش از 1000 
خودرو و 40 نردبان و 
بالابر در آتش نشانی 
تهران

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ گفت: بابت تبلیغاتی که روی کاور 
موتوریاران در طرح »موتوریار« چاپ می شود، پلیس هزینه ای از آن نهاد مربوطه 
دریافت نمی کند.سردار محمدحسین حمیدی در گفت و گو با خبرنگار مهر در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر اینکه آیا پلیس هزینه ای بابت تبلیغات بر روی کاور افرادی که 
در طرح موتوریار کاور به تن می کنند، دریافت می کند، اظهار کرد: خیر، پلیس هیچ 
هزینه ای بابت این تبلیغات از بانک ها، بیمه ها و دیگر نهادهایی که تا کنون اسپانسر 

شده اند دریافت نکرده است.

مدیر فنی، خودرویی و تجهیزات آتش نشانی تهران از وجود بیش از یک هزار خودرو و 
4۰ نردبان و بالابر در آتش نشانی تهران خبر داد.

مازیار کربلایی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: آتش نشانی تهران بیش از هزار خودرو 
در اختیار دارد که از جمله خودروهای پشتیبانی، استراتژیک، سبک و سنگین، عملیاتی 

و... هستند. 
وی در خصوص تعداد نردبان های هیدرولیکی آتش نشــانی تهران نیز گفت: اتش 
نشانی تهران بیش از 4۰ نردبان و بالابر در آتش نشانی تهران دارد که هر دو خودرو 

ماموریت های شبیه به یکدیگر را انجام می دهند. 

سخنگوی وزارت بهداشت اعلام کرد:

کاهش موارد بستری و فوتی به علت کرونا در هفته گذشته

در دیدار معاون وزیر دادگستری با سفیر ژاپن تأکید شد؛

ضرورت توسعه و تحکیم مناسبات حقوقی و قضایی ایران و ژاپن

شهردار تهران خبر داد

افتتاح ۲ ایستگاه مترو درهفته آینده باحضور رئیس جمهور

 ســخنگوی وزارت بهداشــت، درمــان و 
آموزش پزشکی گفت: تعداد موارد بستری به 
علت کرونا در کشور نسبت به هفته قبل تر 
کاهش ۲۵ درصدی داشته و همچنین شاهد 
کاهش ۲4.۲ درصدی در موارد مرگ و میر 
و کاهش ۲۶ درصــدی در بیماران مثبت 

سرپایی نسبت به هفته قبل تر بودیم.
به گزارش روز شــنبه ایرنا از وبدا،  ســیما 
سادات لاری درباره آخرین وضعیت بیماری 
کووید ۱۹ و رعایت پروتکل های بهداشتی 
در کشــور اظهار داشــت: در هفته گذشته 
شاهد تداوم روند کاهشــی در تعداد موارد 
مثبت بســتری به علت کرونا، تعداد موارد 

مرگ و میر ناشی از بیماری و موارد سرپایی 
مثبت کووید ۱۹ در سطح کشور بودیم.

وی ادامــه داد: در هفته ای که گذشــت، 
اســتان های ایلام، چهارمحال و بختیاری، 

همــدان و کهگیلویه و بویــر احمد دارای 
بیشــترین میــزان بــروز مــوارد مثبت و 
اســتان های البــرز، مرکزی، همــدان و 
آذربایجان شرقی بیشترین میزان بروز موارد 
مرگ و میر ناشــی از بیماری کووید ۱۹ را 

داشته اند.
معاون وزیر بهداشــت گفت: آخرین میزان 
بهداشــتی در کشور  رعایت پروتکل های 
حــدود ۶۷ درصد گزارش شــده اســت. 
اســتان های ایلام، سیســتان و بلوچستان 
و آذربایجان غربــی دارای کمترین میزان 
بهداشــتی در کشور  رعایت پروتکل های 
هستند و میزان عمل به دستورالعمل های 

بهداشــتی در اســتان های یزد، سمنان و 
زنجان در مقایسه با سایر استان ها وضعیت 
مطلوب تری دارد.سخنگوی وزارت بهداشت 
اظهار داشــت: در برخی از مناطق جنوبی 
کشــور، جهش های مربوط بــه ویروس 
کرونای آفریقــای جنوبی و هندی گزارش 
شده که این موضوع می تواند زنگ خطری 
جدی در جهت توقف روند کاهشی بیماری 
و شروع پیک جدید و سهمگین تر از قبلی 
در کشور باشــد. پای بندی و تقویت عمل 
به توصیه های بهداشتی همچنان به عنوان 
مهم ترین اصل مبارزه با بیماری کووید ۱۹ 

محسوب می شود.

 معاون حقوق بشــر و امور بین الملل 
وزیر دادگســتری در دیدار با ســفیر 
ژاپن در جمهوری اســلامی ایران بر 
ضــرورت توســعه و تحکیم روابط و 
مناســبات حقوقــی و قضایی بین دو 

تأکید کرد.  کشور 
به گزارش روز شــنبه ایرنا از وزارت 
دادگســتری، محمود عباسی با اشاره 
بــه انعقــاد و امضای موافقــت نامه 
انتقال محکومــان بین ایران و ژاپن 
در ســال ۱3۹۵ آن را گامی بســیار 
مهــم در روابط و مناســبات حقوقی 
و قضایــی دو کشــور توصیــف کرد 
و افــزود: آمادگی داریم بــا انعقاد و 
امضای موافقــت نامه های معاضدت 
حقوقــی و قضایــی در امــور مدنی، 
استرداد مجرمین  و  کیفری و تجاری 
روابط حقوقی و قضایی دو کشــور را 

ارتقا دهیم.  به سطح عالی 
معــاون وزیر دادگســتری با اشــاره 
حدود یک قرن روابط حسنه سیاسی، 
بین دو کشــور  اقتصادی و فرهنگی 
گفــت: ایجاب مــی کند کــه برای 
حمایــت حقوقی و قضایــی بین دو 

کشــور و حمایت از ســرمایه گذاری 
بین دو  مناســبات تجاری  و تضمین 

برداریم. بلندتری  کشور گام های 
وی ادامــه داد: آمد و شــد قضات، 
وکلا و حقوقدانــان بیــن ایــران و 
ژاپن و آشــنایی با دســتگاه قضایی 
و نهادهــای حقوقــی دو کشــور و 
برگــزاری ســمینارها و وبینارهــای 
مشــترک حقوقی و قضایی می تواند 

باشد.  آفرین  تحول 
 ۱3 برگزاری  داشــت:  اظهار  عباسی 

دور گفــت  و گوهای حقوق بشــری 
بیــن ایران و ژاپن بیانگر این واقعیت 
است که دو کشور می توانند با گفت 
و گو ضمن توســعه مناسبات خود در 
عرصه های منطقــه ای و بین المللی 

باشند.  آفرین  نقش  نیز 
وی از مواضع اصولی و منطقی ژاپن 
در مجامع بین المللی و حقوق بشری 
و آرای مثبت این کشــور در مجامع 
ایــران تقدیر  حقوق بشــری به نفع 
و تشــکر کــرد و آن را نتیجه گفت  

و گوهــای دوجانبــه حقوق بشــری 
پنداشت.

معــاون وزیــر دادگســتری تأکیــد 
کــرد: جمهــوری اســلامی ایران و 
امپراطوری ژاپن به عنوان دو کشــور 
مهــم و تأثیر گذار در غرب و شــرق 
آســیا می تواننــد در عرصه های بین 

باشند.  آفرین  نقش  المللی 
وی افزود: در ۱۰ روز گذشــته شاهد 
فلســطینی  کودکان  و  زنان  کشــتار 
توسط صهیونیست ها و آوارگی دهها 
هزار نفر از مردم مظلوم غزه هســتیم 
که قتل و کشــتار ۶۱ کودک بیگناه 
نمونــه ای از جنایت جنگی و جنایت 

است.  ها  بشریت صهیونیست  علیه 
معــاون وزیر دادگســتری خطاب به 
سفیر ژاپن گفت: از دولت متبوع شما 
انتظار داریم بــرای جلوگیری از این 
جنایات در عرصه بیــن المللی نقش 

کند. ایفا 
انتقال 4 محکوم ایرانی از 
ژاپن ظرف دو هفته آینده

بنابرایــن گزارش، کازاتوشــی ایکاوا 
قدردانی  و  تشــکر  ژاپن ضمن  سفیر 

و ابراز خرســندی از دیــدار با معاون 
حقوق بشــر و امور بیــن الملل وزیر 
دادگستری و اســتقبال از پیشنهادات 
مطرح شــده گفت: این پیشنهادات را 
در اســرع وقت به توکیــو منعکس و 

می کنم.  پیگیری 
روابــط دیرینه دو کشــور  بــه  وی 
اشــاره کرد و افــزود: همــواره این 
اثرگذار بوده و ما  روابط دوســتانه و 
از گســترش روابط حقوقی و قضایی 
نیز اســتقبال مــی کنیــم و در این 
راستا برای اجرایی کردن سند انتقال 
محکومان ظرف دو هفته آینده چهار 
محکــوم ایرانی را به تهــران منتقل 

کرد. خواهیم 
ایکاوا اضافه کرد: برای انتقال ســایر 
محکومــان ایرانــی نیز بــا مقامات 
پیگیری  و  مذاکره  دادگستری  وزارت 

خواهم کرد. 
اســلامی  جمهوری  در  ژاپن  ســفیر 
کــودکان  از کشــته شــدن  ایران  
فلســطینی ابراز تأســف کرد و ابراز 
امیدواری کرد که هــر چه زودتر به 

جنگ پایان داده شود.

تهران برای تبلیغات ریاست جمهوری
افتتاح چهل  آئین  در  تهران  شــهردار 
و سومین شعبه فروشــگاه شهروند از 
افتتاح ســه فروشــگاه جدید در آینده 
نزدیک خبر داد و افزود: هفته آینده با 
حضور رئیس جمهور دو ایستگاه جدید 

مترو نیز افتتاح خواهد شد.
به گزارش ایســنا، پیــروز حناچی در 
مراســم افتتاح چهل و ســومین شعبه 
فروشــگاه شــهروند کــه بــا حضور 
شــهردار منطقه ۷ مدیرعامل شرکت 
و  علیخانی  و  فروشــگاهی شــهروند 
میرلوحــی از اعضای شــورای شــهر 
تهــران برگــزار شــد، گفــت: امروز 
افتتاح فروشگاه شــهروند در محدوده 
سهروردی را شــاهد هستیم که نقش 
زیادی برای مناطق مرکزی و شــمال 
شــهر تهران دارد. به زودی سه شعبه 
دیگر از این فروشگاه نیز افتتاح خواهد 

شد.
وی افــزود: توســعه ۱۲۰ درصــدی 

فروشگاه های شــهروند در دوره ای 
سه ساله برای تهران و البرز در دستور 
کار این شرکت قرار گرفته، البته برای 
سایر استان ها نیز این توسعه پیگیری 

خواهد شد.
شــهردار تهران در بخــش دیگری از 
صحبــت های خود به عرضه ســهام 
شرکت شــهروند در بورس اشاره کرد 
و افزود: عرضه ســهام این شرکت هم 
به نفع خود فروشگاه شهروند و هم به 
نفع سهام داران خواهد بود. در حقیقت 
عرضه سهام این شرکت یکی از روش 
های معقول و پسندیده است که تامین 
منابــع را برای این شــرکت به همراه 
دارد و اصلاح ساختاری که در شرکت 
های وابسته به شهرداری تهران است 
را محقــق می کنــد. در حقیقت این 
اصلاح ســاختار با ایــن موضوع آغاز 

می شود.
از سرویس  بســیاری  تاکید کرد:  وی 
هایی که در شهرداری تهران ارائه می 

شوند قابلیت عرضه در بورس را دارند. 
همشــهری نیز در نوبت است تا سهام 

خود را همانند شهروند ارائه کند.
شــهردار تهران در پاســخ به سوالی 
در خصوص اعمــال نظارت بر خدمت 
دهی این شــرکت پــس از عرضه در 
بورس گفت: قطعا همه ســهام واگذار 
نمی شود. سهم نهاد عمومی به منظور 

سیاســت گذاری باقی مــی ماند و به 
شکل سهامی عام این واگذاری انجام 
می شود. قطعا در قالب چارچوب های 
خــود نظارت بهتری نســبت به وضع 

موجود اعمال خواهد شد.
شــهردار تهران در پاســخ به ســوال 
دیگــری در خصوص تذکــر یکی از 
اعضای شورای شــهر تهران مبنی بر 

عرضه گوشــت قرمز بــی کیفیت در 
فروشگاه های شــهروند گفت: من به 
جزئیات این موضوع وارد نمی شــوم 
اما همکاران ما در این شرکت کنترل 
کیفی بر روی محصولات دارند و خود 
شــرکت ها این محصولات را عرضه 

می کنند.
وی در خصوص افتتاح ایســتگاه های 
مترو نیز گفت: هفته آینده دو ایستگاه 
جدید با حضور رئیــس جمهور افتتاح 
می شــوند تا به قول هایــی که داده 
برنامه  در  بپوشانیم.  بودیم جامع عمل 
ما مقرر شــده که در ســال جاری به 
همین تعــداد به ایســتگاه های مترو 
درباره  تهــران  شود.شــهردار  افزوده 
آماده ســازی فضای شهر تهران برای 
برگزاری انتخابات نیز گفت: ســازمان 
ریاســت  تبلیغات  فضای  زیباســازی 
جمهــوری را فراهم می کند؛ اما برای 
انتخابات شــورای شهر هنوز صحبتی 
نکرده ایم و به جمع بندی نرسیده ایم.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

گزارش

نوسانات نرخ ارز و انتشــار اخبار ضد و نقیض در خصوص 
نتایــج مذاکرات هســته ای منجر به خــروج خریداران از 
بازارهای مالی طلا، ســکه، خودرو و حتی کالاهای دست 
دوم و لوازم خانگی شــده است و رکود بی سابقه ای را رقم 

زده است.
 با از ســرگیری مذاکرات هسته ای بازار ارز پرنوسان ترین 
روزهای خود را تجربه مــی کند و نرخ دلار روزانه در حال 
تغییر اســت؛ انتشــار اخباری مبنی بر اختلاف نظر طرفین 
برجام و یا ناآرامــی های منطقه نرخ ارز را بالا می برد و از 
طرف دیگر خوشبینی طرفین مبنی بر پیشروی مذاکرات در 

جهت توافق نرخ ارز را تا ۲۰ هزار تومان پایین می آورد.
نوسانات نرخ ارز در ابتدا منجر به هجوم فروشندگان ارز به 
صرافی ها شــد و حال بازار ارز را در رکود سنگینی فرو برده 
است و بازار طلا و سکه نیز بیشترین تاثیر را از نوسانات نرخ 
ارز گرفته اند و خریداران طلا و سکه به امید کاهش بیشتر 
قیمت ها از این بازار پرکشیدند.بررسی روند قیمت ها در بازار 
خودرو نیز حاکی از آن اســت که این بازار در دست دلالان 
افتاده است و خریداران و فروشندگان واقعی در حال حاضر 
از خرید و فروش خودرو امتناع می کنند چراکه روند قیمت 
ها در بازار خودرو در بین برخی از خودروهای پرفروش نظیر 
۲۰۶ تیپ ۲ و یا پراید ۱3۱ رفت و برگشتی شده است و تنها 
دلالان هســتند که از این وضعیت سود می برند و از طرف 
دیگر در بین ســایر خودروهای موجود در بازار ثبات قیمت 

ها حاکم است.
رکود حاکم در بازار موبایل نیز توانســته اســت در چند روز 
گذشــته ترمز افزایــش قیمت ها در این بازار را بکشــد و 
ســردرگمی خریداران در خصوص آینــده نرخ ارز منجر به 
خروج آنها از این بازار شده است.رکود حاکم بر بازار موبایل 
به قدری ســنگین است که برخی از ســایت های خرید و 
فروش تلفن های همراه که وابســته بــه واردکنندگان این 
کالاها هســتند تخفیف های ســنگین ۵ تا ۱۰ درصدی بر 

روی برخی از موبایل های پرفروش خود نظیر سامســونگ 
گلکســی آ۵۱ و یا آیفون اس ای ۲۰۲۰ وضع کرده اند.بازار 
لوازم خانگی نیز بی تاثیر از نوســانات نرخ ارز نبوده است و 
فروشندگان لوازم خانگی معتقداند که بازگشایی بازارها پس 
از تعطیلات اجباری تغییر چندانی در درآمدزایی آنها نداشته 
است و با وجود آنکه افزایش قیمت لوازم خانگی در ماه های 
گذشــته خود منجر به کاهش قدرت خرید مردم و کاهش 
معاملات در این بازار شــده بود، نوسانات نرخ ارز روزهای 
اخیــر رکود حاکم بر این بازار را عمیق تر کرده اســت و در 
برخی از بازارها معاملات را به کف رسانده است؛ با این حال 
این رکود ســنگین هنوز حریف گرانی در بازار لوازم خانگی 

نشده است و این بازار هنوز وارد مسیر نزولی نشده است.
بازار کالاهای دســت دوم نیز از این نوســانات نرخ ارز در 
امان نمانده اند؛ بازار کالاهای دست دوم در چند سال اخیر 
همزمان با افزایش قیمت ها و تغییر سبک زندگی شهروندان 
برای به حداقل رساندن هزینه های زندگی به قدری رونق 
گرفته بود که سایت هایی برای رفع این نیازها تاسیس شد 
و حال اما نوسانات نرخ ارز حتی به خریداران کالاهای دست 
دوم نیز رحم نکرده است و معاملات در سایت های خرید و 

فروش کالاهای دست دوم نیز به کف رسیده است.
رکود حاکم بر بازار مســکن نیز در حالی این روزها عمیق 
تر شده است که همواره فصل های بهار و تابستان بهترین 
زمان برای خرید و فروش خانه به حساب می آمده است و از 
آن به عنوان فصل جابه جایی یاد می شــده است و حال اما 
چشــم انداز مثبت بازار مسکن خریداران را از خرید خانه در 

این روزها منصرف کرده است.
گفتنی است که معاون سیاسی وزیر امور خارجه در روزهای 
اخیر پیش از برگزاری نشســت کمیسیون مشترک برجام 
گفته است که پیشرفت های خوبی در مذاکرات حاصل شده 
است و چند موضوع کلیدی مانده است که نیاز به بررسی و 

تصمیم گیری در پایتخت  دارد.

وکیل پرونده شهردار سابق تهران معتقد است 
نمی توان رفتار پدر خانــواده خرمدین را دور از 
تاثیرات بیماری روانی او دانســت و بهتر است 
از جنبــه بیمــاری روانی خاصی کــه این فرد 

گرفتارش است، به پرونده نگاه شود.
حمیدرضا گودرزی وکیل تخصصی پرونده های 
جنایی که ســابقا بازپرس ویژه قتل عمد بوده، 
درباره پرونده قتل هــای خانواده خرمدین، به 
خصوص شــخصیت روانی اکبر خرمدین، نگاه 

خاصی دارد.
گودرزی معتقد است نمی توان رفتار پدر خانواده 
را دور از تاثیــرات بیماری روانی او دانســت و 
بهتر اســت از جنبه بیمــاری روانی خاصی که 
این فرد گرفتارش اســت، به پرونده نگاه شود. 
او همچنیــن تلویحا بــه اداره آگاهی و نیروی 
انتظامی در عدم پیگیری کامل و مستمر پرونده 
مفقودشــدن داماد خانواده در سال ۱3۹۰ انتقاد 
می کند ولی می گوید افســران اداره آگاهی به 
تعداد کافی در این بخش حضور ندارند و برای 
همین پرونــده های فقدان افراد باز می ماند تا 

خبری شود.
در ادامــه گفتگوی ما را با این وکیل نام آشــنا 
که قبلا وکیل محمدعلی نجفی، شهردار اسبق 

تهران بوده است، می خوانید.
در روزهــای اخیر با پرونــده پیچیده 
از جنایات بی رحمانه یک خانواده  ای 
روبرو هســتیم. به نظرشما در پرونده 
قتل های خانواده خرمدین، اصلی ترین 
مسئله ای که باید مورد توجه قرار گیرد 

چیست؟
در موردی جنایتی که رخ داده مسئله فقط قتل 
بابک خرمدیــن نبوده. بعدها تحقیقات بازپرس 
محترم امور جنایی و اداره آگاهی روشــن کرد 
جنایات دیگری در داخــل خانواده رخ داده، از 
جمله قتل فرزند و دامادشان که در مصاحبه ها 
اعلام شــد قتل داماد در سال ۹۰ و قتل دختر 
در ســال ۹۷ رخ داده است. مسئله اصلی پس 
زمینه های روانی این پرونده است که در رفتار 
و کردار متهمان پرونده مشهود و ملموس است. 
شما می بینید اینها احساس نگرانی و گناه نمی 
کنند و حتی می گویند اگر ما آزاد باشیم دست 

به قتل فرزندان دیگرمان هم می زنیم.
به نظر شــما علت چنین رفتارهایی از 
پدر و مادری که بسیار محترمانه رفتار 
می کردنــد، روی صحنه مــی رفتند، 
جلوی دوربین پسرشان حضور داشتند 
و هیچکس از جمله همسایه های دیوار 
درباره  آنها کوچکترین شکی  دیوار  به 
شــخصیت و رفتار واقعیشان نداشت، 

چیست؟
این پدر می گوید ۱۷ ســال دور از خانه بودم و 
بعد از اینکه به خانه برگشته، این مسایل پیش 
آمده. این پدر در آن ۱۷ ســال کجا بوده و چه 
گرفتاریها و مشکلاتی داشته است که از پدری 
که تصمیم به نگهداری و تربیت فرزندان داشته 
تبدیل به انســانی با بیماری روانی حاد شده که 
با نقشه های از پیش تعیین شده، به کمک مادر 
مرتکب جنایات عدیده شده است؟ با تعدادی از 
بیماران سایکوپت،  روانشناسان صحبت کردم. 
بیمارانی هســتند که در زمان ارتکاب جنایت، 
احســاس خشنودی و رضایت و لذت می کنند. 
آنها خودشــیفته و دگرآزارند. بــا ارتکاب جرم 
احســاس گناه، درد، شادی، ترس و غم ندارند. 
این موارد شــناخته شده است که اگر در جامعه 
توسط روانپزشکان شناسایی شوند، امکان اینکه 
از وقوع جرم جلوگیری شــود، وجود دارد. این 
پدر و مادر مشــخصات بیماران سایکوپاتیک را 

دارند.
به نظر می رسد شما به شکل عجیبی 
از دیدگاه  جنایات ایــن خانــواده را 
روانشناسی توجیه می کنید. به عنوان 
یــک وکیل بفرمایید چقــدر می توان 
راهکارهــای روانشناســی برای دور 
کردن قاتلهای این خانواده از مجازات 

در پیش گرفت؟
بنده روانشــناس نیستم که بخواهم در این باره 
اظهارنظر کنم ولی ما با یک معضلی در قانون 
روبرو هستیم. کســی که دارای اختلال روانی 
اســت، اراده و قدرت تمیز ندارد، او را مجنون 

می دانیم و می گوییم مســئولیتی برای اعمال 
و رفتارهای خود ندارد. ولی در اینجا مســایل 
دیگــری وجود دارد. این بیمار تمام مشــخصه 
های بیماران روانی سایکوپات را دارد و فضای 
تیره و تاری که روانپزشکان از آن یاد می کنند 
در این پدر وجود دارد. مادر هم در کنار این پدر 
سالها زندگی کرده و تحت تاثیر تلقینات او قرار 
گرفته و با سلطه روانی که پدر اعمال می کرده، 
با او همکاری و معاونت در جرم یا مشارکت در 
جرم دارد. این را باید سیســتم قضایی روشــن 

کند.
در حواشــی پرونده سخن زیاد است. 
یکــی از حواشــی مصاحبــه یکی از 
مقتول  دختــر  آرزو،  همکلاســیهای 
خانواده اســت که گفته بارها از سمت 
پدر مورد اذیت و آزار قرار گرفته. چرا 
تا لحظه کشــف قتلها، کسی هرگز به 
این رفتار مجرمانه و غیراخلاقی توجه 

نکرد؟
بحث ما این است، وقتی دختر خانواده از مسایل 
تعرض جنسی در دبستان و دبیرستان صحبت 
می کند که با همکلاســی های خود در میان 
گذشــته، اگر نهادهای آموزشی این مسایل را 
در مــی یافتند، با دانش آموزان نزدیک بودند و 
این مسایل را متوجه می شدند، این جنایتها رخ 
نمیداد. موضوع عدم آموزش جنسی در مدارس 
و دانشــگاه ها و به ســکوت واگذار کردن این 
موضوع باعث می شــود که بچه ها نتوانند از 
خودشان دفاع کنند تا اگر به این مسایل برخورد 
کردند آن را با اولیای آموزشی در میان بگذارند. 
به همیــن خاطر همه چیز مکتــوم و در پرده 
پنهان می مانند که در نهایت سر از این مسایل 

درمی آورد.
منتقدان آموزشهای جنسی در مدارس 
می گوینــد این کار باعث می شــود 
قداســت خانواده از بین برود و از بین 
رفتن قداســت خانــواده، این نهاد را 
سســت می کند که به نفع هیچکس 
نیســت. با اســتدلال مخالفان چقدر 

همراهید؟
درست است که نهاد خانواده قداست دارد و باید 
این قداســت حفظ شود ولی اگر بچه ها با این 
مسایل آشنا نشــوند، در نهایت به این جنایات 
برخــورد می کنیم. این پدر ســالها کار کرده و 
برای خانواده تلاش کرده و ســعی داشته آنها 
را از لحاظ معیشت تامین کرده و گفته همسرم 
بچه هــا را تربیت می کرده. پدر احتمالا تحت 
فشــارهای روحی سنگین قرار داشته که چنین 
شخصیتی از او بروز داده شــده و سردرآورده. 
مثله کردن فرزندان کار آســانی نیست. این که 
داماد خانواده را بکشد و مثله کند و اندامها را در 
جاهایی قرار داده که کشف نشده، بسیار سخت 
اســت. وقتی نهاد خانواده از خود ضعف نشان 
دهد، باید نیروهای نظارتی بتوانند جایگزین این 
نهاد شده و بتوانند کمبودهای خانواده را جبران 

و از بچه ها دفاع کنند.
این که بابک یا دختر و داماد تا سنین 
۵0 سالگی در کنار پدر و مادر زندگی 

می کنند، نمی تواند عامل قتل باشد؟
به لحاظ ضعف اقتصادی ممکن اســت بچه ها 
در کنار والدین تا ســنین بالا بمانند که موجب 
تضادهای فکری می شود. ولی موضوع پرونده 
اصلا این نیست. اینجا مســئله اصلی بیماری 

روانی پدر اســت که مادر را تحــت تاثیر خود 
قرار داده و مرتکب جرایم شده اند. از سال ۹۰ 
مرتکب جرم شده اند و رفتار اجتماعی شان به 
نحوی نیست که شــک برانگیز باشد. این مرد 
۸۱ ساله ای که سالها برای خانواده اش زحمت 
کشیده، کسی به او شک نمی کند. همه حرفش 

را قبول دارند.
ما با موردی ســر و کار داریم که خانواده بسیار 
متین و موقر در جامعه عمل می کند و کســی 
به آنها شک ندارد. به نظر شما آیا می توان این 
خانواده به ظاهر محترم و بســیار معمولی را به 
دست روانپزشک سپرد تا بدانیم زیر لایه زندگی 

و رفتار عادی آنها چه خبرهایی است؟
عرضم این اســت که روانشناسان و روانکاوان 
و روانپزشــکان در کشــور ما نیروهای علمی 
کارآزموده ای هســتند. در روانپزشکی استادان 
بزرگی داریم ولی امر مشــاوره روانی در کشور 
بسیار مهجور است. هر کس می خواهد مشاوره 
روانی شــود می گوید مگر دیوانه ام مشــاوره 
شوم؟ قسمت مشاوره باید تقویت شود تا بتواند 
بر رفتار خانواده ها و مشکلات اجتماعی نظارت 
و کمبودها را جبران کند. در ســطح دبستانها، 
دبیرســتانها، دانشگاه ها و ادارات، همه کسانی 
کــه با جامعــه برخــورد دارند نبایــد از بحث 
روانشناســی و مشاوره دور باشند. این نهاد باید 
به صورت جدی تقویت شده نه اینکه یک نهاد 
اداری و فرمالیته باشــد کــه تنها به یک امضا 
ختم می شــود. مثــلا در دادگاه خانواده، بحث 
مشاوره و روانشناسی وجود دارد ولی محدود به 
کســانی می شود که قصد طلاق گرفتن دارند. 
این خیلی جدی نیســت. بسیاری از مسئولان 
می دانند این مشــاوره خیلی جدی گرفته نمی 

شود در حالی که باید خیلی جدی گرفته شود.
یک آمار اعلام شــده می گویــد 44 درصد از 
جمعیت تهــران از اختــلالات روانی رنج می 
برند. نمی دانم این آمار چقدر صحیح است ولی 
اگر این آمار درست باشد، برای جمعیت کلانی 
که نیاز به مشاوره روانشناسی دارند، نباید فکر 

درستی شود؟
 الان در قانــون برای برخی از جرایم، 
تشکیل پرونده شــخصیت در مرحله 
ابتدایی تحقیق، به قضات تکلیف شده 
است. تشکیل این قبیل پرونده ها چه 

اثری دارند؟
بله، در سیســتم جنایی کشور مســئله پرونده 
شــخصیت را که باید در پرونــده های جنایی 
داریم. در این پرونده، کار، رفتار،گذشــته ها و 
سوابق کیفری افراد مورد بررسی قرار می گیرد. 
روانکاوی از شــخص مجرم هــم باید ضمیمه 
پرونده شخصیت شود. بازپرسان ویژه قتل حتما 
پرونده شخصیت را به روانپزشکی قانونی ارجاع 
می دهند تا تکمیل شود ولی نقد بنده اینجاست 
که صرف جنون یک متهم نباید اهمیت داشته 
باشــد. بیمار ســایکوپات می داند چه می کند 
ولی توهمات مانع درک درســت او از واقعیت 
می شود. پدر بالای جسد پسرش دارد علامت 
پیروزی نشــان می دهد و ابراز خشنودی می 
کند. ما می گوییم ایشــان ســالم است؟ چون 
مجنون نیســت؟ چون اراده و قوه تمیز داشته؟ 
این اصلا کافی نیســت. قانون در اینجا نیاز به 
تغییــر دارد. بیمار روانی بایــد از صفر تا ۱۰۰ 
بررسی شــود. صرف اینکه قوه تمیز دارد، پس 
عاقل است، اصلا کافی نیست. این که بگوییم 

قاتل، عاقل است پس می توانیم او را محاکمه 
و مجازات کنیم اصلا درســت نیســت. ما باید 
به این مســئله فکر کنیم که بیمار سایکوپات 
که بر اثر خشــونت جامعه و برخوردهای اشتباه 
و نابهنجاری که با او شــده، عدم بهره برداری 
از محبت فرزنــدان، دور بودن از خانواده، یک 
شخص ســایکوپات شده است. چون او جنون 
ندارد، با افراد سالم جامعه مساوی است و هیچ 

تفاوتی ندارد؟
شما می گویید هر بیماری روانی را باید 
در مجرمان خشــن و جانیان بررسی 

کرد؟
سخن من این اســت که تسری بیماری های 
روانــی غیر از جنون و بررســی آنها در پرونده 
های جنایی باید انجام شود. یعنی پرونده های 
جنایی را معطوف به جنون یا داشــتن اراده یا 
عدم اراده نکنیم بلکه بقیه بیماری های روانی 
را در پرونده شــخصیت باید وارد کرد تا دادگاه 
با بررســی این موارد نســبت به صدور حکم 
اقدام کند. الان در قانون، مســئله کیفری تنها 
معطوف به اراده داشــتن متهم و جنون بررسی 
می کند و این که کسی بیماریهای روانی داشته 
باشــد و بعضا منجر به وقوع جرم می شود، با 
سکوت قانون روبرو هســتیم و باید این خلاء 
در دادرسی جنایی کشور حل شود. این پرونده 
مورد مشخصی است که می تواند تاثیر خود را 
در سیســتم قضایی و تقنینی کشــور بگذارد تا 

بتوانیم نتیجه ای بگیریم.
این ســئوال برای افکار عمومی پیش آمده که 
چرا کسی متوجه نشــد داماد خانواده ۱۰ سال 
پیش مفقود شــده یا دختر خانواده 3 است هیچ 

جا دیده نشده. چه کسی اینجا مقصر است؟
موضوع اعلام فقدان را بایــد جدی گرفت. از 
پرونده های »فقدانی« بســیاری اوقات پرونده 
جنایی سربرمی آورد. یعنی اعلام گزارش فقدان 
می کنند و پس از چندی جســد در پزشــکی 
قانونی پیدا می شــود. یا جســد پیدا نمی شود 
ولی از مجموع دلایل دیگر مســئله قتل محرز 
می شــود. در برخی پرونده های جنایی و قتل، 
جســد کشف نمی شود. دلایل و مدارکی وجود 
دارد که ثابت می کند که این فرد مفقود شده، 
کشــته شده و دادگاه ها احکام قصاص صادر و 
بعضا اجرا کرده اند. مســئله فقدان بسیار مهم 
است. در ســال ۹۰ اعلام فقدان داماد خانواده 
شده است. تشــکیل پرونده در اداره آگاهی را 
داریم ولی باید دید چرا ایــن پرونده به نتیجه 
نرسیده اســت. احتمالا اولیای دم اطلاعات و 
آمار درســتی در اختیار افســر پرونده و مراجع 
قضایی قرار نداده اند. مثــلا خانواده خرمدین 
طوری اطلاعات اشتباه به خانواده مقتول داده 
اند که مثلا داماد با قاچاقچیان کار می کرده و 
به مرز می رفته که افســر پرونده به این نتیجه 
می رسد فرد مفقود شده به خارج از کشور رفته 
اســت. پرونده همینطور مفتوح می ماند تا فرد 

پیدا شود.
این سخن شــما که می گویید پرونده 
باز بماند تا خبری شود، خیلی بد است. 
می بینیم بعد از 10 سال خبر قتل می 
رســد. باید چه کســی را به جز قاتل 

مقصر دانست؟
مســئله فقدان مهم اســت. اگر بخش فقدانی 
اداره آگاهی تقویت شــود، نباید این مسایل را 
داشــته باشــیم. اداره آگاهی مشکلات زیادی 
دارد. گســتردگی شــهر تهران هم وجود دارد 
کــه روزانه اعلام فقدانی زیــادی داریم. بحث 
آدمربایــی هم داریم که به نــدرت اعلام قتل 
می شود مگر اینکه جســد پیدا شود یا دلایل 
زیادی درباره قتل داشــته باشیم. اعلام فقدان 
ارتبــاط زیادی با پرونده های جنایی دارد. اداره 
آگاهی بــا انبوهی از پرونده های فقدانی روبرو 
است که بعضا افراد پیدا می شوند یا در مسایل 
دیگری مانند اختلافــات خانوادگی و آدمربایی 
هستند. برای همین احتمال اینکه بخش عمده 
ای از اعلام فقدانها به قتل منتهی شــود خیلی 
کم است. شــاید اگر بستر تحقیقات فقدانی در 
اداره آگاهی تقویت و تعداد افســران متخصص 
بیشتر و دست آنها بازتر شود این فقدان کشف 
می شد که منتهی به قتل بود و قتلهای بعدی 

رخ نمی داد.

کاریکاتور

نقش آمریکا در جنگ فلسطین!   
   کارشکنی های آمریکا علیه آتش بس در غزه و ادامه درگیری ها میان رژیم صهیونیستی و گروه های مقاومت فلسطین 

و همچنین جلوگیری از محکومیت خشونت های اسرائیل علیه فلسطینی ها، سوژه کارتونیراز تجرید رویاردز شد.

یک وکیل تخصصی پرونده های جنایی قتل های خانواده خرمدین را تحلیل کرد

پدر بابک خرم دین بیمار روانی است!

رکود بی سابقه در بازارها، مردم چشم انتظار نتایج مذاکرات

خریداران از بازار ارز و سکه کوچ کردند

برگزاری دوسالانه  بین المللی هنرهای دیجیتال در جهان اسلام
 رئیس گروه تخصصی چندرســانه ای فرهنگستان 
هنــر در خصوص برگزاری دوســالانه بین المللی 
هنرهای دیجیتالی در جهاان اسلام گفت: هدف از 
برگزاری این جشنواره تبادل تجربیات و تحقیقات در 
فضایی بینارشته ای در جغرافیای جهان اسلام است.

به گزارش ایرنا از روابط عمومی فرهنگستان هنر، گروه 
تخصصی چندرسانه ای فرهنگستان هنر »دوسالانه 
بین المللی هنرهای دیجیتال در جهان اسلام« را در 
سال ۱4۰۲ برگزار می کند. یکی از برنامه های آتی 
گروه تخصصی چندرسانه ای، برگزاری »دوسالانه 
بین المللی هنرهای دیجیتالی در جهان اسلام« است 
که در ۲۷ اردیبهشت ســال ۱4۰۲، هم زمان با روز 

جهانی ارتباطات، برگزار خواهد شد.عبدالحسین لاله، 
رئیس گروه تخصصی چندرســانه ای فرهنگستان 
هنر، درباره اهداف این دوســالانه اظهار داشــت: 
ایــن همایش با هدف گردهمایی پژوهشــگران و 
هنرمندان برجســته دانشگاهی در جغرافیای جهان 
اســلام برگزار خواهد شــد تا تجربیــات و نتایج 
تحقیقات خود را درباره هنرهای دیجیتال در فضایی 
میان رشــته ای به اشتراک بگذراند.او در این باره که 
چرا فرهنگســتان هنر تصمیم بــه برگزاری چنین 
همایشی در سطح بین الملل دارد، یادآور شد: یکی از 
وظایف اساسنامه ای و اصلی فرهنگستان هنر، رصد 
هنرها در تمامی حوزه ها در داخل و خارج از کشــور 

است و هنرهای دیجیتال، پدیده ای جهانی و جدید و 
فراگیر است و تأثیرات آن در ابعاد وسیع و مصادیق 
بسیار قابل مشاهده و ارزیابی است؛ از این روی گروه 
تخصصی چندرسانه ای پیشنهاد داد تا این همایش 
در ســطح بین الملل برگزار شود.عبدالحسین لاله 
درباره حوزه  ها و شــاخه های هنر دیجیتال توضیح 
داد: هنرهای دیجیتال شامل همه شاخه های هنری 
مانند نقاشــی و فیلم برداری و عکاسی است، ولی 
بعضی از هنرها اساســاً زاده دیجیتال اند؛ مثل گلیچ 
آرت، موشــن کپچر، گرافیک مــدرن دیجیتالی و 
همه هنرهایی که مستقل از دل دیجیتال به وجود 
آمده اند.او تلاقی دیجیتــال و هنر را در محورهای 

این دوســالانه این گونه ارزیابی و اضافه کرد: آنچه 
امــروزه هنر را به شــدت در عرصه هــای عملی و 
نظری تحت تأثیر قرار داده دیجیتال است. دیجیتال 
نه فقط آمده تا کیفیت تولید آثار هنری را بیشتر کند، 
بلکه بحث بر ســر این است که استفاده از فناوری 
دیجیتال مفاهیمی پایه ای چون زیبایی شناسی و نور 
و رنگ را تحث تأثیر قرار داده اســت؛ بنابراین باید 
ببینیم تحولاتی که اکنون در کشــورهای مختلف 
رخ می دهد، به خصوص در کشــورهای اســلامی، 
چه سمت وســویی پیدا کرده است و اساساً برنامه و 
چشم انداز این کشورها در زمینه توسعه و بهره گیری 

از هنرهای دیجیتال چیست؟

جا ماندن ایران از دیپلماسی واکسن در گردشگری
با نزدیک شــدن فصل ســفرهای تابستانی، درحالی که بسیاری از کشورها دیپلماســی گردشگری بر پایه واکسن را 
آغاز کرده اند، در ایران برنامه ورود گردشــگران خارجی هنوز مشخص نیست و مرزها حدود ۱۵ ماه است که به روی 

گردشگران بسته مانده.
به گزارش ایسنا، اتحادیه اروپا که مدت ها است فقط به شهروندان هفت کشور اجازه داده برای تعطیلات یا به دلایل 
غیرضروری به ۲۷ کشور عضو این اتحادیه سفر کنند، با نزدیک شدن فصل پرسفر تابستان تصمیم گرفته مرزهایش 
را به روی مسافران از مبدأ کشورهای کم خطر به لحاظ شیوع ویروس کرونا، باز کند. از سوی دیگر »گواهی دیجیتالی 

کووید« را برای رفت و آمد گردشگران و شاغلان در بین کشورهای اتحادیه صادر کند.
پیش  از این توافق کلی اروپا، بسیاری از کشورها که اقتصادشان بر پایه گردشگری است، تصمیم به بازگشایی مرزهای 
خود به روی گردشگران واکسینه شده و یا از مبدأ کشورهای کم خطر کرونا گرفته بودند؛ امارات متحده عربی، روسیه، 
یونان، اســپانیا، ایتالیا، قبرس و مالدیو از جمله این کشورها هســتند. کشورهای آفریقایی از جمله کنیا، ماداگاسکار و 

تانزانیا نیز مدت هاست پذیرش گردشگران با دو تست کووید، هنگام ورود و خروج را آغاز کرده اند.
در بین کشــورها، چین بیشتر از سایرین برای بازگشایی مرزها به روی گردشگران و سفرهای غیرضروری ملاحظه و 
مقاومت نشان می دهد. البته که اقتصاد گردشگری داخلی در چین از رونق و گسترش فراوانی برخوردار است. وزارت 
حمل و نقل این کشور گزارش کرده که در تعطیلات عید بهاره چینی در سال ۲۰۲۱ حدود ۲۵۰ میلیون نفر در داخل 
این کشــور سفر کرده اند. دولت چین که پیش بینی می کرد بیش از یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون چینی در آن تعطیلات 
به ســفر روند، از مردم خواســت از مســافرت خودداری کنند. در چین تا کنون نزدیک به 4۶۷ میلیون دوز واکســن 
کووید تزریق شــده است. دولت این کشور اعلام کرده که روزانه به ۱4 میلیون نفر واکسن تزریق می کند. سرعت در 
واکسیناســیون باعث شده در تعطیلات پنج روزه ماه می، همزمان با روز جهانی کارگر، بیش از ۲۰۰ میلیون چینی در 
داخل این کشور سفر کنند.ترکیه نیز درحالی که حدود ۱4 درصد از جمعیتش را واکسینه کرده، از دیپلماسی گردشگری 
بر پایه ایمنی واکسن خبر داده است. مهدی عباسی ـ کارشناس گردشگری و مدیر پیشین گردشگری منطقه آزاد ارس 
ـ در این باره به ایســنا می گوید: با آغاز فصل گردشــگری تابستان، وزارت فرهنگ و گردشگری و وزارت امور خارجه 
ترکیه، تماس های فشرده و مکرری را با کشورهای گردشگرفرست، از جمله روسیه، آلمان و انگلیس با هدف تشریح 
»الزامات گواهی گردشگری ایمن« آغاز کرده است. این اقدام برای نجات صنعت گردشگری در ترکیه انجام می شود.

او با اســتناد به گزارش روزنامه های ترکیه، اظهار می کند: روند واکسیناســیون کارکنان بخش هایی که با گردشگران 
در ارتباط هســتند، تا پایان ماه جاری به پایان می رسد. واکسیناســیون کارکنان حوزه گردشگری از ۷۰ درصد فراتر 

رفته است.


